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بازی مرگ
در ساحل 

محمودآباد
داستان باورنکردنی سه 

جوان که به خاطر يک بازی 
اينترنتی خود  را غرق کردند

نگین باقری|  در دو روز گذشــته روایت های 
متناقضــی از مرگ ســه جوان در ســاحل 
محمودآباد منتشر شده است. ابتدا اعلام شد 
که آنها بر اثر بازی نهنگ آبی خودکشی کرده 
و بار دیگر گفته شد که تحت تاثیر بازی به نام 
»قهرمانان موبایلی« این تصمیم را گرفته اند. 
با این حال مسئول نجات غریق محمود آباد در 
گفت وگو با روزنامه هفت صبح می گوید کلماتی 
که از زبان یکی از نجات یافتگان آن گروه دوستی 
شنیده این بوده اســت:»ما هیچ نسبتی با هم 
نداریم. در یک بازی به نام قهرمانان موبایلی با 
هم آشنا شدیم. یک مرحله از این بازی این است 

که باید در دریا خودمان را غرق کنیم.«

ماجرا چه بود؟
آنها چهار پسر جوان بودند. دو نفر اهل اصفهان 
و دو نفر دیگر اهل اردبیل و ایذه که ساعت دو 
نیم بعدازظهر روز یکشــنبه در ساحل شماره 
10 محمودآباد دستانشــان را داخل دست هم 
گذاشــتن و آرام آرام زیــر آب رفتند. غریق 
نجات های ساحل یک نفر را نجات دادند، دو نفر 
دیگر را هم با جت اسکی از دریا بیرون کشیدند 
که یک نفر فوت کرد و دیگری در نهایت تا صبح 
دوام نیاورد. جســد یک نفر دیگر را هم صبح 
روز بعد به پزشکی قانونی تحویل دادند. اولین 
فردی که درباره مرگ تراژیک این ســه جوان 
مصاحبه کرد، نقی کریمیان رئیس نجات غریق 
و غواصی مازندران بــود. او به خبرگزاری های 
مختلف گفت: »چهار جوان با هدف اجرای مرحله 
فینال بازی اینترنتی نهنگ آبی به شهرستان 
محمودآباد ســفر کرده بودند خود را تسلیم 
امواج دریا کردند.« کریمیان گفت: »فرد نجات 
یافته پس از احیا توسط منجیان غریق، با گریه 
و ندامت اعلام کرد هیچ کدام از همراهانش را 
نمی شــناخته و فقط از طریق بازی نهنگ آبی 
با آنان آشنا شــده بود.«رئیس نجات غریق و 
غواصی مازندران در حالی برای اولین بار اسم 
بازی »نهنگ آبــی« را آورد که در توضیحات 
بیشــتر هم گفت: خودکشــی در دریا اجرای 
آخرین مرحله از این بازی بوده اســت.  با این 
حال او باردیگر در گفت وگو با روزنامه هفت صبح 
توضیحات خود را اینگونه تکمیل کرد: »وقتی من 
به ساحل رسیدم دیدم معاون فرماندار، رئیس 
آگاهی و نیروی انتظامی ساحل هستند. اولین 
ســوال را از رئیس نجات غریق منطقه کردم که 
چطور این اتفاق افتاد؟ ایشان در جواب گفتند: ما 
سر پست بودیم که چهار نفر شنا می کردند. دو 
بار به آنها تذکر دادیم. تا سرمان را برگرداندیم 
دیدیم آن چهار نفر دست و پا می زنند. یکی از آن 
چهار نفر را که نجات دادیم بهمان گفت که ما اصلا 
همدیگر را نمی شناسیم و اینترنتی با یکدیگر 

آشنا شدیم. ادامه در صفحه 03

ندای قلب شما مارا کشت!
درباره چهاربازيکن سرگردان  بین پرسپولیس و 

استقلال به بهانه قرارداد جديد مرادمند
ماجرای پیوســتن محمدحسین مرادمند به اســتقلال حاشیه های 
جالبی به همراه داشت. او از پرسپولیس هم پیشنهاد داشت اما مدعی 
شده بود که برای انتخاب تیم بعدی اش به ندای قلبش گوش خواهد 
داد! اما آیا واقعــا ماجرای او و بعضی از بازیکنــان دیگر به ندای قلب 

مربوط می شود؟ به این مثال ها توجه کنید. صفحه 12 را بخوانید

برگ های برنده  وی  اودی ها  
در برزخ  جام جم  صفحه 03 را بخوانید

برنامه های پرطرفدار عادل فردوسی پور و شهاب حسینی 
بالاخره  چه موقع از وی او دی ها پخش می شوند؟   

 پشت پرده قتل سه دختر 
با شلیک مرگبار پدر   صفحه 13 را بخوانید

پدري كه سه دخترش را در تختگاه كرمانشاه به قتل 
رساند دوماه قبل از آزادي در زندان سكته كرد

چاوشي در صدر اسپاتیفاي    
درباره رکورد موزيسین هاي ايراني در اسپاتیفاي، فیلم زندگي 
فرهاد مهراد، آهنگ جديد محمد اصفهاني و غیره صفحه 10 را بخوانید

وقتي موضوع آزار جنســي در فضاي مجازي تبدیل به موج شــد، خیلي ها به این 
صرافت افتادند که این ســوژه چقدر در ســینماي ایران جدي بوده و چند فیلم با 
محوریت این موضوع یا با اشاره به آن ســاخته شده. همانطور که وقتي قتل رومینا 
به دست پدرش اتفاق افتاد، یکي از دلمشغولي هاي ما به عنوان روزنامه نگار و خیلي 
از فعالان اجتماعي مرور پرداخت و نگاه به این سوژه در آثار هنري بود. در روزهاي 
اخیر و بعد از خبري که در مورد یک بازیگر مرد منتشر و بعد تکذیب شد هم برگشتیم 
ببینیم در ســینما و ادبیات ایران چه اندازه به موضوع تغییر جنسیت اهمیت داده 
شــده. در همه موارد بالا هم معترف بودیم که سینما دســت پري ندارد. سینما به 
اندازه اي که مسئله براي جامعه حاد است و نیاز به تحلیل و تغییر نگاه وجود دارد، 
نسبت به آن حســاس نبوده. همانطور که نسبت به خیلي از موضوعات دیگر. شاید 
گفته شود تغییر جنسیت سوژه ژورنالیستي اســت و آنقدر عمومیت ندارد که در 
سینما و آثار هنري بازتاب زیادي پیدا کند. اگرچه این حرف را درباره آزار جنسي و 
قتل هاي ناموسي نمي شود زد. اما حسرت  ماجرا اینجاست که سوژه ها به همین ها 
خلاصه نمي شوند. سینماي ما نه به اندازه کافي به موضوع حجاب)از هر زاویه اي( 
و چالش هاي آن پرداخته، نه به مسئله حقوق زنان و اقلیت هاي دیگر توجه داشته، 
نه موضوع نسل ها و دغدغه هاي نوجوانانه برایش مهم بوده، نه به مسئله تحصیل و 
مصیبت هایش واکنش نشان داده، نه به کاهش رشد جمعیت و بچه دارنشدن زوج ها، 
نه افغان ها، نه شکاف هاي طبقاتي و نســلي و نه خیلي از موضوعات حاد اجتماعي 
دیگر. سینماي ما سینماي مد است. زماني فاز این را برداشته بود که درباره ازدواج 
و رابطه ســالخورده ها فیلم بســازد. زماني فیلم  هامون مد کرد که درباره زندگي 
شبه روشنفکري طبقه متوسط حرف بزند و در اغلب این دهه ها سوژه اش نوعي عشق 
آبکي در طبقه مرفه بوده تا بتواند با نشان دادن زرق و برق زندگي و زیبایي  ستاره ها 
رویاسازي کند. اخیرا هم غیر از موضوع خیانت که از سکه نمي افتد، بعد از فیلم »ابد 
و یک روز« و »مغزهاي كوچك زنگ زده«، فیلم هاي پایین شهري و عربده کشي دارد 

مد مي شود که ببینیم تا کي ادامه دارد.
این درحالي است که ده ها مســئله واقعي و روزمره مقابل چشم ماست و کمتر کسي 
سراغ شان مي رود. شاید سینماگران بهانه شان این باشد که سرشان درد نمي کند که 
به آن دستمال ببندند. اما نتیجه اش مي شــود همین سینما –و البته ادبیات- معاصر 
که ارتباطش با زندگي روزمره ایراني ها بسیار رقیق است. خیلي ها معتقدند خودمان را 
نمي توانیم در ادبیات و سینما پیدا کنیم. که اگر صدها سال بعد برگردند و مرور کنند، 
از طریق این آثار سینمایي متوجه نخواهند شد که ایراني ها در نیمه دوم قرن چهاردهم 
هجري چه بدبختي هایي داشــته اند و چطور روزشان را شب مي کرده اند. درحالي که 
هر سال چندبرابر نیاز مصرف فیلم و سریال تولید مي شــود و عناوین کتاب هایي که 
منتشر مي شود، نســبت به فروش و مصرف شان کم نیســت. اما چرا هنرمندان ما از 
رفتن سراغ موضوعات مبتلابه اجتماعي پرهیز دارند. چرا بهترین فیلم سینما درباره 
فضاي آموزشي و مدرسه و تحصیل همچنان »مشق شب« کیارستمي  است. چرا حتي 
فیلم هایي در ژانر فرهادي نمي توانند مسائل طبقه متوسط را به خوبي بازتاب دهند؟ 
چون به دلیل ممیزي ها چنین کاري سخت است؟ چون هرکس دغدغه اجتماعي دارد 
مي خواهد فیلم بي پروا بســازد و اغراق کند و کارش به جشــنواره برلین و اکران هاي 

محدود اروپایي و تشویق هاي محفلي مي کشد؟
این جریان را در  هالیوود ببینید. امپراتوري مسلط سینما در سال هاي اخیر، به دلیل 
فشــار افکار عمومي  و مطمئنا با در نظر گرفتن تب بازار، تصمیم گرفته به اقلیت ها 
بپردازد. به همین خاطر اســت که بســیاري از فیلم ها درباره مبارزات سیاهان در 
دهه هاي میاني قرن بیستم و سال هاي اخیر است. خیلي از فیلم ها به جنبش هاي 
زنان و زن هاي موفق اختصاص دارد. بي اغراق، کمتر سریالي مي توانید پیدا کنید که 
براي نقش هاي اصلي از رنگین پوست ها و زنان و ادیان غیرمسیحي استفاده نکرده 
باشد.  هالیوود براي نشان  دادن تفاوت هاي نژادي، مهاجرها و هر جایي که اقلیت ها 
نیاز به دیده شدن و حمایت دارند، ســنگ تمام گذاشته. شاید خیلي جاها اگزجره 
رفتار کرده. هرچند که همچنان مثلا به دلیل کم توجهي به مســائل محیط زیستي 
مورد انتقاد است. اما تلاش اش را کرده تا اگر جامعه آمریکایي یا جوامع تماشاگرانش 

»مسئله« اي دارند، آن را ندیده نگیرد.
تلاشي که در ســینماي ما دیده نمي شود. با ادعاي زیاد و ســرمایه زیاد و هیاهو و 
رسانه هاي پرشمار، حاصل سینماي ما در پرداختن به مسائلي که جامعه با آنها درگیر 
است، دندان گیر نبوده. آن هم سینمایي با طمطراق و شعارهاي خفه کننده درباره 
رسالتي که برعهده دارد. معدودي مثل رخشان بني اعتماد و جعفر پناهي مي توانند 
مدعي باشند که زحمت شان را کشیده اند و تقاصش را هم پس داده اند. اما بقیه چي؟ 
اغلب اساتیدي که عنوان هنرمند را یدک مي کشند باید کمي  تامل کنند و بگویند 
چه نقشي در فضاي فکري جامعه ایراني داشته اند. امروز را هم بتوانیم با بهانه هایمان 

مجاب کنیم، تاریخ درباره مان چه قضاوتي خواهد کرد؟      

رومینا، اقلیت ها و ناگفته هاي ديگر

ستونسهشنبه
سیامک رحمانی 

رقص آب در خوزستان 
گلچینی از  تصاوير برگزيده خبری را در صفحه 14 ببینید 

  عکس یک

   تصویری از پناه جویانی که در راه سفر به انگلیس از کانال 
مانش عبور می کنند

فیلم خورشید 
با واکنش مثبت 
منتقدان بزرگ 

جهان در جشنواره 
ونیز روبه رو شد

صفحه 4 را بخوانید

سه شنبه حساس بورس
امروز نمادهای خودرو و شستا نقش خطیری خواهند داشت/صندوق توسعه 

ملی به کمک بورس می آيد؟ /حقوقی ها: قاتق نان يا بلای جان؟ صفحات 3،2 و 7 را بخوانید

آرایش غلیظ استپ وی، ساندرو و لوگان
محصولات داچیا که در ايران با برند رنو تولید می شوند پای به نسل سوم 
گذاشتند؛ در حالی که بیش از هر زمانی ظاهر آنها به محصولات سئات و 

فولکس شباهت پیدا کرده است صفحه 05 را بخوانید

شرخر های با معرفت، لب و دهان کبود، 
محافظه کاری فریدون سایت نگار فرهنگی صفحه 04  را بخوانید 
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باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال دهم  شماره 2745  سه شنبه  18 شهریور  1399

انگلیس همراه با دیگر کشورهای عضو   یک روز با سیاستمداران 
برجام است

سعید خطیب زاده در نشست مطبوعاتی خود با 
رسانه های داخلی و خارجی در پاسخ به سوالی 
در ارتباط با سفر وزیر خارجه سوئیس به تهران 
و با توجه به این که سوئیس حافظ منافع آمریکا 
در ایران است این سفر ارتباطی به روابط ایران 
و آمریکا دارد؟ تصریح کرد: سفر وزیر خارجه 

سوئیس به تهران در چارچوب روابط دو کشور 
و در چارچوب نقشه راهی است که در جریان 

سفر روسای جمهور دو کشور به ایران و سوئیس 
تهیه شد.

سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: سوئیس 
حافظ منافع آمریکا در ایران است و از طرف 
دیگر حافظ منافع متقابل ایران و عربستان 
سعودی و حافظ منافع ایران در کاناداست.  

وی با اشاره به تماس تلفنی پمپئو وزیر خارجه 
آمریکا با وزیر خارجه سوئیس در آستانه این 

سفر گفت: در آستانه سفر آقای گروسی مدیر 
کل آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران نیز 

شاهد اینگونه رفتارها و فشارها از سوی آمریکا 
بودیم.

این دیپلمات ارشد کشورمان با اشاره به این 
که سفر وزیر خارجه سوئیس به تهران مربوط 

به روابط ایران و آمریکا نیست و سیاست ما 
در مورد آمریکا تغییر نکرده است و همچنین 

گمانه زنی هایی که در این زمینه مطرح می شود 
درست نیست در مورد موضوع کانال مالی 

سوئیس نیز اظهار کرد: با ۲۰ ماه تاخیر اولین 
تراکنش مالی در این کانال و در خردادماه امسال 
اولین تراکنش جدی در این چارچوب انجام شد.

وی با بیان این که دو تراکنش مالی که در این 
کانال صورت گرفته با منابع مالی ایران نزد 

سوئیس انجام شده است و منابع مالی ما در 
این کشور خیلی زیاد نیست، گفت: البته منابع 

مالی ایران در خارج از کشور زیاد است و آمریکا 
تلاش می کند که این منابع مالی وارد این کانال 

نشود. خطیب زاده ادامه داد: اگر این کانال بتواند 
از فشار سیاسی دور شود و ما بتوانیم از منابع 

مالی ایران در خارج از کشور در جریان این کانال 
استفاده کنیم امیدواریم روند در این زمینه 
به خوبی پیش برود ولی همانطور که گفتم ما 

سنگ اندازی آمریکا در این زمینه را مشاهده 
می کنیم.

سخنگوی امور وزارت خارجه همچنین در مورد 
گزارش برخی از رسانه ها مبنی بر احتمال این که 
انگلیس بخواهد روندی خارج از چارچوب برجام 

در مورد فعالیت های هسته ای ایران اتخاذ کند 
و برخی از اخباری که در این زمینه مطرح شده 
است، گفت: آنچه  تاکنون دولت انگلیس انجام 

داده است هم راستا با دیگر کشورهای عضو 
برجام و کمیسیون مشترک بوده است. آنها 

می دانند که تعهدات قطعی در برجام دارند و 
تمام موارد و اتفاقات در قطعنامه ۲۲۳۱ شورای 

امنیت سازمان ملل آمده است.

سی
لما

دیپ

وزیر امورخارجه سوئیس صبح  روز دوشنبه 
با همتای ایرانی خود در تهران دیدار و رایزنی 
کرد.  ســخنگوی وزارت خارجه همزمان در 
نشست خبری و در پاســخ به این سوال که 
مهم ترین اولویت جمهوری اسلامی ایران در 
جریان ســفر وزیر خارجه سوئیس به تهران 
چیســت، گفته بــود: در جریــان مذاکرات 
مقامات دو کشــور مســائل مختلفی برای 
 گفت وگو مطرح می شــود از جملــه روابط 
دو جانبه، مســائل بین الملل، همکاری های 
ایران و ســوئیس در زمینــه  دارو و درمان، 
مبارزه با کرونا، مسائل منطقه ای و موضوعاتی 
که مربوط به نقش سوئیس به عنوان حافظ 
منافــع ایــران در برخی از کشورهاســت و 

همچنین موضوع کانال مالی سوئیس.
سخنگوی وزارت خارجه کشــور ادامه داد: 
روابط با سوئیس برای ما حائز اهمیت است 
و در همین چارچــوب گفت وگوهای ایران و 

سوئیس به صورت منظم جاری است.

ایگنازیو کاسیس در ادامه  سفر سه روزه خود 
به ایران صبح دوشنبه با محمد جواد ظریف 
وزیر خارجه کشــورمان در  مرکز مطالعات 
وزارت خارجــه دیدار و رایزنــی کرد. دیدار 
وزیران خارجه ایران و ســوئیس در دو دور 
برگزار شــد که در دور دوم این گفت وگوها 
هیات های دو طرف نیز حضور داشتند. در این 
دیدار سعید خطیب زاده. سخنگوی وزارت 

امور خارجه نیز  حضور داشت .
این دیپلمات ارشد سوئیسی روز گذشته  نیز 
با محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای 
اســلامی دیدار کرد  و در مراسم یکصدمین 
سالگرد روابط ایران و سوئیس که در سفارت 
این کشور اروپایی در تهران برگزار شده بود، 

شرکت کرد .
 وزیر خارجه سوئیس در روز اول سفر خود به 
ایران به اصفهان سفر کرد و از برخی از مناطق 

تاریخی این شهر نیز بازدید کرد.
گفت وگو در مورد روابط دو جانبه مســائل 

بین المللی و همچنیــن موضوع  کانال مالی 
سوئیس از جمله محورهای رایزنی وزیر امور 
خارجه سوئیس با مقامات جمهوری اسلامی 

ایران بود.
وزیر امــور خارجــه کشــورمان در توئیتی 
محورهای دیــدارش با همتای سوئیســی 
خود را تشــریح کرد. محمدجــواد ظریف، 
وزیر امور خارجه کشــورمان روز دوشنبه در 
توئیتی نوشت: از میزبانی ایگنازیو کاسیس، 
وزیر خارجه ســوئیس در صدسالگی روبط 
دیپلماتیکی که بر اســاس احترام دوجانبه 

پایدار مانده است، خرسند شدم.
وی افزود: گفت وگوهــای عالی  در خصوص 
مسائل دوجانبه ، منطقه ای و جهانی داشتیم. 
در حالی که قدردان تلاش های سوئیس برای 
سبک کردن خرابکاری های آمریکا هستیم، 
بازگشت دادوستدهای عادی اولویت جهانی 

است.
به گزارش ایســنا، وزیر امور خارجه سوئیس 
که در ایران به ســر می برد بعد از ظهر دیروز 
دوشنبه با حجت الاسلام والمسلمین حسن 

روحانی  هم دیدار و گفت وگو کرد.

آخرین روز وزیرخارجه سوئیس 
در تهران چطور گذشت؟

دیدار کاسیس با ظریف و روحانی

  تیتر یک

احمدرضا نجفی|ســهامداران بورس روز پراسترسی دارند. 
شاخص کل دیروز به مرز یک میلیون و 600هزار واحد رسیده و 
باید ببینیم آیا دوباره مقاومت رئیس دفتر رئیس جمهور واکنش 
نشان می دهد یا نه؟ اتفاقات امروز می تواند فاجعه بزرگی را رقم 
بزنم و حتی ممکن اســت رکورد ریزش روزانه بورس شکسته 
شود. دســت کم اتفاقات دیروز چنین سیگنال هایی را به بازار 
می دهند. نمادهای شاخص ســاز دیروز با افشــای اطلاعات 
بااهمیت گروه الف متوقف شدند و امروز قرار است بدون دامنه  
نوسان بازگشایی شوند. اتفاقی که ممکن است به ریزش چند 
ده درصدی قیمت نمادهای شاخص ساز منتهی شود و شاخص 

کل را تا یک میلیون و 500هزار واحد پایین بکشد.
دیروز نماد شســتا با انتشــار اطلاعات بااهمیت که مربوط به 
روزهای گذشــته بود، متوقف شــد. ماجرا درباره تغییر نرخ 
میعانات گازی برای شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس است. 
سهامدار عمده این پالایشگاه، شرکت سرمایه گذاری نفت، گاز 
و پتروشــیمی تامین با نماد تاپیکو، از زیرمجموعه های شستا 
است. دیروز ناظر بازار این اطلاعات را در گروه الف دسته بندی 

کرد و باعث توقف نماد شستا شد. این نماد قرار است امروز بدون 
محدودیت دامنه نوسان بازگشایی شود. نبود بازارگردان قوی و 
صف فروش چند روزه و اصلاح 40درصدی از ابتدای ریزش بازار 
باعث شده سهامداران شستا چندان به بازگشایی بدون دامنه 
نوسان امیدوار نباشند. به خصوص که در سه روز گذشته تمام 
نمادهایی که بدون محدودیت دامنه نوسان بازگشایی شده اند، 
ریزش شدیدی داشته اند. اگر این اتفاق برای شستا هم بیافتد، 
با توجه به ارزش بالای این نماد، ریزش آن می تواند تاثیر زیادی 

در شاخص بورس بگذارد.
خودرو مورد دیگری است که باعث نگرانی ما از بازار امروز شده. 
نماد شرکت ایران خودرو دیروز با انتشــار اطلاعات بااهمیت 
متوقف شــد و امروز بدون محدودیت دامنه نوسان بازگشایی 
می شــود. اطلاعات بااهمیت ایران خودرو مربوط به دریافت 
مجوز تغییــرات قیمت فروش محصولات اســت. مجوزی که 
ابتدای شــهریورماه صادر شــده اما دیروز در قالب اطلاعات 
بااهمیت افشا شــده اســت. همچنین در اطلاعیه کدال هیچ 
جزئیاتی درباره تغییرات قیمت اعلام نشده و می توان گفت این 

اطلاعات صرفا برای توقف نماد خودرو منتشر شده اند. حالا چه 
برنامه ای پشت این افشای بدموقع وجود دارد، خدا می داند!

خودرو و شستا به عنوان بمب های ساعتی بازار امروز را تهدید 
می کنند. از طرف دیگر دیروز حقوقی ها نه تنها حمایتی از بازار 
نداشتند، بلکه در چند نماد شاهد خرابکاری آنها بودیم. از نمونه 
آنها می توان به ماجرای نماد اخابر اشــاره کرد که در صفحه 7 
مفصل به آن پرداخته ایم و خرید حقوقــی در آن باعث از بین 

رفتن چهار هزار میلیارد تومان پول بی زبان شده است. 
تنها ســیگنال مثبت برای بازار، خبر برداشــت یک درصد از 
دارایی های صندوق توســعه ملی و تخصیــص آن به صندوق 
تثبیت بازار سرمایه  است که در صفحه 3 به آن پرداخته شده. 
حسن قالیباف اصل می گوید در حال نهایی کردن انتقال پول به 
صندوق تثبیت بازار سرمایه هستیم و این می تواند نشانه مثبتی 
برای تقویت بازارگردان ها و جلوگیری از نوسانات شدید بورس 
باشد. حالا باید ببینیم سیگنال مثبت رئیس سازمان بورس به 
کمک بورس می آید، یا بمب های ساعتی خودرو و شستا باعث 

ریزش چشمگیر شاخص بورس می شوند.

سه شنبه حساس بورس
بازگشاییخودرووشستابهعنوانبمبهایساعتیبورسامروزراتهدیدمیکنند

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

نمایندگان مجلس درحال پیاده سازی ایده حجاریان 
هســتند؛ گزیده ســخنان عباس عبــدی در گفت وگو با 
خبرآنلایــن درباره طرح اصــلاح قانون انتخابات ریاســت 
جمهوری را بخوانید: به نظر من نویســندگان این طرح ها در 
واقع دارند همان ایده آقای حجاریــان را پیاده می کنند که 
پیشنهاد کرده بود: »در انتخابات آتی فقط یک نامزد ازسوی 
شورای نگهبان برای تصدی سمت ریاست جمهوری معرفی و 
تأیید شود.« یادتان هســت که چقدر همین جریان به ایده 
آقای حجاریان حمله کردند که شــما حرف بیجایی درباره 
انتخابات ریاســت جمهوری زده اید و جمهوریت کشور را به 
تمسخر گرفته اید. اما الان در عمل می بینیم که دارند همین 
کار را می کنند. این تغییراتی که قرار است ایجاد شود در عمل 
به چیزی کم و بیش شبیه همان پیشــنهاد آقای حجاریان 
منتهی می شود که تکلیف همه چیزها از قبل مشخص است. 
البته به نظر من نوشتن این قانون هم اضافه  است زیرا اگر قبلًا 
انجام می شد شاید قدری تفاوت ایجاد می کرد اما الان همین 
تفاوت را هم ایجاد نمی کند. به خاطر اینکه با شرایط کنونی 
تقریباً کسی خارج از معیارهای محدود قانون نویسان نامزد 
نمی شود پس اساساً خیلی قضیه فرقی ندارد. مگر در انتخابات 
مجلس گذشته کســی نامزد شــد؟ در آن انتخابات شورای 
نگهبان اصلًا مشکل چندانی نداشت یعنی نامزدهای اصلی که 
 اگر می آمدند رد می شــدند از اســاس نیامدنــد. بنابراین 
مســأله اصلی این اســت که دیگر برای آن نیــروی واقعی 
اجتماعی، انتخابات مســأله  و اولویت نیست که مجلسی ها 
نگران آن هســتند و من نمی دانم چرا وقت و انرژی خود را 
صرف این موضوع می کنند، شاید به این علت که کار دیگری 
ندارند. ادامه وضع قانونی موجود حداقل به شکل صوری قانون 
را در یک چارچوب غیردموکراتیک تر نمی برد... )خبرآنلاین(

    الله کرم: انتخابــات ۱4۰۰ رقابــت درون گروهی 
اصولگرایان است؛  حسین الله کرم، رئیس شورای هماهنگی 
حزب الله در گفت وگویی و در پاسخ به اینکه در انتخابات آینده 
هم این شــرایط پیش خواهد آمد و تنها یک نفر از هر جناح 
باقی خواهد ماند؟ تصریح کرد: باید به وضعیت و شرایط زمان 
انتخابات توجه کرد اما به نظر می رســد که انتخابات 1400 
متفاوت از انتخابات گذشــته باشــد، در انتخابات ریاســت 
جمهوری آینده شــاهد انتخابات درون گروهی خواهیم بود 
همچنان که نتیجــه انتخابات مجلس یازدهم نشــان داد، 
کاندیداهای اصلاح طلبان اقبالی جهت پیروزی ندارند. الله کرم 
با تاکید براینکه انتخابات 1400 یــک رقابت درون گروهی 
میان اصولگرایان خواهد بود، اظهار کرد: بنده از به وجود آمدن 
این شرایط که تنها یک جریان در انتخابات ریاست جمهوری 
آینده فعال باشد، خرسند و خوشــحال نیستم چراکه مردم 
خواهان رقابت پرشوری هستند که در آن همه دیدگاه ها وجود 
خواهد داشت. این چهره اصولگرا در پایان یادآور شد: این دوره 
انتخابات ریاست جمهوری برای اصلاح طلبان خوب نخواهد 
بود، اصلاح طلب ها چه با یک لشکر و چه با یک نفر وارد عرصه 
انتخابات شــوند با شــرکت نکردن آنها برابر خواهد بود، در 
هرصورت امیــدوارم جریان اصلاح  طلبی هیــچ وقت به این 

نتیجه نرسد و در انتخابات شرکت کند. )برنا(
 اسماعیل دوستی: به کوه رفتم و همه را بخشیدم؛ به 
دنبال انتشار گفت وگوی اسماعیل دوســتی با سایت مدآرا 
درباره جزئیــات دو دیدار اخیرش یا شــیخ مهدی کروبی و 
اظهارتش درباره تاکید مهدی کروبی بر اهمیت و شــرکت 
مردم در انتخابات ریاست جمهوری، وی در کانال تلگرامی اش 
نوشت: »چند روزی اســت که خیلی در فضای مجازی ناسزا 
شنیده ام قصد جوابگویی داشتم، خیلی فکر کردم، جوانب امر 

را در نظر گرفتم و جواب را به زمان سپردم. به کوه رفتم، همه 
را به خدای مهربان و خالق صفای کوه بخشیدم.« گفتنی است 
هفته گذشــته این عضو حزب اعتماد ملی به سایت خبری 
مدآرا گفته بود که در دیدارهای اخیر آقای کروبی به حضور 
در انتخابات ریاســت جمهوری 1400 تاکید داشــتند. این 
اظهارات آقای دوستی واکنش های بسیار زیادی را در فضای 
مجازی و شــبکه های اجتماعی داخلــی و خارجی به دنبال 
داشت تا جایی که یک سایت نزدیک به خانواده مهدی کروبی 
با انتشار بیانیه ای مدعی شد که اخبار، نظرات و دیدگاه های 
آقای کروبی صرفاً از طرف خانواده ایشان منتشر خواهد شد. 

)سایت مدآرا(
 فلاحت پیشه: نمی توانند دولت را استیضاح کنند؛ از 
نظام پارلمانی حرف می زنند؛ گزیده ســخنان رئیس سابق 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس را بخوانید: 
به نظر می رســد صحبت هایی که مطرح می شود مثلا اینکه 
عنوان می کنند مجلس ابزارهای نظارتی کافی ندارد،  بیشتر 
برای انتقاد از دولت است و شــاید چون نظر رهبری بر بقای 
دولت در یک سال آینده است، عملا مجلس ابزار استیضاح که 
نمایندگان در تبلیغات خود شــعارش را داده بودند از دست 
داده است در نتیجه برخی نمایندگان از تغییر نظام سیاسی 
سخن می گویند. من در مورد انگیزه های افراد از سخنانشان 
صحبت نمی کنم اما واقعیت این است که به هر حال همین 
حالا هم مجلس منعی برای نظارت ندارد و با ابزارهایی مانند 
تذکر، سوال تحقیق و تفحص، استیضاح و اعمال ماده 234 
می تواند اقدامات نظارتی موثــری انجام دهد. اینکه گفته اند 
نمی توانند استفاده کنند به دلیل رویکرد آنهاست. مثلا، معنی 
استیضاح روشن شدن است و باید مشخص شود استیضاحی 
که مطرح می شود برای چیست؟ تا اثر عملی تری داشته باشد 

و اصلا یکی از دلایلی که استیضاح در کشور ما طرفدار ندارد یا 
با موانع زیادی مواجه است به این دلیل است که میل به خوب 
شدن در استیضاح های مطرح شــده وجود ندارد و بیشتر به 
صورت احساسی مطرح می شود. اما اگر استیضاح ها با میل به 
خوب شــدن و بهینه کردن کارها مطرح شــود در عمل هم 
مشکلی هم پیش نمی آید. به هر حال بعد از چهل و چند سال 
باید این واقعیت را بپذیریم که واقعا ســازوکارهای سیاسی 
کشور ما بدون اشکال نیستند و به همین دلیل می بینیم که 
حوزه سیاســی در ایران حوزه ای پر حرف تر و کم عمل تری 

می شود. )همشهری آنلاین(
 مازنی: نمی توان اینترنت را نظامی کنترل کرد؛ گزیده 
گفت وگوی احمد مازنی، نماینده مردم تهران در مجلس دهم 
در خصوص طرح نماینــدگان مجلس برای فضای مجازی را 
بخوانید: بعضی از دوستان )در مجلس قبل و در زمان بررسی 
این طرح( با همفکری و همکاری بعضی از نهادهای نظامی، 
تشخیص شــان این بود همانطور که مرز هوایــی، زمینی و 
دریایی توسط نیروهای مسلح کنترل می شود، مرز اینترنت 
هم باید به آنها سپرده شــود، مثل ستاد کل نیروهای مسلح، 
ســپاه یا جای دیگر، اما اختلاف نظر در این بود که این مرز با 
مرزهای دیگر فرق دارد چرا که مرزداران فضای مجازی باید 
نهادهای مربوط به فنــاوری اطلاعات و ارتباطات باشــند. 
همچنین مسئولیت هماهنگی هایی که به امنیت ملی، ابعاد 
سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و ملی مربوط می شود، برعهده 
مرکز ملی فضای مجازی و بالاتر از آن، شــورای عالی فضای 
مجازی است بنابراین این مرز، مرز نظامی تعریف نمی شود که 
بخواهیم به استناد یک بند قانون اساسی )مرزها را نیروهای 
هوایی، زمینی و دریایی باید کنترل کنند( اینترنت را نظامی 

کنیم. )پیام نو(

اسماعیل دوستی در کوه  منتقدانش را بخشیده و آخوندی به میرسلیم نامه تندی نوشته

اربعین؛ مسئله جدید هیاتی ها و حاکمیت
سفیرایرانترجمهغلطاظهاراتاستاندار

کربلارااصلاحکرد
1  در حالــی که از روز گذشــته پیــاده روی اربعیــن از برخی 
از شــهرهای دور عراق آغاز شــده اســت و مردم عراق از بیش از 
800کیلومتری کربلا با پای پیاده به سمت کربلا حرکت کرده اند تا 
روز اربعین در حرم سیدالشهدا )ع( باشند؛ دیروز خبرگزاری فارس با 
استناد به یک فیلم مدعی شد که عراق اعلام کرده که آماده پذیرش 

زائران اربعین است. طبق گزارش فارس:
»استاندار کربلا که در دهه اول محرم برای جلوگیری از شیوع کرونا 
شهر را قرنطینه کرده بود و از ورود زوار ســایر شهرهای عراق هم 
جلوگیری کرد، این بار در حالی که با ماسک به حرم امام حسین)ع( 
مشرف شده بود و در خیل عاشقان حسینی به عزاداری می پرداخت، 
ابراز امیدواری کرد که کربلا در ایام اربعین به روی عاشقان حسینی 
باز باشــد و کربلا بتواند خود را برای پذیرش میلیون ها زائر اربعین 
آماده کند. این امر در حالی است که در ماه های اخیر برای جلوگیری 

از شیوع کرونا، چندین بار کربلا قرنطینه شده است.«
2  با این حال، با ترجمه درست این فیلم مشخص شد که استاندار 
کربلا در این فیلم تنها ابراز امیدواری کرده بود که »بلای کرونا ریشه 
کن شود تا کلیه دوستداران اهل بیت )ع( و اربعین بتوانند موفق به 
زیارت بارگاه امام حسین )ع( شوند و اینجانب در خدمت آنان باشم.« 
نه اینکه از آمادگی مسئولان اســتان کربلا برای پذیرش میلیونی 

زائران خارجی خبر داده باشد. 
3  این جنجال باعث شد که سفیر ایران در بغداد، در مصاحبه ای 
با خبرگزاری ایرنا بگوید: متاسفانه امروز فیلم مصاحبه ای از استاندار 
کربلا در فضای مجازی و برخی رسانه های کشور منتشر شد که از 
سخنان وی سوء برداشت شده اســت. وی اظهار کرد که »نصیف 
الخطابی«، اســتاندار کربلا در این مصاحبه گفتــه بود که امیدوار 
است ویروس کرونا از جامعه بشــری رخت بربندد تا همه عاشقان 
امام حســین )ع( و اربعین بتوانند به زیارت اماکن مقدس در عراق 
مشرف شوند و اینجانب در خدمت آنان باشم. سفیر ایران در بغداد 
تاکید کرد که دولت مرکزی عراق با توجه به بحران همه گیر کرونا 
به ما اعلام کرده است که به هیچ وجه اجازه ورود زوار اربعین از ایران 
و دیگر کشورهای خارجی را نمی دهد و در عمل این به معنای آن 
است که پرونده اربعین 99 و ورود زوار خارجی در این کشور بسته 
شده است. وی گفت که دولت عراق مدت هاست که این تصمیم را 
اعلام کرده است و به هیچ عنوان اجازه ورود زائر خارجی اربعین به 
کشور را نمی دهد. مسجدی ادامه داد که سفارت جمهوری اسلامی 
ایران جزو ستاد اربعین در کشور عراق است و هیچ تردیدی در برگزار 
نشــدن اربعین برای زائران خارجی از جمله ایرانی ها وجود ندارد. 
وی یادآور شــد که از ماه ها پیش در رایزنی و برگزاری نشست های 
مختلف با مقامات عراقی پیگیر وضعیت آیین اربعین بودیم و حتی 
اگر هم اســتاندار یا مســئول محلی یک موضوعی را مطرح کند، 
سندیت ندارد و به هیچ وجه قابل اجرا نخواهد بود. سفیر جمهوری 
اســلامی ایران در بغداد افزود که متولی اربعین مســئولان دولت 
مرکزی این کشور هستند و اعلام کردند ورود زائران خارجی اربعین 

به عراق ممنوع است و اجازه ورود به هیچ زائری را نخواهند داد.
4  ماجرای اربعین البته در روزهای گذشــته، حساس و خبرساز 
بوده اســت. چند روز پیش بخش هایی از یک مراســم عزاداری به 
مناسبت سومین روز شهادت سیدالشهدا علیه السلام و یاران باوفایش 
برگزار شده بود منتشر شد که حجت الاسلام علیرضا پناهیان در آن 
درباره اربعین حرف می زند. پناهیان با اشاره به اینکه دوستان عراقی 
ظاهرا بنا بر برگزاری مراسم اربعین در سال جاری را دارند، گفت: برای 
ما زود است که بخواهیم اربعین را از دست بدهیم و این مراسم تعطیل 
بشود.  ما هنوز نیاز داریم در این فضای نورانی و بهشتی قرار بگیریم. 
وی با اشاره به اینکه راه نجات بشر از بدبختی ها الگوی اربعین است، 
گفت: باید ضرورت اربعین را بالاتر از این حرف هایی که زده می شود 
دید. می گویند شغل و کار ضروری اســت و به رغم وجود کرونا باید 
مردم سرکار بروند. در این بین  اتوبوس و مترو هم راه اندازی می شود 
و می گویند که رعایت خواهیم کرد. به خدا قسم ضرورت اربعین اگر 
بیشتر از این موارد نباشد، کمتر نیســت. وی با اشاره به اینکه برخی 
از اندیشمندان قائل به این هســتند که باید با ویروس کرونا زندگی 
کرد، گفت: وقتی می گویند باید با این ویروس زندگی کرد یعنی مردم 
زندگی عادی خود را داشته باشید و رعایت امور بهداشتی را هم انجام 
دهید. استاد حوزه و دانشگاه با بیان اینکه سفرها آغاز شده و در حال 
انجام است، اشاره کرد: کســی جلوی سفرهای تفریحی را نمی گیرد 
چرا که مردم تفریخ می خواهند و خسته می شوند و احتیاج به سفری 
برای اســتراحت دارند. من می خواهم بگویم ضرورت سفر اربعین از 
سفرهای تفریحی بالاتر است. پناهیان در ادامه به رفتار مسئولان در 
زمینه سفر اربعین اشاره داشت و گفت: یک وقت مسئولان به اربعین 
که می رسند فکر نکنند زورشان بیشتر می رسد و اینجا را تعطیل کنند 
چون ضرورت کمتری دارد. نه اتفاقا در ایام کرونا دیدید که رعایت در 
هیات ها فوق العاده بود. واقعا هم سخت است برای جوانانی که عمری 
با شور سینه زنی کرده اند حالا بخواهند یکجا بایستند و سینه بزنند 

اما این اتفاق افتاد و مراعات انجام شد.
5  این در حالی است که یک روز بعد از آن رئیس جمهور درباره 
سرانجام برگزاری راهپیمایی اربعین امسال به دلیل شیوع ویروس 
کرونا گفته بود: علی القاعده امسال ما سفر اربعین نخواهیم داشت 
به دلیل اینکه اربعین یک ماه دیگر است و وضع عراق خیلی بدتر از 
وضعیت ایران است و النهایه به نظر می رسد که همین رویه نیز در 

کشور اعمال خواهد شد. 

تصویری از دو خانم 
عضو هیات اعزامی 

از سوئیس برای 
مذاکره دیپلماتیک 
با وزیر خارجه آن 

هم در حالی که طبق 
معمول در هیات ایرانی 

هیچ خانمی حاضر 
نبود. عکس از مرضیه 

سلیمانی، ایرنا. 

تصویری از مهرداد 
بذرپاش، در نشست 

مشترک رؤسای 
کمیسیون های 

تخصصی مجلس 
با دکتر محمدباقر 

قالیباف، رئیس مجلس. 
عکس از فرج صمدی، 

خانه ملت. 

خط قرمزی که احتمالا 
برای رعایت شرایط 
خاص کرونایی، در 
دیدار وزیر خارجه 

سوئیس با رئیس جمهور 
روی فرش کشیده شده 

است. عکس از محمد 
بابایی، ایرنا. 

  عکس نوشت
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    سوژه روز

    گزارش روز

دوباره رفتیم بالای 2000!
با افزایش آمار مبتلایان کرونا آیا در آستانه موج سوم  قرار داریم؟

آمار مبتلایان جدید کرونا در ایران یک بار دیگر به رقم بالای 2هزار نفر در روز برگشــت. سیما 
سادات لاری سخنگوی وزارت بهداشت دیروز با اعلام این آمار توضیح داد که 2152 بیمار جدید 
مبتلا به کووید 19 در کشور شناسایی شده که 1116 نفر آن ها بستری شدند. در این بازه  زمانی 
یک روزه 117 نفر هم جان خود را از دســت دادند. بنابراین ما بعد از 10 روز دوباره برگشتیم 
به آمار مبتلایان بالای دو هزار نفر. در این فاصله البتــه فقط چهار روز پیش بود که 2026 نفر 

مبتلای جدید ثبت کردیم.
 این موضوع می تواند اثر مستقیم تعطیلات هفته  پیش باشد. کمی  قبل تر البته برگزاری کنکور 
را هم داشــتیم. در مورد تعطیلات اما کارشناسان وزارت بهداشــت و جامعه پزشکی هشدار 
داده بود که این حجم ســفرها و رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی در بعضی عزاداری های 
مذهبی می تواند به زودی زمینه ســاز بالا رفتن آمار مبتلایان و مرگ و میر در کشور شود. آمار 
تعداد مبتلایان جدید در ایران را اگر با یک روز قبل در کشورهای دیگر مقایسه کنیم اوکراین 
را می توانیم مثال بزنیم که 2107 نفر مبتلای جدید داشت یا مراکش که 2234 بیمار جدید 
شناســایی کرده بود. هند هم البته با بیش از 91 هزار نفر مبتلا رکورد جدیدی به ثبت رساند. 
در ایران با بالا رفتن این آمار الان این نگرانی به وجود آمده که آیا در آســتانه موج سوم کرونا 

قرار داریم؟

سه سال حبس یک کم زیاد نیست ؟
فردی که در تعطیلات هفته پیش از کلاردشت و با یک استوری 

اینستاگرامی به مردم خطه شمال توهین کرده بود با حکم 
سنگین قضایی مواجه شد

حکم فرد هتاک به مردم مازندران صادر شد؛ سه سال حبس، 148 ضربه شلاق، دو سال اقامت 
اجباری در مناطق محروم و منع اقامت و تردد در استان های شمالی کشور. این حکم را دیروز 
رئیس کل دادگســتری مازندران اعلام کرد. منظور از فرد هتاک همان شخصی است که هفته 
پیش در حین تعطیلات ایام عزاداری در یک استوری اینستاگرامی به مردم شمال توهین کرده 
بود. ماجرا این بود که این فرد می رود در کلاردشت با شلوارک قدم می زند و وقتی با واکنش منفی 
اهالی منطقه مواجه می شود آن استوری توهین آمیز را منتشر می کند. او در استوری الفاظ زننده  
و عجیبی نسبت به مردم خطه شمال کشور به کار می برد. به هرحال وقتی این کلیپ پخش شد 
عده ای از مردم همان منطقه مقابل ویلای محل سکونت او تجمع کردند اما متهم شبانه به سمت 
تهران گریخته بود. در این فاصله او در چند پُست و استوری مفصل از مردم شمال عذرخواهی 
کرد و توضیح داد به خاطر مشکل شخصی با یکی از دوســتانش آن حرف ها را زده و به اشتباه 
آن تعابیر را به کل مردم شمال نســبت داده. به هرحال همان زمان معاونت سیاسی و امنیتی 
استانداری مازندران اعلام کرد که ما به دنبال دستگیری این فرد هتاک هستیم. بعد هم طولی 
نکشید که عکسی از متهم با دستبند پلیس منتشر شد و فرمانده نیروی انتظامی پایتخت اعلام 
کرد که او در عرض 24 ساعت شناسایی و دستگیر شده. سردار رحیمی توضیح داد که پرونده ای 
برای این متهم تشکیل شده و روانه دادسرا شده است. در این چند روز هم خبر تازه تری نداشتیم 
تا دیروز که جزئیات حکم او اعلام شد. رئیس کل دادگستری مازندران اعلام کرده که این متهم 
 جهت رسیدگی به جرم ارتکابی تحویل مراجع قضایی استان شده. خبرگزاری تسنیم به نقل از 
حجت  الاسلام اکبری نوشته:  »با تشکیل پرونده در حوزه قضایی مرزن آباد، متهم بابت تشویش 
اذهان عمومی، توهین و افترا مجموعا به تحمل 3ســال حبس و 148 ضربه شلاق تعزیری و 
مجازات تکمیلی منع اقامت و تردد در اســتان های ساحلی شمال کشــور و اقامت اجباری در 
مناطق محروم به مدت 2 سال نیز محکوم شد.  با توجه به اظهار ندامت متهم، نیمی از مجازات 
حبس او، به صورت مراقبتی با الزام به انجام کارگری جهت احداث مسکن ایتام و نیازمندان اجرا 
خواهد شد. دستگاه قضایی اســتان با هرگونه ناهنجاری و اهانت که موجب جریحه دار شدن 
احساسات مردم شود جدی و قاطعانه برخورد خواهد کرد و در این مسیر هیچ گونه مماشاتی 

ندارد.«  

حدود یــک هفته پیش خبر رســید کــه عادل 
فردوسی پور با برنامه مرور هفتگی فوتبال به اسم 
»90نو« در بســتر وی او دی ها ظاهر خواهد شد.  
یا همان تلویزیون های اینترنتــی. حالا می دانیم 
که پیش تولید برنامه شــروع شــده اما اســم آن 
»90نو« نخواهد بود. )بعضی می گویند اســمش 
نودو نه است و برخی هم می گویند 270 یا حتی 
بیشــتر( زمزمه هایی در مورد واکنش صدا و سیما 
به ساخت این برنامه شنیده می شود چرا که مجوز 
ساخت آن را ســازمان صدا و ســیما صادر نکرده 
بلکــه فردوســی پور کار پیش تولیــد برنامه را بر 
اســاس مجوزی که از وزارت ارشاد گرفته، شروع 
کرده است. مجوزی که به او، با عنوان کارگردان و 
نویسنده اجازه ساخت قسمت های اول تا پانزدهم 
یک برنامــه 90 دقیقه ای فوتبالــی را می دهد اما 
قاعدتا صدا و سیما چندان از این اتفاق خوشحال 
نیست. عادل در شبکه ســه برنامه نود را از دست 
داده امــا در کانال ورزش که زیرمجموعه شــبکه 
سه است عادل برنامه فوتبال 120 را که اختصاص 
به فوتبال باشــگاهی و ملی جهان دارد همچنان 
تهیه می کرده است. در این دو سال گذشته عادل 
به عنوان مجــری را فقط در برنامه ال کلاســیکو 
دیدیم که آن هم محصول وی او دی ها بود.  صدا 
و سیما  یک بار دیگر هم ناخشنودی اش را نسبت 
به ساخت برنامه هایی با مجوز وزارت ارشاد اعلام 
کرده بود، آنجا که خبر رســید برنامه همرفیق با 

حضور شهاب حسینی قرار است ساخته و از فیلیمو 
پخش شود. یک برنامه ترکیبی که  شامل سریال 
و مستند و گفت و گو اســت.  در این مورد صدا و 
سیما به ســرعت موضع گرفت و ســاترا  یا همان 
سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر 
فراگیر که زیر مجموعه صدا و ســیما اســت طی 
اطلاعیه ای اعلام کرد: »ضمن اســتقبال از تولید 
محتواهــای ایرانی و ورود شــخصیت های هنری 
برجسته که قطعاً به غنای محتوایی خواهد افزود، 
اعلام می نماید همانگونه که پیش از این بیان شده 
است، مسئولیت صدور مجوز برنامه های ترکیبی 
و تولیدات تلویزیونی برای انتشــار در رسانه های 
صوت و تصویر، تنها در صلاحیت این سازمان است. 
لذا بدیهی است پخش هر کدام از این برنامه ها در 
رسانه های صوت و تصویر در فضای مجازی منوط 
به اخذ مجوز اشاره شــده بوده و فقدان این مجوز 
مانع از انتشار در پلتفرم های صوت و تصویر کشور 

خواهد شد.«
به نظر می رسد که مشــابه همین اتفاق قرار است 
برای برنامه فردوســی پور بیفتد. همزمان با حرف 
و حدیث هایی که درباره ایــن دو برنامه به عنوان 
مهم ترین پروژه تلویزیون های اینترنتی شــنیده 
می شود،  13 صنف سینمایی کشور هم به واگذاری 
اجازه ساخت برنامه های اینترنتی به صدا و سیما 
اعتراض کرده اند. آنها در بیانیه شــان نوشــته اند: 
»اعضای صنوف سینمای ایران که حرفه و معیشت 

خود و خانواده هایمان مســتقیما وابسته به تولید 
محصولات فرهنگــی تصویری اســت، اعتراض 
شدید خود را نســبت به انتقال مسئولیت شبکه 
نمایش خانگی از سازمان سینمایی به صداوسیما 
اعلام می داریم. مــا همچنین برای کســانی که 
پنهان و آشــکار تلاش می کنند در ســال جهش 
تولید ایــن صنعت نوپا را به نابودی بکشــانند نیز 
اظهار تاسف می کنیم. فرصت های شغلی به وجود 
آمده از تولید محصولات شــبکه نمایش خانگی و 
پلتفرم های »وی او دی« بالغ بر ســه تا پنج هزار 
فرصت شغلی مســتقیم و غیر مســتقیم در سال 
است که سیاســت های غیرپاسخگوی صداوسیما 
بدون شک باعث فرار ســرمایه از این صنعت شده 
و ضرر معیشــتی هنگفتی به اهالی ســینما وارد 

خواهد کرد.«

   دعوای نه چندان قدیمی
  فقط عادل فردوسی پور، شهاب حسینی و به دنبال 
آنها وی او دی هایی مثل فیلیمو نیســتند که برای 
گرفتن مجوز سردرگم شــده اند، اینطور که اهالی 
این حوزه می گویند قانون رسانه های فراگیر آنقدر 
ابهام دارد که معلوم نیست چه کسی برای تولید چه 
چیزی باید از کجا مجوز بگیرد. عده ای می گویند 
الزام دریافت مجوز برای تولید محتواهای تصویری 
از صدا و سیما فقط مختص برنامه های زنده است 
به همین دلیل هم فردوسی پور برای ساخت برنامه 

ضبطی می تواند به مجوز وزارت ارشــاد بســنده 
کند اما حالا چیزهای دیگری شــنیده می شــود. 
چند وقت پیش هم محمد مهدی طباطبایی نژاد، 
معاون نظارت و ارزشیابی ســازمان سینمایی در 
VOD گفت وگویی با ایسنا گفته بود: »ما معتقدیم

ها مشمول صوت و تصویر فراگیر نمی شوند، چون 
مرکز ملی فضای مجازی یک تعریف مقدماتی دارد 
که صــوت و تصویر فراگیر بایــد دارای دو ویژگی 
باشــد؛ یکی اینکه کنداکتور روزانه داشته باشد و 
دیگر اینکه کاربر آن غیرقابل شناســایی باشد. در 
حالی که از نظر ما VOD ها، هم کنداکتور روزانه 
ندارند و هم کاربَرشــان قابل شناسایی است. پس 

مصداق آنچه عنوان شده نیستند.«
به هرحال به نظر می سد بخش هایی از مسئولان 
حاکمیتی به خصــوص بر پایه مــوج انتقادات از 
ســریال های مدل منوچهر هــادی ،  علاقه دارند 
که نظارت بر این رسانه زنده و پویا به صدا و سیما 
برســد. این طیف در مجلس هم گروه قدرتمندی 
هســتند و به دنبال تصویب قوانین سفت و سخت 
تر هســتند. اما مخالفان این قضیــه معتقدند که 
بــازار ســینمای خانگی و وی او دی هــا محملی 
برای شــنیدن صداهای متفاوت و پاسخگویی به 
سلایقی است که اتفاقا با دیدگاه های نمایندگان 
محترم ممکن است متفاوت باشــند و حق دارند 
در چارچوب قانون برنامه های مــورد نظر خودرا 

مشاهده کنند. 

برنامه های عادل فردوسی پور و شهاب حسینی بالاخره پخش می شوند؟

برگ های برنده  وی اودی ها  در برزخ جام جم 

     تیتر دو     حاشیه روز

     خبر روز

صندوق توسعه ملی نامزد نجات بورس
  اظهارات ضد و نقیض درباره احضار رئیس سازمان بورس به مجلس

  یک درصد منابع صندوق توسعه ملی یعنی حدود 24 هزار میلیارد تومان که می تواند کل صف 
فروش 15 هزار میلیارد تومانی بورس را یکجا ببلعد

بازی مرگ در ساحل محمودآباد
داستان باورنکردنی سه جوان که به خاطر یک بازی اینترنتی خودرا غرق کردند

زنان به مناطق حفاظت شده بروند
سازمان محیط زیست ممنوعیت حضور زنان را تکذیب می کند اما...

1  حسن قالیباف اصل، رئیس ســازمان بورس به مجلس احضار شده 
است. این خبر را دیروز سید کاظم موســوی نایب رئیس دوم کمیسیون 
اقتصادی اعلام کرده وگفته:  »برای روز سه شــنبه حسن قالیباف اصل را 
 برای پاســخگویی به مجلس احضار کردیم. امیدوارم ایشــان پاسخ های 
قانع کننده ای به نمایندگان بدهند، مردم فعلا به سرمایه گذاری هایی که 
تا الان در بورس انجام می دادند، ادامه ندهند.« البته دیروز اظهار نظری 
هم از محسن  علیزاده، عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس  در بعضی 
کانال ها منتشر شد که گفته بود کسی رئیس سازمان بورس را دعوت نکرده 
و اگر کسی قرار باشد مورد ســوال قرار بگیرد وزیر اقتصاد است تا سلسله 
مراتب رابطه دولت و مجلس رعایت شــود. در عین حال این جمله نایب 
رئیس کمیسیون اقتصادی که مردم فعلا در بورس سرمایه گذاری نکنند 
هم در نوع خود جالب است در حالی که همواره در ماه های اخیر عکس این 
موضوع را شاهد بودیم و اساسا دلیل ریزش های اخیر هم روی گردانی مردم 
از ادامه سرمایه گذاری در بورس است. این در حالی است که در روزهای 
اخیر تلاش هایی شده بود تا با حمایت هماهنگ سهامداران حقوقی اوضاع 
بازار سرمایه ســامان پیدا کند که نشــد. دیروز اوضاع از روزهای قبل به 
مراتب وخیم تر هم شد و در مجموع در پایان ساعات معاملات 321 نماد 
منفی داشــتیم و فقط 16 نماد مثبت. 13 نماد هم بــدون تغییر ماندند. 
شاخص کل هم با یک ریزش 40 هزار واحدی تا یک میلیون و 607 هزار 
واحد پایین آمد. یعنــی الان در یک قدمی از دســت رفتن کف حمایت 
1.6 میلیون واحدی قــرار داریم که چند روز پیــش واعظی رئیس دفتر 

رئیس جمهور از آن صحبت کرده بود.  

2  آخرین راه حلی که دست اندرکاران سازمان بورس برای احیای بازار 
سرمایه دنبال آن هستند انتقال یک درصد از منابع صندوق توسعه ملی 
برای تثبیت بازار است. ایده ای که البته از همین حالا با  مخالفت های سفت 
و سختی مواجه شده. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار دیروز اعلام کرد:  
»شخص وزیر اقتصاد به طور جدی پیگیر  نهایی شدن انتقال یک درصد از 
منابع صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار است. مسئولان به طور 
جدی در حال پیگیر  این موضوع هســتند، فقط هنوز ابلاغیه ای در این 
خصوص به سازمان بورس ارسال نشده اســت.در روزهای آتی در انتظار 
ابلاغیه هستیم. سازمان بورس مدتی طولانی است که پیگیر این موضوع 
است و قطعا اجرای این مصوبه در شرایط فعلی بازار برای بازارگردانی مداوم 
همه نمادها و افزایش نقدشوندگی بازار اتفاق بسیار خوبی است.« دیروز 
قاسم صادقی کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با بورس نیوز گفته بود 
اگر این اقدام انجام شود حجم بالایی به بورس وارد می شود و با مدیریت 
هوشمندانه و حمایت درست می تواند به تعادل بازار کمک کند. به گفته 
او ضعف حمایت ها قبلی این بوده که فقــط از چند نماد خاص و در زمان 

نامناسبت حمایت صورت گرفته. در صورتی که به پیش گشایش ها توجه 
شود و از حدود 700 شرکت در 70 تا 80 شــرکت در این زمان حمایت 

صورت بگیرد بازار به تعادل می رسد. 

3  حالا سوال اینجاست که آیا با انتقال یک درصد منابع صندوق توسعه 
ملی موافقت می شود؟ چون بعضی مخالف هستند و می گویند این منابع 
حاصل از فروش نفت وگاز کشور در سال های متمادی بوده و به عموم مردم 
تعلق دارد و نه فقط ســرمایه گذاران در بورس. از طرفی تا همین چندی 
پیش وزیر بهداشت گلایه داشــت که از یک میلیارد یورو منابع صندوق 
توســعه ملی که قرار بود صرف مبارزه با کرونا شــود فقط 30 درصد آن 
تخصیص یافته و از مابقی خبری نیســت. از سوی مقابل هم کارشناسان 
می گویند معضل بورس می تواند کل اقتصاد کشور را درگیر کند و برداشت 
از صندوق توســعه  ملی در این شــرایط به معنی تامین منافع فقط یک 
عده خاص نیست. در مورد اینکه رقم کل موجودی صندوق توسعه ملی 
چقدر اســت هیچ آمار دقیقی وجود ندارد اما در سال 98 گفته شده بود 
یک میلیارد دلار ورودی این صندوق بوده. در سال های قبل اما روال کار 
اینطور بود که هر سال 20 درصد منابع حاصل از فروش نفت و گاز روانه این 
صندوق می شد اما در سال ها اخیر با محدودیت های فروش نفت و گاز این 
درصد به میزان قبل توجهی کاهش پیدا کرده است. در مجموع اگر آنطور 
که صندوق بین المللی پول در سال 2019 تخمین زده بود منابع صندوق 
توسعه ملی 100 میلیارد دلار هم باشد یک درصد آن یک میلیارد دلار و 
معادل 24 هزار میلیارد تومان می شود. حالا دیروز ارزش صف فروش کل 
نمادها 15 هزار میلیارد تومان بود. یعنی اگر ایــن مبلغ به بورس انتقال 
پیدا کند می تواند در یک چشــم به هم زدن کل صف فروش  همه نمادها 
را ببلعد و واقعا کســانی که تمایل به ادامه سرمایه گذاری در بورس دارند 

باقی بمانند. 

ادامه ازصفحه   اول

مکان را در محمودآباد انتخاب کردیم و بازی نهنگ 
آبی و قهرمــان اینترنتی را بــازی می کردیم.« او در 
پاسخ به اینکه این دو بازی با یکدیگر متفاوت هستند 
جواب داد: »ببینید شاید به زعم شما خنده دار باشد 
اما من اولین بار اســت که اسم این بازی را می شنوم. 
فقط وقتی به پزشکی قانونی اطلاع دادم، گفتند باید 
به معاون سیاسی اســتاندار زنگ بزنید چون موضوع 
امنیتی است. من فقط یادداشــت کردم بازی نهنگ 
آبی چون این کلمه را دقیقا شــنیدم. در هفت سال 
گذشته ای که در این سمت کار می کنم این اولین بار 
بود که می دیدم بر اثر یک بازی فرد یا افرادی در دریا 
خودکشی می کنند.« با این حال بررسی های روزنامه 
هفت صبح نشــان می دهد مرگ بر اثــر بازی نهنگ 
آبی صحت ندارد و این تنها کلمه ای بوده که در محل 
حادثه و از زبان خانواده ها و مشــاهده کنندگان زبان 
به زبان درباره مرگ این جوانان 21، 23 و 27 ســاله 

چرخیده است.

   اسم بازی را من شنیدم:قهرمانان موبایلی
خادمی، رئیس نجات غریــق محمودآباد تنها فردی 
است که در این میان با نجات یافته 19 ساله مستقیما 
صحبت کرده است. او روایت اولیه را درباره اینکه بارها 
به این گروه هشدار داده اند تایید می کند.»ناجی ما به 
این جوانان بارها هشدار داد و گفت آنجا گودالی وجود 
دارد و نباید در آن قسمت از دریا شنا کنید. بار سوم 
یکدفعه دید همه این چهار نفر زیر آب رفتند. ناجی ها 
به سرعت وارد عمل شدند و یکی از جوان ها را بیرون 

آوردند. من هم به سرعت یکی دیگر را با جت اسکی 
بیرون آوردم که دوام نیاورد. بعــد از دو دقیقه که ما 
دنبال نفر سوم می گشتیم، از او پرسیدیم اسامی دیگر 
بچه ها چیست و چه نســبتی با هم دارید؟ او گفت ما 
هیچ نسبتی با هم نداریم.« خادمی تنها فردی است 
که نام بازی را با گوش های خود شنیده و در توضیح 
می گوید: »نجات یافته گفت طبق یــک بازی به نام 
قهرمانان موبایلی با هم آشنا شدیم و اولین بار است 
که اینجا آمدیم. من پرســیدم این چه بازی است؟ او 
گفت: یک مرحله از این بازی این اســت که باید در 
دریا خودمان را غرق کنیم. او به صراحت تاکید کرد 
که یک مرحله از این بازی این اســت که باید به دریا 
برویم.« او می گوید خانه اجــاره ای این جوانان 100 
متر آن طرف تر از ســاحل بوده و وظیفه پلیس است 
که تحقیق کند آیا این بازی واقعــا خطرناک بوده یا 
اینکه یکی از این جوان ها همزمان این افراد را به سمت 
گودال کشیده است؟ خادمی در پاسخ به اینکه پس 
کلمه نهنگ آبی از زبان چه کســی بیرون آمد جواب 
می دهد: »وقتی نجات یافته بیرون آمد، خانواده ها و 
جوان های دیگر دور او را گرفتــه بودند و گفتند این 
یک مرحله از بازی نهنگ آبی است اما من اصلا کلمه 

نهنگ آبی را نشنیدم.«
کمی بعد از سوی سرهنگ سید جعفر ساداتی معاون 
اجتماعی فرماندهی انتظامــی مازندران خبر نهنگ 
آبی تکذیب شد. او با اشاره به انتشار خبری مبنی بر 
قصد خودکشی این افراد به سبک بازی نهنگ آبی در 
دریا این خبر را تکذیب کرد و افزود: بنابر بررسی های 
به عمل آمده و تحقیقات از یکی از نجات یافتگان این 

حادثه، این چهار جوان کــه در یک بازی اینترنتی به 
نام قهرمانان موبایلی به صورت مجازی با یکدیگر آشنا 
شده بودند، برای تفریح به شهرستان محمودآباد سفر 
کردند که حین شنا دچار سانحه شدند. با این حال او 
توضیح نداد که آیا این مرگ خودخواســته در ادامه 
مراحلی از این بازی بوده یا حادثه ای ناخواسته برای 

این جوانان از شهرهای مختلف کشور.

   گیمرها چه می گویند؟
گیمرهای بازی »قهرمانان موبایلی« در ایران گروه ها 
و شبکه های مســتقلی برای خودشــان در تلگرام و 
اینســتاگرام دارند که تعداد فالوئرهــای آن کم هم 
نیست. آنها به خبر خودکشــی بر اثر بازی قهرمانان 
موبایلی می خندند و می گویند اصلا امکان ندارد چنین 
اتفاقی در این بازی بیفتــد. مهراد یکی از اعضای این 
گروه می گوید: » من سال هاست که به صورت حرفه ای 
گیمر هســتم. این افراد را نمی شناســم اما احتمال 
می دهم تنها از طریق این بازی با هم آشنا شده باشند. 
شما این بازی را نصب کنید. هرگز با چنین مرحله ای 
که درخواست خودکشی در دریا داشته باشد روبه رو 
نمی شوید.« مهراد بیراه هم نمی گوید. قهرمان موبایلی 
بیشتر یک بازی استراتژیک ساخته شده کشور هنگ 
کنگ است که در هیچ جای دنیا هم تاکنون خبری از 
آن منتشر نشــده که منجر به فوت فردی شده باشد. 
تنها پرونده مرگ آن مربوط به یک نوجوان فیلیپینی 
است که به دنبال بی خوابی و بازی بی وقفه با این برنامه 
فراموش می کند غذای خود را بخورد و به ســرطان 

بدخیم روده بزرگ دچار می شود. 

فصل گاوبانگی به دوره جفت گیری مرال ها گفته می شود 
که از نیمه شــهریور تا نیمه مهرماه به مدت یک ماه ادامه 
دارد و حیات و بقای این گونه گوزن در خطر انقراض تا حد 
زیادی به آن وابسته اســت. هر سال عده زیادی از فعالان 
محیط زیست و اهالی رسانه ها در همین روزها به مناطق 
حفاظت شده مســافرت می کنند اما امســال خبرهای 
عجیبی درباره ممنوعیت حضور زنان فعال محیط زیست 
و خبرنگاران در این بازه زمانی منتشــر شده. خبر را ابتدا 

چند خبرنگار زن در توئیتر اعلام کردند آنها نوشــتند که 
مسئولان سازمان محیط زیست به صورت شفاهی اعلام 
کرده اند که امســال حضور زنان در ایــن منطقه ممنوع 
است. مهتاب جودکی یکی از اولین کسانی بود که به این 
ماجرا پرداخت و نوشت که ســفرش به مناطق حفاظت 
شده مرال ها به همین دلیل لغو شده است. این خبر سر و 
صدایی به راه انداخت تا جایی که عیسی کلانتری رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست مجبور شد واکنش نشان 

بدهد. او در نشست خبری احیای دریاچه ارومیه این اقدام 
را تکذیب کرد و گفت: »چنین چیــزی اصلا وجود ندارد 
و سازمان حفاظت محیط زیســت هیچ مشکلی با حضور 

زنان در مناطق خود در دوره موسوم به گاوبانگی ندارد.«
با وجود این تکذیــب اما کلانتری تأیید کرده اســت که 
»حراست یک استان با این ماجرا سلیقه ای برخورد کرده 
اســت اما به هیچ عنوان منعی برای حضــور زنان وجود 

ندارد.«

علی رستگار  
هفتصبح
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گفتار نيك، ثروت را زياد و روزی را فراوان می  كند، مرگ را به تأخير می  اندازد، )انسان را( محبوب خانواده می  كند و به بهشت وارد می  نمايد.  
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بازتاب خورشید  وحرف های روشن
منتقدان سینمایی درباره آخرین فیلم مجیدی چه گفتند؟ حسن روشن درباره استقلال چه گفت؟ 

  سایت نگار

شرخر های با معرفت، لب و دهان کبود، محافظه کاری فریدون
  مصطفی قاسميان خبرنگار سينمايی در اينستاگرام خود با انتشار ويدئويی 
درباره اديت های چهره های هنرپيشه های زن يک سريال نوشته است:در سریال 
»سرزده« که از شبکه یک پخش می شود، اصلاح شدیدی روی صورت چند بازیگر زن 
سریال از جمله نسیم ادبی و مریم مؤمن اتفاق افتاده است. این کار طوری صورت گرفته 
که گویی چهره آن ها سیاه وسفید شده! حتی گاهی صورت بازیگران زن سریال دورنگ 
شده است! مجموعه »ســرزده« برای پخش در شب های قدر امسال تولید شده بود اما 
به دلایل نامعلوم از جدول پخش ماه رمضان کنار رفت. ممکن است دلیل تعویق پخش 

سریال اعمال همین اصلاحات باشد.

  کمند اميرسليمانی درباره سريال پدرسالار گفت: زمانی که بازی در این سریال 
پیشنهاد شد، فیلمنامه را خواندم و دیدم همه اعضای خانواده کنار هم هستند اما آذر ساز 
مخالف می زند. همیشه دوست داشتم آدم خوب قصه باشم ولی وقتی دیدم این نقش 
چقدر با شخصیت خودم متفاوت است و در روند قصه اثر می گذارد، نقش آذر را انتخاب 
کردم. به نظر من شخصیت »آذر« در پدرســالار اصلا جنبه منفی نداشت و یک دختر 
مستقل بود. وی درباره خاطراتش از حضور در این مجموعه گفت: در بعضی صحنه ها 
خجالت می کشیدم با آقای کشاورز رودر رو صحبت کنم؛ در شخصیت خودم نمی دیدم 
که جلوی بزرگ ترم اینگونه حرف بزنم. بعد از پخش سریال هم بارها از مردم شنیدم که 
»چرا اینقدر حرص آقا اسدالله را در می آوردی!« )خنده(. یک بار هم زنگ زدم آژانس؛ 
راننده آمد اما حال غریبی داشــت. به من گفت از من متنفر است چون وقتی سریال 
پدرسالار پخش می شد با همسرش بر سر زندگی جمعی یا مستقل مشکل داشت و نهایتاً 

پدرش سکته کرد و همسرش هم از او جدا شد.

  عباس آخوندی در شــرق به بهانه انتقاد از سکوت ۱۰ساله ميرسليم درباره 
شهرداری دوران قاليباف نکاتی را در افشای آن سال ها نوشته است:

آیا آنچه را در منطقه ۲۲ تهران که دالان عبور هوا در تهران است و در طرح جامع شهر 
تهران، تراکم حداقلی برای آن پیش بینی  شده و در عمل اجازه ساخت بیشترین برج ها 
و بزرگ ترین مال تجاری ایران در آن صادر شده، می خواهی دانه دانه اندازه گیری کنی؟ 
همین فاجعه را در منطقه های۲ و ۴ تهــران می توانی ببینی. در تهران حدود هزار برج 
ساخته شده که تنها ۵۰۰ برج آن از سال ۱۳۸۵ تا ۱۳۹۶ ساخته شده  است. حدودا ۵۰ 
درصد پروانه های صادرشده در تهران در مناطق اعیان نشین است که قابلیت سوداگری 
دارند. شهر تهران جولانگاه ســوداگران بوده و آنچه در آن به مبادله گذاشته می شده، 
قابلیت زیست انسانی و حرکت مردم در شهر بوده  است. ذی نفعان سوداگرایی شهری 
چگونه با طرح اخذ چند میلیون تومان مالیات، بحث را از مجرای درســت خود خارج 
کرده و تظاهر به دلسوزی برای مردم می کنند. آمار واحدهای مسکونی در پروانه های 
ساختمانی در شهر تهران )اعداد هزار واحد( و نرخ رشد آنها ظرفیت ساخت وساز در شهر 
تهران در دوره ۲۲ ساله، سالانه ۹۰ هزار واحد مسکونی است. به هر روی، تنها در هفت 
سال ۱۳۸۶ تا ۹۲ برای احداث یک میلیون و ۱۴۲هزار واحد مسکونی، یعنی ۸۰ درصد 
بالاتر از میانگین، پروانه صادر  شده  است. آمار سال های نزدیک تر به سال ۱۳۹۲ که سال 
انتخابات است، ۲.۵ برابر میانگین است. عمده این پروانه ها در منطقه های یک تا ۵ و ۲۲ 
صادر شده اند.تنها در این ۲۲ سال برای ساخت دومیلیون و ۳۹۵ هزار واحد مسکونی 
معادل ۸۸.۷ درصد تعداد کل خانوارهای ساکن تهران پروانه صادر شده  است. با توجه به 
رواج تراکم فروشی در شهرداری، می توان از این رقم حجم توافق های خارج از طرح جامع، 
مقررات قانونی و فساد احتمالی متضمن آن را حدس زد؛البته این محدود به ساخت وساز 
شهری نیست. مگر پل صدر که هزینه ساخت آن میلیارد دلاری بوده و هنوز هیچ گزارش 
رسمی ای از قیمت تمام شده آن انتشار نیافته و کمترین تأثیر را در روانی ترافیک مناطق 
شرق-غرب تهران داشته، بر مبنای نقشه جامع شهر تهران اجرا شده  است؟ بحث من به 
بیراهه نرود. روی سخن من با دوست عزیزم آقای مهندس میرسلیم بود. شما کم وبیش 

همه اینها را می دانستی و می دانی که در پی  تخلف از مقررات فساد است.

  مرکز کنترل بيماری های واگيردار آمريکا به تازگی اعلام کرده است دو علامت 
اورژانسی ابتلا به ويروس کرونا وجود دارد که در صورت افراد قابل مشاهده است. 
این علامت شامل متمایل شــدن لب ها به رنگ آبی است. همچنین گونه ها و چهره فرد 
نیز می تواند به رنگ آبی متمایل شود. در این حالت فرد باید سریعا برای دریافت خدمات 
اورژانسی به بیمارستان مراجعه کند. این مرکز تاکید کرد: علائم اورژانسی دیگر که می تواند 
نشانه ابتلا به کرونا باشد و پس از آن باید سریعا به بیمارستان رجوع کرد شامل مشکلات 
تنفسی شدید، وجود فشار دائمی در قفسه سینه، گیجی و سردرگمی دائمی، عدم توانایی 
در بیدار شدن از خواب یا ناتوانی در خوابیدن می شود.همچنین ویروس کرونا می تواند باعث 
ایجاد طوفان سیتوکین شود. طوفان سیتوکین یک پاسخ شدید از سوی سیستم ایمنی 
بدن به عوامل بیماری زاست که می تواند به اندام ها و بافت های بدن آسیب جدی وارد کند. 
این موضوع می تواند به قلب، عروق، ریه ها و کلیه آسیب جدی وارد کند.همچنین تحقیقات 
نشان می دهد برخی مسکن ها مانند ایبوپروفن می تواند شرایط مبتلایان به کرونا را بدتر 
کند. متخصصان توصیه می کنند کسانی که به کرونا مبتلا شده اند باید از دراز کشیدن به 

پشت خودداری کنند. بهتر است این افراد به پهلو یا رو به شکم دراز بکشند.

  در آستانه شروع مجدد مسابقات ليگ قهرمانان آسيا، نقل و انتقالات نمايندگان 

ايران در اين رقابت ها هم از سوی خبرنگاران و رسانه های کشورهای منطقه رصد 
می شود.حساب توئیتری »نواف الاسیوی« خبرنگار عربستانی با انتشار پیامی نسبت به 
اتفاقات رخ داده در باشگاه پرسپولیس قبل از دیدار با التعاون عربستان در آسیا واکنش نشان 
داد.نواف الاسیوی نوشت: »جدایی علی علیپور، اوساگونا، مهدی ترابی، علیرضا )بیرانوند( و 

انصاری. پنج رکن اصلی و اساسی که پرسپولیس به سادگی آنها را از دست داد.«

  بخشــی از گزارش ايران درباره دنيای شرخرها: اغلب کسانی که با من تماس 
می گیرند یا صاحب شرکت و کارخانه هستند یا نمایشگاه ماشین. همین چند وقت پیش 
صاحب یک کارخانه یک چک ۱۸۰میلیون تومانی تحویلم داد که ۲۰ روزه نقدش کردم 
چک برای اسفند پارسال بود. یک چک ۷۵ میلیونی هم بود که برای یکی از فروشنده های 

برنج نقد کردم.«
سعید می گوید، آدم شناخته شده ای است و نیازی به آگهی دادن ندارد. او همچنین درباره 
اصول کارش می گوید: »اولین چیزی که در وصول چک مدنظر قرار می دهم استعلام 
صاحب چک و اطرافیان اوســت؛ اینکه طرف پول دارد یا نه؟ اطرافیانش پول و ماشین 
دارند یا نه؟ اگر به این نتیجه برسم که صاحب چک واقعا پولی ندارد سراغش نمی روم. اگر 
گردن کلفت باشد درصد من هم از مبلغ چک بیشتر می شود. عرف بازار ۳۰درصد است 
اما اگر شرایط نقد کردن چک سخت باشد بیشتر می شود. هزینه رفت و آمد و پول بنزین 
را هم می گیرم. در مرحله اول سعی می کنم با زبان خوش صاحب چک را راضی کنم اگر 
راضی نشد کاری می کنم که غلاف چاقو یا خود چاقو را که به کمر بسته ام ببیند. در ادامه 
هم با تهدید و بست نشســتن مقابل خانه یا محل کار وادارش می کنم که پول چک را 
بدهد. البته اگر بخواهد به قول معروف سبیل من را چرب تر کند، بی خیال می شوم. یعنی 
اگر قرار باشد برای نقد کردن چک ۳۰ درصد بگیریم و صاحب چک برای رهایی از دست 

من پنج درصد بیشتر بدهد قبول می کنم و کنار می کشم.«
او درباره ســخت ترین چکی که نقد کرده می گوید چکی در کرج بوده است: »صاحب 
چک ماشین گرانقیمتی از یک نمایشــگاه اتومبیل در تهران خریده بود ولی حسابش 
خالی بود و ماشین را هم پس نمی داد. وقتی با چند نفر از دوستانم به محل کارش رفتیم 
درگیر شدیم و من و دو نفر چاقو خوردیم. یک ماه بیمارستان بستری بودم ولی بالاخره 

چک را نقد کردیم.«
مطالبه گرها یا آنطور که می گویند شرخرها معمولا از طرف خانواده زنان مطلقه استخدام 
می شوند تا با همان شرایطی که سعید توضیح داد، یعنی نشان دادن غلاف چاقو، نشستن 
دم در خانه و محل کار و درنهایت بزن بزن، مهر زن را به دست آورند البته آنها چنان که 
ادعا می کنند، این همه بی معرفت هم نیستند چون آنطور که خودشان می گویند اول 

از دارایی طرف استعلام می گیرند و درصورت ناتوانی دلسوزانه بی خیالش می شوند.

   فريدون جيرانی درباره مشکلاتی که پس از فيلم »شام آخر« برايش به وجود 
آمد، گفت: »اولین جایی که برای فیلم  ساختن دچار تردید و ترس شدم بعد از ساخت 
فیلم »شام آخر« بود؛ فیلمی که پرونده ای برایش ساخته شد و نزد قاضی مرتضوی هم 
رفت.« موفقیت »شــام آخر« و جایزه بردنش در فســتیوال قاهره بیش و پیش از آنکه 
بخواهد دلگرمی باشد، تأثیر منفی روی ایده فیلمنامه بعدی جیرانی گذاشت و آن کار 

هیچ  وقت ساخته نشد.
او »سالاد فصل« را گرچه دوست داشته اما انگار به تغییر مسیری اجباری تن داده که 
چندان مورد علاقه اش نبوده است. این تغییر مسیر باعث شده نتواند آن جهتی را که تا 
»سالاد فصل« پی گرفته بود، دنبال کند. محافظه کاری، احتیاط و چیزهایی شبیه این، 
جیرانی را وادار به ساخت »ستاره ها« و پارک  وی کرده بود؛ فیلم هایی که خودش هم 

از ساخت شان خشنود نیست و ابایی ندارد این ناخشنودی را با صدای بلند اعلام کند.
در ادامه مسیرش بعد از سالاد فصل، سری به تلویزیون زد و بعدتر فیلمسازی اش را با دو 
فیلم من مادر هستم و قصه پریا ادامه داد. پرسیدم آیا این دو فیلم در راستا ی آن مسیری 
بوده که دلش می خواست ادامه بدهد؟ گفت با اینکه تمام تلاشش را کرد در این دو فیلم 
هم چیزهایی بگنجاند که دوست دارد اما نتوانست آنطور که دلش می خواست مسیرش 

را ادامه دهد و این دلیلی نداشت جز محافظه کاری که جبر سن و اقتضای زمانه بود.

  حميدرسايی، نماينده سابق مجلس در يک توئيت با تاکيد بر اينکه بازگشايی 
مدارس استمرار نخواهد داشت، گفت: آیا پشت پرده این بازگشایی موقتی، سود و 
منافع مدارس غیر انتفاعی در کار است؟ حمید رســایی نوشت: »اخبار حکایت از این 
می کند که بازگشایی مدارس استمرار نخواهد داشت. آیا پشــت پرده این بازگشایی 
موقتی، سود و منافع مدارس غیرانتفاعی در کار است؟! چند درصد از تصمیم گیران و 

تصمیم سازان در وزارت آموزش و پرورش از منفعت این مدارس برخوردارند.«

  خبری کوتاه درباره بلاگرها و اينفلوئنسرها : درآمد بلاگرهای موفق در ماه به چند 
صد میلیون تومان می رسد چراکه هزینه هر استوری تبلیغاتی در صفحه این اشخاص 
از ۵میلیون تومان شروع می شود و تا ۱۰میلیون تومان بالا می رود. طبق گفته یکی از 
بلاگرهای ایرانی تبلیغ یک برند خاص مثل برند مبلمان گاهی برای صاحب آن برند ۴۰ 
تا ۵۰میلیون تومان هزینه ایجاد می کند. گاهی عده ای از بلاگرها برای درســت کردن 
یک تبلیغ و قرار دادن سه پست از آن تبلیغ در صفحه خود ۵۰ میلیون تومان می گیرند 

و گاهی نیز ممکن است تعداد پست ها بیشتر یا دستمزد افزایش یابد.

1   بیایید اول حرف های حسن روشن درباره فصل 
نقل و انتقالات را مرور کنیم که در گفت و گویی طبق 

معمول چکشی  اظهار نظر کرده است: 
ســعادتمند خیلی اشــتباه کرد که گفت هرچقدر 
قیمت علی کریمی باشد می دهد. خدا پدر قطری ها 
را بیامرزد کــه علی کریمی را می خرند. ســالی که 
منچستریونایتد دیوید بکهام را فروخت خیلی ها به او 
خرده گرفتند و او جواب داد که بکهام به اندازه ۵ فصل 
به منچستر بدهکار است و الان وقت فروشش است 
تا باشگاه با پولش کار کند. اقتصاد فوتبالی یعنی این.

استقلال باید با ۵ میلیارد تومان بسته شود و بعد از 
چند فصل بازیکنانش را به قیمت بفروشــد و چرخ 
باشگاه را بچرخاند. این مملکت پر است از علی کریمی 
و مهدی ترابی ها که بیایند و چهره شوند و بروند و به 

باشگاه شان خیر برسانند.
سالی که تاج ۱۲ تا ملی پوش داشت رایکوف اول فصل 
همه تیم را دور میز جمع کرد و گفت به دو ملی پوش 
۳۵هزار تومان می دهد فقط ناصر حجازی و منصور 
رشیدی که گلرهای تیم ملی بودند. باقی ملی پوشان 
مثل من و بقیه نفــری ۳۰هزار تومان و ســایرین 
۲۰هزار تومــان. بعد ناصر خدابیامــرز و ۳نفر دیگر 
گفتند می خواهند خانه بخرند و کمی قراردادشان 
را بیشــتر کنند چون شــهباز در آن سال نفری ۶۰ 
هزار تومان پول می داد. رایکوف گفت کاغذ بیاورید 
رضایتنامه تان را بدهم بروید. وقتی رفتند به او گفتم 
»مستر رایکوف! حالا با کی بازی کنیم؟« که جواب 
داد تازه تیمم درست شد چون نمی توانستم هر بازی 
۴، ۵ نفر را بیرون بگذارم بعد مسلمی و حاجیلوها را از 
جوانان آورد و قرعه کشی شد. اولین بازی ما به شهباز 
خوردیم. همه می گفتند تاج ۶ تــا و ۸ تا می خورد 
ولی من به ناصر گفتم خــودم همه را دریبل می زنم 
و می دهم مسعود مژدهی گل بزند. دقیقه ۱۰ همین 
کار را کردم و رفتم روی خط دروازه توپ را نگه داشتم 
و چون مسعود دور بود خودم گل زدم. بازی را هم ۴-۲ 

بردیم.)مشرق نیوز(

2   این که فیلم خورشید آخرین ساخته مجید 
مجیدی در ونیز اکران شده اســت و پس از سال ها 
فیلمساز بین المللی ایران مزه استقبال بین المللی را 
می چشد. علی نصیریان،  جواد عزتی و طناز طباطبایی 
بازیگران خورشید هستند. فیلم یکشنبه شب در ونیز 
اکران شد. سه منتقد مشهور درباره خورشید این گونه 

اظهار نظر کرده اند: 
پیتر دی بروگ در ورایتی نوشت: »تماشای فیلم مجید 
مجیدی مرا به یاد یکــی از مهم ترین فیلم های قرن 
بیســت ویک درباره کودکان به نام »پروژه فلوریدا« 
انداخت. مجیدی خــودش خالق یکــی از بهترین 
فیلم های قرن بیستم درباره کودکان است. »بچه های 
آسمان« که در ســادگی محض بی رقیب است و در 
عین حال داستانش چنان تماشاگر را درگیر می کند 
که نمی تواند نگاه از صحنه بردارد. در »خورشید« با 
فیلمنامه ای به مراتب پیچیده تر طرف هستیم.« این 
منتقد در ادامه به استفاده مجیدی از کودکان کار برای 
نقش آفرینی در فیلم اشاره می کند و می نویسد: »اگر 
یکی از نیات مجیدی در فیلم »خورشید« یادآوری این 
موضوع باشد که تمام کودکان برابرند و لایق آموزش 

و تشــویق هســتند، انتخاب این گروه نوجوان برای 
بازی در فیلم بهترین دلیل است.« لی مارشال منتقد 
اسکرین دیلی هم به تماشــای »خورشید« نشسته 
است. او می نویسد:»مجیدی فیلم همدلانه دیگری 
درباره کودکان تهیدست ساخته است که نئورئالیسم 
بی تکلف قرن بیست ویکمی آن در دوران غریب کنونی 
به شکل غریبی طراوت بخش است.« او در عین حال 
که به فیلمبرداری گرم و موسیقی ارکسترال باشکوه 
فیلم اشاره می کند از جسارت مجیدی در پرداختن 
به موضوعات اجتماعی می نویسد: »مجیدی هراسی 
از پرداختن به مشکلات اجتماعی مانند کودکان کار، 

مصائب مهاجران و ... ندارد.«
نیکلاس باربر ســومین منتقد مطرحی اســت که 
بلافاصله پس از دیدن فیلم »خورشــید« دست به 
قلم شده اســت. به نظر باربر تماشای فیلم مجیدی 
تماشــاگر را به هیجان می آورد. او در »ایندی وایر« 
می نویسد:»فیلم »خورشــید« ترکیبی از داستان 
دیکنزی کودکان تهیدست تهران با فیلمی پرجنب 
و جوش در ژانر ســرقت و البته درامی پرمعنا درباره 

معلمی خوش قلب است.« )خبرآنلاین(
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در تیرماه ۱۳۶۷ ایران تقریبــا  همه متصرفاتش در 
عراق را از دست داده بود. جزیره فاو را در ۲۹ فروردین 
۱۳۶۷ و پس از ۲۶ ماه تصرف به عراق واگذار کردیم،  
در اردیبهشت ماه متصرفاتمان در شلمچه عراق در 
حاشیه بصره یعنی همه مناطقی که در زمستان ۶۵ به 
دست آورده بودیم از دست دادیم و در تیرماه از جزایر 
مجنون هم خارج شدیم. این شکست ها همزمان بود 
با موشکباران های شــدید تهران و شهرهای بزرگ 
ایران. این واقعیتی اســت که پس از فتح خرمشهر 
در خرداد ۱۳۶۱ نیروهای ما فقــط در دو عملیات 
به موفقیت های  نسبتا بزرگی دســت یافته بودند. 
عملیات والفجر ۸ که بــه فتح فاو انجامید و عملیات 
کربلای پنج که نیروهای ما را تا ۱۷ کیلومتری بصره 
پیش برده بود. پس ازآن عراقی ها با تغییر تاکتیک  و 
با استفاده از ایجاد لایه های دفاعی سنگین  طوری 
که حرکت نیروهای پیشــقراول ایرانی را ســخت و 
صعب کند و دیگری تقویت شدید نیروهای هوایی 
و اســتفاده از بمباران های ســنگین و همین طور 
بمب های شیمیایی و مهم تر از همه استفاده از رانت 
اطلاعاتی و ماهواره ای آمریکایی ها برای جلوگیری 
از غافلگیری توانســتند از مهلکه عملیات غافلگیر 

کننده نیروهای ایرانی جان ســالم به در ببرند. این 
مســئله رانت اطلاعاتی آن قدر مهم است که برخی 
می گویند موفقیت ایران در عملیات والفجر ۸ و فتح 
فاو به خاطر پروژه مک فارلین  بوده و امتناع آمریکا از 
در اختیار گذاشتن اطلاعات ماهواره ای به عراقی ها. 
موفقیت نسبی و البته  عملیات کربلای۵ هم به خاطر 
زمان آغاز آن یعنی با فاصله دو هفته پس از شکست 
کربلای ۴ بود که عراقی ها و سازمان های اطلاعاتی به 

هیچ وجه انتظارش را نداشتند. 
اما در تیرماه سال ۶۷ مشخص شــده بود که دیگر 
نیروهای ایران از مزیت های بزرگشان یعنی غافلگیری 
نیروهای عراقی و دسترسی به عقبه این نیروها محروم 
شــده اند. جنگ در بن بســت بود و محسن رضایی 
با ارســال نامه ای به امام دورنمای به شدت تیره ای 
ازآینده جنگ ترسیم کرده بود. در همین سال سخت 
۶۷،  کشتی های جنگی آمریکا همزمان با تهاجمات 
عراق از اواخر فروردین ماه سال ۱۳۶۷ به سکوهای 
نفتی ایران، به کشتی های جنگی ایران و به هواپیمای 
مسافربری ایران در تنگه هرمز حمله کردند  و فاجعه  
کشتن ۲۲۹ مسافر پرواز تهران به دوبی را رقم زدند. 

قطعنامــه ۵۹۸  در تیرماه ۱۳۶۶ صادر شــده بود و 

قطعنامه ای قدرتمند بود که با حسن نیت خاویر پرز 
دکوئیار محمل خوبی برای پایان جنگ فراهم کرده 
بود. اما ایران طی یکسال روی خوش به این قطعنامه 
نشان نداد تا عاقبت امام خمینی در ۲۷ تیرماه ۱۳۶۷ 
و بر پایه گزارش های نظامی تصمیم به قبول کردن 
قطعنامه  آتش بس ۵۹۸ گرفتند و آن را به نوشیدن 
جام زهر تشبیه کردند. این یک تصمیم بسیار بزرگ 
و استراتژیک بود که با شــجاعت خاصی اتخاذ شده 
بود. جالب این که هنوز هســتند کسانی که اعتقاد 
دارند گزارش های منفی ارسال شده  به امام از سوی 
محسن رضایی و حجت الاسلام هاشمی رفسنجانی 
باعث پذیرش قطعنامه شد و جنگ می توانست ادامه 
پیدا کند که خب بگذارید با آنها موافق نباشیم.  بعد 
از پذیرش قطعنامه این عراق بود که با فرصت طلبی 
به مرزهای ایران به خصوص در سمت جنوب یورش 
آورد تا موقع مذاکرات دســتش پرتر باشــد اما این 
یورش با مقاومت نیروهای ایرانی به جایی نرســید 
و نهایتا در انتهای مرداد ماه آتش بس اعلام شد.  اما 
این حادثه بزرگ چند ماجــرای مهم تر نیز متعاقب 
خود داشــت. عملیات مرصاد و ماجــرای آیت الله 

منتظری و....

زهر جام 
نگاهی به ۱۰۰ رخداد بزرگ تاريخی در قرن چهاردهم هجری شمسی

آرش خوشخو  یک قرن صد واقعه / واقعه شصت و هشتم : پذیرش قطعنامه 598

بازنشر مطالب روزنامه هفت صبح صرفا با 
اجازه کتبی مجاز است، در غير اين صورت 
ممنوع و قابل پيگيری قانونی است

آقا یکــي از مشــکلات لاینحلِ زندگــي من، این 
باجه هایي هستند که در ورودي ادارات و سازمان ها 
تعبیه شــده و یک کاغذ هم رویش چسبانده اند که 
»اینجا اطلاعات نیست، سوال نفرمایید.« این باجه ها، 
عموما جاهایي هســتند که هر تنابنده اي که وارد 
مي شود، فقط چشمش به اینها مي افتد و خواه ناخواه، 
دلش مي خواهد سوال کند. اصلا یه جوري هستند 

که آدم سوالش مي آید...
از طرف دیگر من متوجه شده ام کساني که در این 
باجه هاي مرموز قرار دارند، اتفاقا اطلاعات بســیار 
دقیق و کاملا درســتي هم از آن مجموعه دارند که 
صحیح تر بــود به جاي آنها، باجــه اطلاعات را قرار 
مي دادند و ایــن بزرگواران به جایي کــه الان باجه 
اطلاعات قرار دارد، بروند... ولي خب، قشنگي زندگي 
ما هم به همین چیزهاست دیگه. اصلا اگه همه چیز 

سر جاي خودش باشه، تو ذوقمون مي خوره...
امروز سروکارم به یک اداره اي افتاده بود که خداوند 
نصیب هیچ کافري نکند... وارد ساختمانش که شدم، 
به غیر از همان باجه آشناي »اینجا اطلاعات نیست، 
ســوال نفرمایید« که جلوي چشــم بود، هیچ چیز 
دیگري مشخص نبود. فقط انبوهي از جمعیت بودند 
که ماسک و کرونا رو سوسول بازي مي دانستند و مترو 
وار درهم مي لولیدند و به مانند هر جاي پرجمعیت 
دیگري، یک عده اي مشــغول ناســزا دادن بودند، 
یکي دو نفري باهم دســت به یقه شده بودند و یک 

عده اي هم تکه کاغذي به دست، به دنبال یک اتاقي 
مي گشــتند. خلاصه که همان صحنه هاي آشناي 
همیشــگي. طبق نامه اي که در دست داشتم، باید 
به اتاقي مي رفتم به شــماره ۴۰۳ در طبقه همکف. 
محو احترام به پروتکل هاي بهداشتي بودم که یک 

بدبخت تر از من پیدا شد:
- »آقا ببخشید... اتاق ۴۰۲، طبقه اول کجا میشه؟«/ 
»شــرمنده... من خودم دارم گیج مي خورم و دنبال 
۴۰۳ مي گــردم...«/ »طبقــه اول؟...«/ »نه، گفتن 
همکف...« دور خودش مي چرخید و هر جنبنده اي 
رو که از کنارش رد مي شد، مورد سوال قرار مي داد. 
همراهش شدم تا اگر کسي رو که اطلاعات موثقي 
داشت، پیدا کرد، من هم به نوایي برسم... همراهش 
مي رفتم و همچون طفلــي آواره، دامنــش را رها 
نمي کردم که به همان باجه هاي معروف رسیدیم... 
خیلي کاغذ روي شیشه برایش مهم نبود: »آقا... ۴۰۲ 
طبقه اول کجاست؟...« مسئول باجه مرموز، در ابتدا 

خود را به نشنیدن زد...
- »آقا... میگم ۴۰۲ طبقه اول رو از کجا باید برم؟«/ 
»اینجا اطلاعات نیســت.«/ »نباشــه... اتاق ۴۰۲ 
رو که مي دوني کجاســت.«/ »آقــا اینجا اطلاعات 
نیست.«/ »فهمیدم... میگم اتاق ۴۰۲ رو که مي دوني 
کجاست...« مسئول باجه مرموز، مجددا ترجیح داد 
که وارد بحث نشود و مرموز بودن و ابهت خود را حفظ 

کند. مراجعه کننده، از درِ دیگري وارد شد:

- »آقا... اطلاعات کجاست؟...«/ »اون تَه...«/ »خب 
عــوض اون تَه، مي گفتــي ۴۰۲ کجاســت... چي 

مي شد...«
یه ســري چرخوند و چون چند تــا »اون تَه« دید، 

مجبور شد که به دنبال جواب شفاف تري بگردد:
- »آقــا ببخشــید... کــدوم تَــه؟...«/ »اون تَه... 

اوناهاش...«/ »کو؟...«/ »اي باباااا...«
مســئول باجه مرموز، آمد بیرون و با انگشــت، تَه 
مورد نظر را نشــان داد: » اوناهــاش... اوناهاش...«/ 
»خب یه کلمه بگو ۴۰۲ طبقــه اول رو از کجا برم... 
چي میشه...«/ »از اطلاعات باید بپرسي...«/ »حالا 
ما همه چیمون درســته، یه دونه این غلطه؟... حالا 
یه کلمه مي گفتي چیزي مي شــد؟... حالا این همه 
حرف زدي، یه ۴۰۲ رو هم مي گفتــي دیگه... تازه 
مي تونستي ۴۰۳ این آقا رو هم بگي...« اسم »۴۰۳« 
و »این آقا« که اومد، طرف فهمید این رشته سرِ دراز 
دارد و اگر همین جا موضوع را قیچي نکند، در کسري 
از دقیقه، خــداي نکرده تبدیل بــه باجه اطلاعات 
مي شود... لذا فریادکشان گفت: »اون ته... اون ته... 

همه برن اون ته...«
چقدر بده که ما مردم جوگیري هستیم... چرا همه 
مراجعه کنندگان فکر کردند کارشــان اون ته حل 
مي شــود؟... هیچي دیگه... خود باجه اطلاعات شد 
یک صف و یک معضل و من کاملا متوجه شدم که 

چرا باجه هاي اطلاعات اون تهه...

دندهعقب
اشكانعقيليپور
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  گردشگری

هفت صبح| داستان حضور داچیا در ایران حالا که 
محصولات این شــرکت به نسل سوم خود وارد شده، 
داستان عبرت آموزی است. داستانی که شاید در یک 
جمله بتوان آن را قضاوت کرد: »بهترین خودرو برای 
جانشــینی پراید و پیکان با بدترین قــرارداد ممکن 
به گل نشســت.« رنو که با تولیــد محصولات ارزان 
داچیا در رنج قیمتی 6 تا 10 هزار دلار موفق شده بود 
بازارهای اروپایی را درنوردد، در ایران، شمال آفریقا، 
روسیه و آمریکای جنوبی برنامه ای مشابه اروپا چیده 
بود و تلاش کرد تولید خانواده داچیا شامل استپ وی ، 
ساندرو و لوگان را به سطحی سه برابر پیش بینی اولیه 
یعنی یك میلیون دستگاه در سال برساند. در ایران اما 
این قرارداد در همان گام اول با اتفاقاتی که برای آن در 
مجلس رخ داد منحرف شد و یک دهه بعد به مرز اولیه 
مدنظر طراحان رسید! نسل دوم این خودرو وقتی در 
بحبوحه توافق اولیه برجام معرفی شد، بسیاری انتظار 
تولیدش را در ایران کشیدند اما این مورد ابدا محقق 
نشد. حالا هم که نسل سوم این خودرو زیباتر، ایمن تر 
و گران تر از هر زمانی به خط تولید آمده، شــانس ما 
برای راندن آن بسیار اندک است. به بهانه رونمایی از 
نسل سوم محصولات سری B شرکت داچیا، تاریخچه 
این خودرو در ایران را بررسی کرده ایم و کمی هم از 
ویژگی های نسل سوم این خودرو که به تازگی معرفی 

شده گفته ایم.

  نسل اول
قراردادی که هرگز به اهداف خود نرسید

زمزمه انعقاد قراردادی با نام تندر در اوایل سال 1384 

شنیده شــد و سپس مشــخص شــد رنو قرار است با 
همکاری ایران خودرو، ســایپا و شــرکت رنو پارس به 
تولید محصــول ارزان قیمت داچیا لوگان در کشــور 
بپردازد. خودرویی که با قیمت شش میلیونی قرار است 
جانشین پیکان باشد. گذشــت زمان و اختلاف بر سر 
میزان داخلی سازی اما باعث شد در این قرارداد شکاف 
بزرگی رخ دهد و تیراژ تولید هرگز به هدف اولیه نزدیک 
نشود. تندر 90 که در فاصله سال های 1386 تا 1398 
در کشــور به مدت 12 سال تولید شــد، در مجموع در 
سرتاسر جهان در نســل اول خود بیش از 3.5 میلیون 
دستگاه فروش داشــت. این خودرو که توسط تیمی از 
طراحان رنو به سرپرستی هرمیداس اتابکی، طراح  ایرانی 
این شــرکت صورت گرفت، امروزه یکی از بادوام ترین 
خودروهای تاریخ رنو را برای ایرانی ها به ارمغان آورده 
است. خودرویی که در انواع هاچ بک و هاچ بک کراس با 
نام ساندرو و استپ وی تولید شد و هم اینک از گران ترین 

محصولات سایز B بازار ایران به شمار می روند. 

  نسل دوم
از شایعه تولید در ایران تا واردات با برند رنو

این نســل قرار بود خیلی زود در ایران تولید شود اما 
هم تحریم ها و هم سیاست های عجیب وزارت صمت 
آنقدر بد عمل کردند کــه رنو را از تولید در کشــور 
پشیمان ساختند. رنو البته نســل دوم لوگان را با نام 
سیمبل به کشور وارد کرد و حدود دو هزار دستگاه از 
آن را در مناطق اصلی و آزاد به فروش رساند. در کل 
اما به جز لوگان نســل دوم این امکان محقق نشد که 
پای استپ وی یا ساندرو نسل دو به کشور باز شود. این 

خودروها در نسل دوم محصولاتی با طراحی  لطیف تر 
اما برخوردار از همان ویژگی های فنی و رفاهی ساده 
بودند که به شدت در بازار اروپا، برزیل و بخش هایی 
از آفریقا خوش درخشــیدند و جایگاه داچیا در نقشه 
توسعه گروه رنو را ارتقا دادند. اگر قرارداد بزرگ رنو با 
ایدرو به هم نخورده بود و ترامپ تحریم ها برنگردانده 
بود احتمالا ساندرو و استپ وی در سطح وسیعی در 

کشور تولید می شدند.

  نسل سوم
داچیا یا سئات، مسئله این است؟

حضور ســرطراح و مدیرعامل برند ســئات در گروه 
رنو احتمالا تاثیر شــگرفی روی رشــد برنــد رنو و 
زیرمجموعه های این شرکت خواهد داشت اما داچیا 
را هم قطعا دگرگون می سازد. تصویر تازه  اما نهایی و 
دقیقی که از سه خودرو سیمبل، ساندرو و استپ وی 
در نسل ســوم منتشر شــده به خوبی نشان می دهد 
خودروهای کوچک و سایز B داچیا چقدر به تولیدات 
کنونی سئات شباهت پیدا کرده اند. در عین حال خبر 
خوب این است که کیفیت ساخت و سطح امکانات بالا 
رفته و قیمت هم چندان تغییر نکرده است. داچیا که با 
سه خودرو جدید خود قصد فروشی بیشتر از همیشه 
را در بازار اروپا دارد، برای موفقیت در این قاره نیازمند 
خودروهایی ارزان اما جذاب و به روز است. کاری که 
در نسل سوم به خوبی از عهده آن برآمده. سوال مهم 
اما این اســت که آیا ایران شانس تولید این خودروها 
را خواهد داشــت؟ فعلا تحریم مانــع ورود هرچیز 

خوشایندی به کشور است!

گاراژ
 

گوســت نام بزرگی در تاریخ رولزرویس است. نامی به 
بلندای تاریخ این برند که حدود 100 ســال از تولدش 
می گذرد. این خودرو برای سال 2021 در نسلی کاملا 
جدید معرفی شده آن هم در شــرایطی که عالی ترین 
تصویر از مفهوم Spirit of Ectasy یا روح جلاخورده 
رولزرویس را بازتاب می دهد. خوشــبختانه رولزرویس 
گوســت 2021 فقط یک تغییر قیافه نیســت و رشد 
فنی خوبی داشــته. این محصول انگلیسی روی پلتفرم 
و ســاختار اختصاصــی رولزرویس توســعه یافته که 
محصولات دیگری اعم از اس یووی کالینان و لیموزین 
فانتوم نیز روی آن طراحی و تولید شده اند. از این رو رشد 
قیمت زیادی را تجربه کرده و نســل جدید رولزرویس 
گوســت با 20 هزار و 600 دلار افزایش نسبت به نسل 
پیشین به 332 هزار و 500 دلار رســیده است. طرح 
بدنه چه در نمای جلو و چه در فرم عقب به شکل جذابی 
متحول شــده و با الهام از طر ح های کلاسیک و قدیمی 

ساخته و پرداخته شده اســت. این سبک را رولزرویس 
فوق مجلل نامیده است. سبکی که از کولینان شروع شده 

و در سری گوست به تکامل رسیده  است.
خبر خوب اما این اســت کــه قلب تپنده خــودرو به 
روزرسانی شــده اســت. موتوری که برای نسل جدید 
رولزرویس گوست یک پیشرانه 12 سیلندر V شکل با 
حجم 6.8 لیتر است. این پیشرانه قادر به تولید بیشینه 
قدرت 563 اسب بخار و بیشــینه گشتاور 850 نیوتن 
متر است. این پیشرانه 6.8 لیتری 12 سیلندر مقداری 
نسبت به پیشرانه 6.6 لیتری پیشین قدرتمندتر شده و 
گشتاور آن نیز تا حد زیادی افزایش یافته است. به لطف 
نصب چنین هیولایی در سینه گوست، رولزرویس 2552 
کیلوگرمی قادر است طی 4.5 ثانیه از حالت سکون به 
مرز 96 کیلومتر بر ساعت دست یابد. در عین حال نیروی 
تولیدی پیشرانه گوست توســط یک گیربکس هشت 
سرعته اتوماتیک به هر چهار چرخ این سدان لاکچری 

منتقل می شود. قطعا خودرویی با این ابعاد و این سطح 
قدرت، هیچ بویی از مصرف بهینه سوخت نبرده است. 
رولزرویس اعلام کرده که گوســت جدید در هر 100 
کیلومتر سیکل ترکیبی 16.8 لیتر بنزین مصرف می کند. 
رقمی که قطعا برای مالک این خودرو چندان اهمیتی 
ندارد. اما آنچه الهه انگلیســی را از ســایر برندها مجزا 
می کند، کابین خودرو و مسئله راحتی سرنشینان است. 
خب رولزرویس گوست 2021 المان های مشترک زیادی 
با نسل پیشین نداشته و این موضوع در کابین این خودرو 
به خوبی نمایان اســت. در کابین این خودرو خبری از 
طراحی شلوغ و قدیمی نسل پیشین نیست و به جای آن 
یک طراحی مینیمال و در عین حال مدرن مشابه کابین 
فانتوم و کالینان اجرا شده است. طرحی که البته مملو از 
چوب و چرم و فرش و قطعات فانتزی است. همچنین در 
کنسول میانی، کلیدهای کنترلی سیستم مالتی مدیاي 
جدید رولزرویس دیده می شوند که پرداخت کم نظیری 
دارند. این کلیدهــای کنترلی دقیقا همان سیســتم 
iDrive  ب.ام.و هستند که رولزرویس تم گرافیکی خود 
را در آن پیاده کرده و کارایی بالایی دارند. در پشت فرمان 
هم نمایشگرهای تمام دیجیتالی با طراحی کلاسیک، 

زیبایی خاصی به کابین گوست بخشیده اند. 
خودرو آنقــدر امکانات زیــادی دارد که چند صفحه 
برای نوشتن آنها لازم است. در کل اما خودرو در واژه 
شکوه قابل تعریف اســت. هرچند گوست نسبت به 
رقیب دیرینش بنتلی فلینگ اسپور حدود 100 هزار 
دلار گرانتر اســت اما از هر نظر نسبت به این خودرو 
برتری دارد. این را از جز به جــز بدنه و کابین خودرو 

می توان فهمید.

تولد دوباره آقای سینکلر

شــرکت نوظهور کانیون قصــد دارد محصولی هوشــمند و دوربــرد را در رده 
خودروهای شاسی بلند تولید کند. این خودرو که طرح بدنه و کابین جذابی دارد، 
گنجایش یک سرنشین را داشته و به نوعی یک دوچرخه مسقف و موتوردار است. 
طرح بدنه خودرو نیز شباهت های بســیاری به طرح خودرو سی5 سینکلر مدل 
1985 دارد.  این خودرو کوچک که تنها 2.3 متر طول دارد، به لطف ساختار بدنه 
خاصی که دارد تنها 95 کیلوگرم وزن داشته و تا 125 کیلومتر در ساعت سرعت 
می گیرد. مجله انگلیسی ماشین با اشاره به ویژگی های مثبت این خودرو تک نفره 
و برقی اعلام کرده احتمالا تولید این محصول در نهایت به عرضه خودرویی 11 

هزار دلاری و پاک در بازار انگلستان منجر شود. 

عملکرد هوندا E در تست گوزن درخشان بود

هاچ بک کوچک و الکتریکی هوندا که فروش ماهانه آن در اروپا در آگوست گذشته 
از مرز 350 دستگاه گذشت، عملکرد خوبی در تســت گوزن داشت و با سرعت 
75 کیلومتر این آزمایش را پشت سر گذاشــت. البته هونداE که ظاهرا بایستی 
بسیار بهتر در مقایسه با کراس اوورها باشد، نتوانســت در سرعت های 76 و 77 
کیلومتر این آزمایش را با موفقیت پشت سر بگذارد. این نمره در حالی برای هوندا
E ثبت شده که بسیاری از خودروهای مشهور نیز در همین حد و حدود توانایی 
داشته اند. در واقع برخی کارشناســان معتقدند نتیجه تست گوزن این خودرو با 
برخی خودروهای قوی تر و سطح بالاتر همچون آئودی A7 بزرگ تر و سنگین تر 
قابل مقایسه است. رکورد این خودرو همچنین با پادشاه کنونی هاچ بک ها یعنی 
مرسدس-ای ام جی S A45 که قدرت 415 اسبی و گشتاور 500 نیوتن متری 
دارد برابری می کند. از دیگر خودروهایی که عملکرد مشابهی داشته اند می توان 
به ب ام و M235i گرن کوپه 301 اسبی، مرســدس بنز CLA استاندارد و نسل 
جدید سوزوکی جیمنی اشاره کرد. بسیاری دلیل موفقیت این کوچولوی ژاپنی 
در این آزمایش را لاستیک های میشلن 4 فصل و خواباندن باتری ها در کف خودرو 

با هدف پایین آوردن مرکز ثقل هونداE می دانند.

M3 جدید با ظاهر مخوف به بازار می آید

ب.ام.و کارهای تولید نســل تازه ام3 را نهایی کــرده و خبرهای اولیه از معرفی 
قریب الوقوع این خودرو حکایت دارند. ب.ام.و که مدت هاســت روی تولید این 
محصول مردد است، طرح جلوپنجره ام3 را با فرم تازه محصولاتش یکی کرده و به 
زودی از آن پرده برداری می کند. گفته می شود این خودرو یکی از اسپورت ترین 
ام3های تاریخ خواهد بود که با کمک یک موتور تخت، شش سیلندر و دو توربو 
بیش از 525 اسب بخار قدرت تحویل راننده می دهد. نسل تازه ام3 که در بازار 
خودرو باید با محصولاتی از آکورا، کادیلاک، آلفا رومئو، مرســدس بنز و آئودی 
رقابت كند، در نسل گذشته قافیه را به جولیا سدان اسپورت ایتالیایی باخته است. 
از این رو عرضه نسل تازه ام3 به معنی یک اعاده حیثیت در مقابل رقبا نیز هست. 
فعلا  و تا زمان عرضه رسمی این خودرو، باید به این تصویر دلخوش بود. تصویری 

که گفته شده به طرح نهایی نسل تازه ام3 بسیار شباهت دارد.

حال بازار پس از آتش بازی ایران خودرو
 

جنجال قیمــت 550 میلیونی دنا پــلاس توربو اتوماتیک آنقــدر بزرگ بود که 
مصرف کنندگان از باقی حواشــی بــازار غافل ماندند. در واقــع اعطای مجوز به 
ایران خودرو برای افزایش قیمت از ســوی شــورای رقابت طی روزهای گذشته 
موجب شده تا وانت بار ارزان و ساده ایران خودرو از مرز روانی 130 میلیون بگذرد. 
این خودرو که پیشــتر در کارخانه بهایی 52 میلیونی داشــت، حالا در کارخانه 
بهایی 120 میلیونی پیدا کرده است. رقمی که بیش از 110 درصد رشد داشته و 
احتمالا بهای بازاری آریسان را تا سطح وسیعی افزایش خواهد داد. فوتون تونلند 
نیز با 100 میلیون رشد قیمت هم اینک در کارخانه بهایی 630 و 660 میلیونی 
برای نســخه های بنزینی و دیزلی دارد. با اینکه بازار فعلا واکنش دقیقی به این 
حرکات نشان نداده اما نگاهی به نامه شورای رقابت که در آن مجوز افزایش قیمت 
برای دنا توربو دنده دستی، رانا پلاس اتوماتیک، سورن پلاس و پژو 207 پانوراما 
با گیربکس دستی صادر شده نشان می دهد باید منتظر یک رشته افزایش قیمت 
در بازار خودرو باشیم. اتفاقی که گرچه از یک ســو زیان خودروسازان را خواهد 
کاســت اما قطعا صنعت خودرو را با بحران تقاضای واقعی روبه رو می کند. این را 
می توان در استقبال مشتریان از خودروهای جدید در نیمه دوم سال در بازار دید. 

فقط کمی صبر کنید!

دندهمعکوس   

 چهارچرخ

 نیش ترمز

داشبورد    

محصولات داچیا که در ایران با برند رنو تولید می شوند پای به نسل سوم گذاشتند؛ در حالی که بیش 
از هر زمانی ظاهر آنها به محصولات سئات و فولکس شباهت پیدا کرده است

آرایش غلیظ برای استپ وی، ساندرو   و   لوگان
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آهویی که پیر شده...
نگاهی به یک نسخه کمیاب از شورولت ایمپالا سدان 

مدل 1962 که در ایران به شدت کمیاب است و مالک آن 
قیمتی400 میلیونی روی آن گذاشته

گروه خودرو| ایمپالا حالا در واپسین روزهای حیاتش وقتی به گذ شته نگاه 
می کند، حسی از غرور را می توان در چشمانش دید. آهوی آمریکایی گرچه 

پیر شده و دیگر در جدال با سدان های برجسته ژاپنی حرفی برای گفتن ندارد  
اما از گذشته پرافتخارش شاد است. یکی از نمادهای این گذشته پرافتخار روز 

گذشته شکار عکاس هفت صبح شد. سدان خوش چهره و جذابی که بعد از حدود 
58 سال در تهران به آرامی دور می گیرد و حین حرکت همه را وادار به واکنش 
می کند. بررسی کوتاهی از قیمت نسخه های به جای مانده از نسل سوم ایمپالا 

نشان می دهد کیفیت کار این خودرو آنقدر خوب بوده که بعد از شش دهه بعضا 
نمونه های کمیاب آن را تا 50 هزار دلار می خرند. نمونه های عادی البته بهایی 
بین 8 تا 16 هزار دلار دارند و اغلب از موتور شش سیلندر توربو تریفت استفاده 

می کنند. نمونه موجود در تصویر هم به دلیل اینکه از همین نوع است، نباید 
قیمت بالا یا ارزش نگهداری چندانی داشته باشد اما خب مالک آن درخواست 
قیمتی چند صد میلیونی را برای فروشش دارد. درست است که موتور خودرو 
بیش از 140 اسب قدرت دارد یا ایمپالای 1962 به فرمان هیدرولیک و کولر 

مجهز است اما قیمت خودرو واقعا بالاست. فارغ از اینکه چنین مبلغی چه اندازه 
ارزش های ایمپالای 1962 را بازگو کند، فرم طراحی ایمپالا جسارت خاصی 

دارد. کابین هم با تودوزی جالب و استفاده از قطعات آلومینیومی براق زیبایی 
منحصربه فردی دارد. همین عامل هم بود که باعث شد ایمپالا به برگ برنده 

شورولت در بازار ایران در دهه 40 خورشیدی بدل شود. نسل سوم این خودرو که 
همزمان در چهار کارخانه آرلینگتون، بالتیمور، سنت لوییس و سوز گیت مونتاژ 

می شد، دقیقا به دلیل طراحی جذاب بدنه و اتاق و البته کیفیت سواری خوب 
ایمپالا پرفروش شد. آهویی که کارش خیلی سریع گرفت و نماد صنعت خودرو 

آمریکا در دهه 60 میلادی بود. ایمپالا آن زمان از هر نظر برتر از ساخته های 
مشابه در کارخانجات اروپایی بود. امروز اما ایمپالا حتی از رقابت با ساخته های 
کره ای هم عاجز است. آهوی آمریکایی گویا واقعا پیر شده و توان دویدن ندارد!
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نسل تازه سدان اسپورت رولزرویس با فرم بدنه صیقل خورده، 
رنگ های بهتر و امکانات بیشتر به بازار آمده؛ آن هم در شرایطی که 

قیمت مدل پایه آن نسبت به نسل قبل نیم میلیارد تومان افزایش 
یافته است

گوست؛ روح جلاخورده یک رولزرویس
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شاخص بورس عقب رفت 
شاخص کل بورس در پایان معاملات روز دوشنبه 17شهریور 
40هزار و 570واحد عقب نشینی کرد و در ارتفاع یک میلیون 

و 607هزار و 211واحد آرام گرفت. در این روز  بیش از 
5.3میلیارد سهام حق تقدم و اوراق مالی در قالب 641هزار 

نوبت معامله دست به دست شد تا در نهایت ارزش روز بازار 
بورس به بیش از شش میلیون و 21هزار میلیارد تومان برسد. 

نمادهای مهم بورسی مانند فولاد مبارکه،  ملی مس ایران، 
پتروشیمی خلیج فارس ، صنعتی گل گهر، سرمایه گذاری غدیر، 

مخابرات ایران و گسترش نفت و گاز پارسیان همگی در 
کاهش شاخص بورس به ترتیب بیشترین اثر را داشتند.

زمان واریز یارانه نقدی شهریور
یارانه نقدی شهریور ماه پنجشنبه 20شهریور، به حساب سرپرستان 
خانوار واریز می شود. مبلغ یکصد و پانزدهمین مرحله از یارانه نقدی 
همچون گذشته 45هزار و 500تومان خواهد بود که با درنظر گرفتن 
افزایش حداقل مستمری خانوارهای مددجویان تحت حمایت کمیته 
امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی کشور ساعت 24روز پنجشنبه 
واریز و قابل برداشت خواهد بود. در این دوره سومین قسط وام یک 

میلیون تومانی کرونا از سرجمع یارانه خانوار کسر می شود چون 
مقرر شده بود هر ماه مبلغ 35هزار و 100تومان از سرجمع یارانه هر 

خانوار کسر شود. مدت زمان بازپرداخت این تسهیلات 30ماه در 
نظر گرفته شده است.

امکان تغییر کارگزار ناظر فروش سهام عدالت 
شرکت سپرده گذاری مرکزی اعلام کرد فروشندگان سهام عدالت 

که قصد دارند مابقی سهامشان را از طریق کارگزاری دیگری 
بفروشند، می توانند کارگزار ناظر خود را تغییر دهند. فرآیند کند، 

تاخیر در فروش و واریز پول سهام عدالت و برخی از اشتباهات 
کارگزاری های بانکی و غیربانکی در فروش 30درصد نخست 

سهام عدالت آزادشده موجب نارضایتی سهامداران شده بود و حالا 
پس از چند هفته که شرکت سپرده گذاری مرکزی وعده ایجاد 

امکان تغییر کارگزار ناظر را داده بود از روز یکشنبه 17شهریور 
این امکان برای سهامدارانی که قصد دارند کارگزار ناظر خود را 

تغییر دهند، فراهم شده است.
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4020 ه 40 احتمال افزایش تخفیف خریداران پالایشی یکم 20

پذیره نویسی صندوق پالایشی یکم احتمالا تا روز چهارشنبه هفته 
جاری با تخفیف 40درصدی انجام خواهد شد. کانال کارگزاری 
بانک توسعه تجارت از قول داوود رزاقی، مدیر صندوق پالایشی 
یکم می نویسد در صورت رشد نکردن قیمت سهام پالایشی ها تا 
روز چهارشنبه هفته جاری، امکان دارد تخفیف 20درصدی این 
واحدها به 40درصد برسد. به گفته او اگرچه نماد شرکت های 
پالایشی به دلیل تغییر نرخ خوراک این واحدها فعلا بسته است 

اما پیش بینی می شود نماد این شرکت ها پس از تعدیل با افزایش 
قیمت قابل توجهی باز شود که این اتفاق تاثیر زیادی در خرید 

واحدهای پالایشی یکم خواهد داشت.

حداکثر قیمت هر شانه تخم مرغ
معاون نظارت بر کالاهای مصرفی سازمان حمایت تولیدکنندگان 

اعلام کرد حداکثر قیمت هر شانه تخم مرغ برای مصرف کننده 
20هزار تومان است. به گفته داوود موسوی با توجه به اینکه 

قیمت مصوب تخم مرغ درمرغداری ها 9500تومان در هرشانه 
و 11هزار تومان در هر کیلوگرم است، برای مصرف کننده در 

فروشگاه ها این رقم حداکثر می تواند 20هزار تومان در هر شانه 
باشد. او می گوید بازرسان در تمام استان ها روی این قیمت 

نظارت دارند و در صورت احراز هرگونه تخلف از سوی واحد 
تولیدی یا صنفی مرتبط، موارد با تشکیل پرونده به مراجع قضایی 

رسیدگی کننده معرفی می شوند.
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دو میلیون و 800هزار

630هزار

900هزار

550هزار

یک میلیون و 100هزار

یک میلیون و 600هزار

یک میلیون و 300هزار

500هزار

یک میلیون و 700هزار

850هزار

قیمت انواع آون توستر

بایترون

بایترون

نوبل کینگ

متئو

سان ورد

برتینو

سایا

یورومکس

لوکسل

تاروس

TO-850

TO-650

NF-1004

MEO 89

SWF-40R

Romano Plus

Vulcan 20

EOT-601

3560

971314

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع فلش مموری با ظرفیت 16گیگابایت

سن دیسک

اچ پی

سیلیکون پاور

گلکسبیت

دکتر مموری

کینگ استار

کوئین تک

وریتی

اپیسر

دیتا پلاس

CZ50

V245

Touch T01

Microbit

DR6042

KS221

102

V813

AH360

Carbon

60هزار

76هزار

75هزار

57هزار

63هزار

76هزار

63هزار

68هزار

86هزار

70هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 24هزار و 820

29هزار و 340

32هزار و 640

شش هزار و 755

سه هزار و 325

11میلیون و 480هزار

10میلیون و 850هزار

پنج میلیون و 700هزار

سه میلیون و 250هزار

یک میلیون و 111هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18عیار

خرید 24هزار و 720

29هزار و 190

32هزار و 440

شش هزار و 735

سه هزار و 305

11میلیون و 330هزار

10میلیون و 650هزار

پنج میلیون و 500هزار

سه میلیون و 100هزار

---

  مدیــر کل دفتر حفاظــت از حقــوق مصرف کننده 
رگولاتــوری یک بار دیگر تاکیــد کرد با تغییــر قوانین، 
رجیستری گوشی تلفن همراه مسافری از این به بعد تنها 
با درج شــماره ســیمکارتی امکان پذیر است که حداقل 
2۰روز از زمان فعال سازی آن گذشته باشد. به گفته پیمان 
قره داغی  از آنجا که برخی افراد سودجو با سوءاستفاده از 
اطلاعات هویتی مسافرانی که به خارج از کشور سفر کرده 
و به کشور بازگشــته اند، به نام آنها سیمکارت خریداری 
کرده و از آن برای رجیســتری گوشی تلفن همراه قاچاق 
اســتفاده می کنند، کمیته راهبری طرح رجیســتری به 
دنبال درخواست رگولاتوری، سپری شدن حداقل 2۰روز 
از زمان فعالسازی ســیمکارت را برای رجیستری گوشی 
مســافری الزامی کرد. او می گوید افرادی هم که در این 
فرصت 2۰روزه متوجه سوءاســتفاده از اطلاعات هویتی 
خود می شوند، باید برای ثبت شکایت و قطع سیمکارتی 
که خود اقدام به خریــداری آن نکرده اند در اپراتور همراه 
اول با شماره ۰999۰، در اپراتور ایرانسل با شماره 7۰۰ و 
در اپراتور رایتل با شماره 2۰۰ تماس بگیرند و مشکل خود 

را برطرف کنند.
 مدیرعامل شــرکت راه آهن اعلام کــرد در پی حذف 
ســقف ظرفیت ۶۰درصدی مســافرگیری در پرواز برای 
شرکت های هواپیمایی، شرکت های ریلی نیز درخواست 
کرده اند تا ســقف 5۰ درصدی پذیرش مســافر ریلی نیز 

حذف شود.
 رئیس اتحادیه مرکزی میوه و تره بار تهران می گوید با 
نوســان نرخ ارز و پایان فصل تابستان، قیمت برخی اقلام 
میوه وارداتی روند افزایشــی به خود گرفته است. به گفته 
اسدالله کارگر نرخ نامه عمده فروشی محصولات کشاورزی 
در میدان میوه و تره بــار تهران نشــان می دهد در دوره 
زمانی 1۶ تا 23شهریور ماه نرخ هر کارتن آناناس باید بین 
4۰۰هزار تا ۶۰۰هزار تومان، هر کیلوگرم انبه بین 4۰هزار 

تا 55هزارتومان، موز بین 18هزار تا 23هزار تومان و پسته 
بین 5۰هزار تا 7۰هزارتومان به فروش برسد در حالی که 
پیش از این قیمت هر کارتن آناناس نزدیک 3۰۰هزارتومان 

بوده است.
   مدیرعامل ســازمان بهشــت زهرا می گوید کمترین 
قیمت قبر با ارائه خدمات حدود ۶۰۰هزار تومان و بالاترین 

قیمت قبر 2۰میلیون تومان است.
  قیمت بیت کویــن که در چند ماه اخیــر قله 12هزار 
دلاری را فتح کرده بود پس از افزایش تمایل معامله گران 
به ســرمایه گذاری بردارایی های امن نظیر طلا، وارد فاز 
ریزشی شــد. این ارز دیجیتال اوایل شهریور ماه در کانال 
11هزار دلار معامله می شد اما دیروز قیمت آن به 1۰هزار 

و 222دلار رسید. 
 رئیس انجمن شرکت های زنجیره ای توزیع فرآورده های 
نفتی از کاهش فروش بنزین سوپر در ماه های گذشته خبر 
می دهد. به گفته ناصر رئیســی فرد، توزیع بنزین سوپر به 
جایگاه های همراه با مشکلاتی اســت و از سوی دیگر به 
دلیل نوســانات کیفیت بنزین شــاهد افزایش تبخیر در 
بنزین هســتیم که زیان های فراوانی را بــه جایگاه داران 

تحمیل کرده است.
 معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی اعلام کرد حق بیمه تکمیلی بازنشستگان 
از ۶۰هزار تومان به 14۰هزار تومــان افزایش پیدا کرده 
اســت. به گفته غلامرضا پناه از ســوی دیگر تســهیلات 
قرض الحســنه بازنشســتگان از هفت میلیون تومان به 

1۰میلیون تومان رسیده است. 
  ارزش سبد 532هزار تومانی سهام عدالت در روزهای 
اخیر به حدود 1۶میلیون و 3۰۰هزار تومان رسیده است 
که بر همین اســاس می تــوان گفــت متقاضیان فروش 
۶۰درصد از این سهام می توانند حدود 9میلیون و 7۰۰هزار 

تومان دریافت کنند.

  نبض بازار

بنزین سوپر مشتری ندارد

قیمت بیت کوین که در چند ماه اخیر 
قله 12هزار دلاری را فتح کرده بود 

پس از افزایش تمایل معامله گران به 
سرمایه گذاری بردارایی های امن نظیر طلا، 

وارد فاز ریزشی شد

  بازارگردي 

خرید اقتصادی اما نه چندان هوشمند
پرفروش ترین تلویزیون های 43اینچی موجود در بازار که می توان با پنج میلیون تومان خرید

گروه بازار |    اگر بخواهید با بودجه محدود تلویزیون بخرید، چاره ای جز انتخاب مدل های غیرهوشــمند ندارید. این تلویزیون ها می توانند برای کاربران کم توقعی که استفاده چندانی از رابط 
هوشمند ندارند و اتصال به اینترنت از طریق تلویزیون برایشان جذاب به نظر نمی رسد، گزینه مناسبی باشد.

GTV-43KH412N 1   جی پلاس مدل

تلویزیون GTV-43KH412N از سری تلویزیون های 43اینچی 
جی پلاس اســت که برای محیط های کوچک و متوســط مناسب 
به نظر می رسد. می توانید این محصول را به وسیله  پایه  آن، روی میز 
تلویزیون قرار دهید یا برای استفاده  بیشتر از محیط اتاق، به دیوار 
متصل کنید. تکنولوژی به کاررفته در صفحه  نمایش این تلویزیون، 
LED اســت. کیفیت تصویر آن Full HD است که در صفحه ای 
تخت نمایش داده می شود. رزولوشــن 1۰8۰ در 192۰ پیکسلی 
این تلویزیون با پنل IPS رده A+ تولید می شــود. با توجه به ابعاد 
تلویزیون، کیفیت Full HD چندان بد به نظر نمی رسد. این مدل 
به دو اسپیکر مجهز است که در مجموع صدایی با توان 1۶وات تولید 
می کند. این مدل سه درگاه HDMI و دو درگاه USB برای اتصال 
لپ تاپ، حافظه جانبی یا دیگر دستگاه های صوتی و تصویری دارد. 
در کنار آنها درگاه کامپوزیت و خروجی صدای اپتیکال هم به چشم 
می خورد. این تلویزیون هوشمند نیست و توانایی اتصال به وایفای 

و استفاده از اینترنت ندارد. 
قیمت: پنج میلیون تومان

مــدل  شــهاب  43اینچــی  تلویزیون هــای  از  یکــی 
LED43SH201N1 اســت. این تلویزیون LED تصاویر را با 
 USB نمایش می دهد. این مدل دارای دو پورت Full HD کیفیت
و و ورودی های HDMI است که باعث می شود بتوانید سایر لوازم 
صوتی و تصویری را به تلویزیون خود متصــل کرده و تصاویر را به 
کیفیت بالاتری انتقال دهید. این تلویزیون مجهز به دو اســپیکر 
هشت واتی اســت که صدایی 1۶واتی را برای کاربر به همراه دارد. 
درمجموع، با توجه به مشخصات این تلویزیون، می توان گفت که 
برای کاربران کم توقع، بسیار پرکاربرد است. این تلویزیون هوشمند 
نیست و نمی توان آن را به اینترنت وایفای یا LAN متصل کرد. این 
تلویزیون بلوتوث هم ندارد و تنها راه ارتباطی آن با دنیای خارج تنها 
همان پورت های Av، VGA، USB و HDMI است. نبود ورودی و 
خروجی فیش های کامپوزیت و کامپوننت یکی دیگر از نقاط ضعف 
این تلویزیون به شمار می رود. صفحه تخت این تلویزیون، زاویه دید 

178درجه ای در اختیار کاربر می گذارد.
قیمت: چهارمیلیون و 900هزار تومان 

تلویزیون مــدل DLE-43K4300 یکی از تلویزیون های 
43اینچی دوو اســت که تصاویر را با کیفیــت Full HD و 
رزولوشــن 1۰8۰ در 192۰ نمایش می دهد. در این مدل، 
ســه درگاه HDMI در نظر گرفته شــده و می توان از آنها 
برای اتصال انواع لوازم دیجیتال به تلویزیون استفاده کرد و 
تصاویر را با کیفیت بالاتری نمایش داد. درکنار این سه درگاه 
HDMI، دو درگاه USB هم برای اتصال فلش مموری و هارد 
اکسترنال در نظر گرفته شده تا بتوانید فایل ها موجود روی 
حافظه را در تلویزیون پخش کنید. تلویزیون دوو همچنین 
قابلیت ضبط برنامه های درحال پخش روی حافظه جانبی را 
هم دارد. با اتصال حافظه جانبی می توان از قابلیت ماشــین 
زمان هم بــرای توقف برنامه های درحال پخش و مشــاهده 
آنها در یک زمان دیگر اســتفاده کرد. توجه داشــته باشید 
 که این تلویزیون هوشمند نیســت و امکاناتی مثل بلوتوث، 
Screen Mirroring و اتصال به وایفای ندارد و نمی توان 

روی آن اپلیکیشن های تلویزیون نصب کرد. 
قیمت: پنج میلیون تومان

DLE-43K4300 2     دوو مدلLED43SH201N1 3   شهاب مدل

ماجرای حمایت شــرکت های حقوقی از بازار سرمایه وارد 
مراحل عجیبی شده و به جای تاثیر مثبت روی بازار شاهد 
سریع تر کردن روند ریزش بورس هستیم. دیروز از 592نماد 
بازار ســرمایه، 522نماد صف فروش داشتند و فشار عرضه 
در بازار، نهایتا به کاهش 4۰هزار واحدی شــاخص بورس 
منجر شــد. زمانی آرزوی ســهامداران حمایت حقوقی و 
افزایش قیمت سهم بود اما دیروز شرایط طوری رقم خورد 
که سهامداران هر نماد چشم امیدشان به حجم مبنا دوخته 
شــده بود و انتظار داشتند نخریدن ســهم، جلوی کاهش 
قیمت ها را بگیرد. حجم مبنا در شــرایطی بــه کمک بازار 
می آید که معاملات محدودی در یک نماد انجام شود. برای 
مثال اگر حجم مبنا برای یک نماد یک میلیون سهم باشد و 
تنها 2۰۰هزار سهم در صف فروش معامله شود، قیمت پایانی 
تنها یک درصد کاهش پیدا خواهــد کرد و خبری از ریزش 
قیمت پنج درصدی نخواهد بود. در چنین شــرایطی خرید 
سهم توسط حقوقی ها نه تنها به کمک سهامداران نمی آید 
بلکه باعث بالا رفتن حجم معاملات و کاهش قیمت پایانی 
می شود؛ اتفاقی که دیروز دست کم برای سهامداران شرکت 

مخابرات ایران افتاد.
حجم مبنا در نماد اخابر متعلق به شرکت مخابرات، حدود 
پنج میلیون و 4۰۰هزار سهم است و این یعنی اگر معاملات 
روزانه کمتر از این رقم باشــد، قیمت پایانی تغییر چندانی 
نخواهد داشت. در حالی که سهامداران این شرکت امیدوار 
بودند تا کســی ســهام فروشــنده ها را نخرد، یک شرکت 

حقوقــی، 15دقیقه مانده بــه پایان معامــلات دقیقا پنج 
میلیون ســهم از صف فروش خرید. این اتفاق باعث شــد 
حجم معاملات به حجم مبنا برســد و قیمت پایانی سهام 
اخابر پنج درصد کاهش پیدا کند. کل معاملات این نماد در 
روز گذشته پنج میلیون و 35۰هزار سهم بود و اگر شرکت 
حقوقی دستش به خرید سهم نمی رفت، حجم معاملات در 
حد 35۰هزار ســهم باقی مانده بود و قیمت پایانی تنها سه 
دهم درصد کاهش پیدا می کرد. این اقدام شــرکت حقوقی 
برای خرید سهم که بعضا آن را به عنوان حمایت می شناسند، 
باعث شد قیمت ســهام اخابر به جای سه دهم درصد، پنج 
درصد کاهش پیــدا کند. ارزش بــازار نمــاد اخابر حدود 
117هزار میلیارد تومان است و همین ریزش پنج درصدی 
به خاطر اقدام عجیب حقوقی ها باعث شــد حدود پنج هزار 

میلیارد تومان سرمایه از بین برود. 
نوســان گیری حقوقی ها یکی دیگر از اتفاقاتی است که این 
روزها شاهد آن هســتیم. بعضی روزها شرکت های حقوقی 
برای حمایت از بازار با خرید سهام صف های فروش را جمع 
می کنند اما بعد از یکی دو روز با بازگشــت روند صعودی، 
دوباره شــاهد عرضه سهام توسط آنها هســتیم. اتفاقی که 
در نماد فملی و فولاد به وضوح رخ داد. در زمان ریزش بازار 
شرکت های حقوقی با خرید سهام باعث افزایش قیمت شدند 
و وقتی قیمت ها بالا رفت، شاهد حضور شرکت های حقوقی 
در صف فروشــنده ها بودیم. چنین اتفاقاتی باعش می شود 

بگوییم، حقوقی عزیز! شما لطفا حمایت نکن.

   بورس

حقوقی عزیز! شما لطفا حمایت نکن

اپل قصد دارد پاییز امسال از چهار آیفون، دو ساعت و یک 
آیپد ایر رونمایی کند. در هر دوره ای غیر از کرونا حتما از 
این اخبار استقبال می شد اما این بار ممکن است وضع فرق 
کند و هیولای بزرگ دنیای تکنولوژی بیشتر از قبل مورد 

انتقاد مخالفان سرسخت و حتی طرفدارانش قرار بگیرد.
شــایعه  ها می گویند اپل قصد دارد پاییز امســال چهار 
آیفون جدید مجهز به فناوری 5G شامل دو مدل ارزان تر 
با صفحه نمایش 5.4 و ۶.1 اینچــی و دو مدل گران تر با 
صفحه نمایش ۶.1 و ۶.7 اینچی عرضه کند. شــنیده ها 
حاکی از این هســتند کــه طراحی گوشــی های جدید 
مانند آیپد پرو به گونه ای اســت کــه دارای لبه مربعی 
باشــند. مدل های آیفون پــرو دارای لبه هایی از جنس 
فولاد ضدزنگ  هســتند و مدل های ارزان تر از کناره های 
آلومینیومی بهره می برنــد. به رنگ بندی مدل های گران 
احتمالا آبی تیره اضافه می شــود کــه در واقع جایگزین 
ســبز تیره در مدل آیفون 11 پرو 2۰19 است. قســمت 
خوب داستان که توسط بلومبرگ روایت شده همین جا به 
پایان می رسد و حالا باید ســراغ فوربز برویم که می گوید 
اوضاع می تواند برای آیفون 12 خوب پیش نرود. آنها در 
پیش بینی بدبینانه خود براساس تازه ترین اطلاعات درز 
کرده دربــاره تلفن های همراه جدید اپــل ادعا می کنند 
آیفون 12 اگرچه به فنــاوری 5G مجهز اســت اما اپل 
به خاطر کمبود زمان و محدودیت های دسترسی ناشی از 
کرونا مجبور شده سفارش ساخت سخت افزارهای لازم را 

به تولیدکنندگانی بدهد که پیش از این فقط موبایل های 
ارزانقیمت و میــان رده طراحی می کردند. فوربز می گوید 
با توجه به اطلاعات درز کرده، آیفــون 12 می تواند یک 
فاجعه بزرگ برای اپل و خریدارانش باشد. آنها گزارش های 
حاضر را »شــوکه کننده« می دانند چون نشان می دهد 
آیفون 12 پرو با قابلیت هــای 5G ضعیف که معمولا در 
تلفن های هوشمند 5G میان رده به کار گرفته می شد در 
بازار عرضه خواهد شــد. تنها آیفون 12 پرو مکس از این 
قاعده مستثنا است که اپل قصد دارد عرضه آن را تنها به 
چند کشور خاص یعنی کره جنوبی، ژاپن و ایالات متحده 
آمریکا محدود کند. در سایر کشورها اپل قرار است آیفون 
12 با تکنولوژی 5G ارزانقیمت زیر شش گیگاهرتزی به 
فروش برسد. آنها برای اینکه تفاوت کیفیت و کارکرد دو 
تکنولوژی حاضر را به شکل ساده مثال بزنند، نوشته اند اگر 
5G زیر شش گیگاهرتز یک تویوتا کمری باشد، تکنولوژی 
موج میلیمتری یک مرســدس بنز کلاسS است. دسته 
دیگری از کارشناســان می گویند تکنولوژی زیر شــش 
گیگاهرتزی فقط 5۰درصد سریعتر از اینترنت نسل چهارم 
خواهد بود. بخش ناامیدکننده داســتان اینجاســت که 
محدودیت دسترسی به قطعات تنها علت تصمیم عجیب 
اپل نبوده است و آنها با علم بر این مسئله که خرید قطعات 
باکیفیت در شرایط فعلی برایشان گران تمام خواهد شد، 
دست به ســفارش قطعات ارزانقیمت زده اند. چیزی که 
همیشه از سیاست های اپل کیلومترها فاصله داشته است.

   دیجیتال

افشای اطلاعات ترسناک درباره آیفون 12 اپل 

  مسکن

پنج نشانه برای بررسی و پیش بینی وضع بازار اجاره 
ذائقه صاحبخانه ها امسال تغییر کرده؛ آنها حالا بیشتر تمایل دارند واحدهایشان را به صورت رهن کامل عرضه 

کنند و با پول قلمبه آن دست به سرمایه گذاری بزنند. زوج های جوان از این مسئله رضایت دارند
1   شاخص کرایه مســکن اجاری در شهر تهران و در کل 
مناطق شــهری در آخرین گزارش بانــک مرکزی به ترتیب 
حدود 27 و 3۰درصدی نسبت به ماه مشابه سال قبل افزایش 
پیدا کرده است اما گزارش های میدانی نکته دیگری را نشان 
می دهد؛ به طوری که می  توان گفت در برخی مناطق تهران، 
اجاره ها  نزدیک به دو برابر رشد داشــته اند. این در شرایطی 
است که از ابتدای امسال تاکنون بارها دولت روی ممنوعیت 
افزایش بیش از 25درصد اجاره بها در تهران و بیش از 2۰درصد 
در کلانشــهرها و بیش از 15درصد در ســایر شهرها تاکید 

کرده است.
2     شــرایط فعلی بازار مســکن از تغییر ذائقه موجران و 

مستاجران نســبت به شــکل اجاره خبر می دهد. دلیل این 
اتفاق را تا حدی می توان به میزان ســوددهی  بازار ســرمایه 
ارتبــاط داد. اگرچه شــهریورماه آنچنان برای ســهامداران 
خوش یمن نبود اما در کل در طول شش ماه گذشته شاخص 
کل بورس از رشدی در حدود 2۰۰درصدی برخوردار بوده که 
چنین ســودی را در هیچ یک از بازارهای دیگر شاهد نبودیم 
و نهایتا در بــازار طلا 82درصد، بازار ســکه 88درصد و بازار 
دلار 5۰درصد سود نصیب سرمایه گذاران شده است. همین 
شرایط، در طول ماه های گذشته تمایل مالکان را رهن کامل 
و در مقابل، مستاجران را به ســمت اجاره ماهانه سوق داده 
است. این در شرایطی اســت که این وضعیت معمولا کاملا 

برعکس بود. مشــاوران املاک می گوینــد جذابیت بیش از 
پیش بازار بورس در ماه های گذشــته باعث شد خانواده ها با 
دست زدن به اقدام های عجیبی همچون تعویض ملک خود 
به ملک کوچک تر و واگذاری آن به مستاجر رهن کاملی، همه 
تلاش خود را برای ورود به این بازار انجام دهند. به گفته آنها 
این موضوع با استقبال مناسبی از سوی متقاضیان واحدهای 
رهنی به خصوص زوج های جوان که بــا دریافت وام ازدواج از 
نقدینگی اولیه مناسب تری نسبت به درآمد ماهانه برخوردار 

هستند، مواجه شد.
3     به نظر می رســد هر چقدر در نیمه ابتدای ســال 99 
کمترین آرامش در بازار اجاره مشاهده می شود، از نیمه دوم 

ســال آرامش به بازار بازگردد. گزارش اخیر بانک مرکزی با 
اشاره به متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی در نیمه اول 
شهریور امسال، به این موضوع اشاره کرده است. اگرچه در میان 
آمار منتشر شده از سوی بانک مرکزی، گزارشی از معاملات 
اجاره در شهریورماه دیده نمی شود اما با توجه به اینکه تغییر 
رقم اجاره از قیمت مسکن تبعیت می کند، این موضوع به بازار 
اجاره نیز تســری پیدا کند. اطلاعات برگرفته از سامانه ثبت 
معاملات املاک و مستغلات کشور در نیمه اول شهریور ماه 
سال جاری حاکی از این است که پس از یک دوره التهاب در 
بازار مسکن، نشانه هایی از بازگشت آرامش به این بازار آشکار 
شده و حاکی از آن است که دوره تلاطم اخیر بازار مسکن رو به 
پایان است. بر اساس اطلاعات سامانه یاد شده، متوسط قیمت 
هر مترمربع واحد مسکونی معامله شــده در شهر تهران در 
نیمه اول شهریورماه سال جاری به حدود 23.5میلیون تومان 
رسیده که در مقایسه با رقم مشــابه ماه قبل تنها 1.9درصد 
رشد داشته اســت. کاهش قابل توجه رشد قیمت مسکن در 
شهر تهران در شرایطی بوده که تعداد معاملات مسکن شهر 

تهران پس از ثبت افت 35.4درصدی در مردادماه سال جاری 
)نسبت به رقم تیرماه(، در نیمه اول شهریورماه نسبت به مدت 
مشــابه ماه قبل نیز به میزان 37.7درصد کاهش داشته که 
حاکی از تداوم افت معاملات مسکن در شهریورماه است. بنا به 
گزارش بانک مرکزی، بازار مسکن در طول چند ماه گذشته 
روند پرالتهابی را طی کرده و رشــد ماهانه قیمت مسکن در 
شهر تهران طی اردیبهشت تا مرداد سال جاری ارقام بالایی 

را تجربه کرده بود.
4    نایب رئیس اول اتحادیه املاک اســتان تهران معتقد 
است با پایان پیک جابه جایی ها )شــهریور ماه( بازار اجاره در 
نیمه دوم ســال با ثبات نسبی همراه باشــد. به گفته حسام 
عقبایی، از نیمه آخر سال 98 به دلیل سختی رفت وآمد برای 
موجران و مستاجران و عدم اجازه بازدید ملک از طرف بسیاری 
از موجران با هدف کاهش شیوع ویروس کرونا، شاهد تمدید 
قراردادها بودیم. به عقیــده او این وضعیت با مصوبه دولت در 
ستاد ملی کرونا تثبیت شد و در نیمه نخست سال نیز شاهد 
افزایش تمدید قراردادهای اجاره بودیم. به این ترتیب بررسی 

میدانی از وضعیت بازار اجاره نشان می دهد که در حوزه تمدید 
قراردادها در پیک جابه جایی یعنی در خرداد تا شــهریورماه 
نیز شاهد رشد چشــمگیر  قراردادهای تمدیدی هستیم که 
در سال های گذشته وجود نداشته است. در مجموع کاهش 
جابه جایی ها در نیمه دوم سال و کاهش تقاضا قیمت اجاره در 
نیمه دوم سال را با ثبات و کاهش احتمالی مواجه خواهد کرد، 
همزمان صدور قبض  های مالیاتی در نیمه دوم سال می تواند تا 

حد زیادی باعث عرضه واحدهای بیشتر شود.
5     گزارش های میدانی از وضعیت رهن و اجاره پیشنهادی 
آپارتمان های مسکونی در تهران نشان می دهد که برای اجاره 
یک خانه 75متری در شهرک غرب، ســپهر باید 5۰میلیون 
تومان رهن و ماهانه چهار میلیون تومان اجاره پرداخت کرد. 
همچنین در خیابان جشنواره، یک خانه 7۰متری، 1۰۰میلیون 
تومان رهن و یک میلیون و 75۰هزار تومان اجاره گذاشته شده 
است. در میان فایل های اجاره در خیابان تهران پارس، خیابان 
188 یک خانه 8۰متری 1۰۰میلیون تومان رهن و ماهانه یک 

میلیون و 1۰۰هزار تومان اجاره رفته است.

گروه بازار  
هفتصبح

 وقتی همه جا صحبت از پول باشد، باید خودمان را برای تبلیغات 
آن آماده کنیم. فرقی نمی کند برنامه ورزشی تلویزیون ببینیم، 
یا پیامک های موبایلمان را چک کنیم؛ هر جایی ممکن است 
تبلیغات مرتبط با سرمایه گذاری در بورس سراغمان بیایند. 
جذب مشتری بیشــتر هدف اصلی شان اســت و در این راه 
ترفندهای مختلفی به کار گرفته می شود. این تبلیغات ممکن 
است کســانی را که آشــنایی زیادی با بورس ندارند، به کلی 
گیج کند. مثــلا وقتی می گویند حداقل ســرمایه لازم برای 
سرمایه گذاری در بورس از طریق شــرکت های سبدگردانی 
یک میلیارد تومان است، بعید نیست مخاطب به اشتباه بیافتد 
و فکر کند برای ورود به بورس، به چنین ســرمایه نجومی اي 
احتیاج دارد. در این گزارش هفت  مورد از پرتکرارترین و البته 
عجیب ترین تبلیغات بورسی را بررسی کرده ایم. خیلی از آنها 
به شما دروغ نمی گویند اما ممکن است شما را گمراه کنند. برای 
همین بهتر است تکلیف خودمان را در برابر تبلیغات اینچنینی 

روشن کنیم. 

    خرید سهام دولتی با 20درصد تخفیف تا 200درصد سود!
یکی از بنرهای تبلیغاتی ســایت های اینترنتی ادعای جالبی دارد. 
کارگزاری فارابی در تبلیغات خود می گوید: »خرید ســهام دولتی 
با 2۰درصد تخفیف تا 2۰۰درصد ســود و درمجموع 22۰درصد 
بازدهی.« اپلیکیشــن های کیف پول هم دســت به کار شــده اند. 
دیجــی کالا در پیامک تبلیغاتی خــود می گویــد: »کاربر گرامی 
دیجی کالا/دیجی پی؛ خرید ســهام دارا دوم دولــت با 2۰درصد 
تخفیف با همــکاری بانک کارآفریــن.« آنطور که ایــن تبلیغات 
می گویند، انگار تخفیف 2۰درصد مربوط به اپلیکیشن یا کارگزاری 
مورد نظر اســت، در حالی که تخفیف 2۰درصدی توســط دولت 
آن هم در نحوه قیمت گــذاری واحدهای صندوق پالایشــی یکم 
اعمال می شود. با این حســاب فرقی نمی کند شما با چه روشی در 
پذیره نویسی واحدهای صندوق ETF شرکت کنید. در هر صورت 

شما این واحدها را با تخفیف 2۰درصدی می خرید. بماند که برخی 
تبلیغات نام صندوق ETF پالایشی یکم با نماد پالایش را به اشتباه 
دارا دوم اعلام می کنند. ماجرا زمانی جالب تر می شود که پای سود 
2۰۰درصدی به وسط می آید. در روزهایی که خیلی از کارشناسان 
درباره بازدهــی صندوق پالایــش و صرفه اقتصادی شــرکت در 
پذیره نویسی آن دو به شــک هستند، ادعای ســود 2۰۰درصدی 
می تواند تا حد زیادی گمراه کننده باشد. هیچ سود تضمین شده ای 
برای پذیره نویسی پالایش وجود ندارد و حتی ممکن است با شرکت 
در این پذیره نویسی بخشی از ســرمایه تان را از دست بدهید. عدد 
2۰۰درصد ســود مربوط به بازدهی صندوق دارا یکم آن هم صرفا 

برای مدتي کوتاه بود.

    حداقل سرمایه  لازم برای ورود به بورس؛ یک میلیارد تومان
بین دو نیمه فوتبال تنها چیزی که انتظارش را نداشتیم، تبلیغات 
شــرکت ســبدگردانی بورس بود. برنامه گزارش ورزشــی شبکه 
ســه، حامی مالی عجیبی دارد. دو مجری در کنار هم می ایستند 
و مخاطبانشان را به سپردن سرمایه شــان به شرکت سبدگردانی 
اقتصاد بیدار دعــوت می کنند. زمانی که صحبــت از حامی مالی 
می شود، مجری در توضیحات سرمایه گذاری در بورس می گوید، 
حداقل ســرمایه لازم یک میلیارد تومان اســت. منظور او حداقل 
سرمایه لازم برای سرمایه گذاری در شــرکت سبدگردانی است و 
ارتباطی به سرمایه گذاری در بورس ندارد اما بعید نیست مخاطب 
برنامه دچار چنین اشتباهی شــود. براي سرمایه گذاری در بورس 
محدودیتی ندارید و حتی با مبالغي در حــد 1۰۰هزار تومان هم 
می توانید در عرضه اولیه ها شــرکت کنید. اگر هم بخواهید سهام 
بخرید، حداقل مبلغ ســفارش خرید 5۰۰هزار تومان است و بعضا 
این رقم را به عنوان حداقل ســرمایه لازم برای بورس می دانند. با 
این حساب خبری از ســرمایه میلیاردی نیست. حتی شرکت های 
ســبدگردانی هرکدام شــرایط مختلفی دارند. بعضا حتی سرمایه 
5۰میلیــون تومانی را هم بــرای ســبدگردانی اختصاصی قبول 
می کنند. شرایطشــان به این شکل است که مشــتری با سپردن 
مبالغ بزرگ به شرکت ســبدگردانی، اختیار خرید و فروش سهام 
به سبدگردان می دهد و نهایتا ســود به دست آمده با شرایطی بین 
صاحب ســرمایه و شرکت ســبدگردان تقسیم می شــود. بعضی 

سبدگردان ها 2۰درصد سود به دست آمده را دریافت و مابقی آن را 
به مشتری می دهند. این نسبت در شرایط برخی سبدگردان ها به 

5۰درصد می رسد. 

    ثبت درخواست غیرحضوری فروش سهام عدالت با 
اپلیکیشن

یکی از تبلیغــات بانک هــا، کارگزاری ها و اپلیکیشــن های کیف 
پول، فروش غیرحضوری سهام عدالت اســت. مثلا روابط عمومی 
به پرداخت ملت می گوید: »دارندگان سهام عدالت که روش مستقیم 
آزادسازی سهام خود را به قصد فروش آن انتخاب کرده اند، می توانند 
از طریق اپلیکیشن سکه اقدام به ثبت غیرحضوری درخواست فروش 
سهام خود کنند.« این تبلیغات محدود به سکه نیست و مشابه آن 
را می توان برای اپلیکیشن های 724، کیپاد و آپ و... هم پیدا کرد. 
برخی دیگر تبلیغاتشــان را روی عباراتی مثل فروش سهام عدالت 
بدون نیاز به کد بورســی منتشــر می کنند. مثلا اپلیکیشن 724 
می گوید:  »تمامی دارندگان ســهام عدالت با استفاده از اپلیکیشن 
724 می توانند بدون نیاز به داشــتن کد بورســی و یا مراجعه به 
بانک ها یا دفاتر پیشــخوان دولت، به راحتی و با بررسی جزئیات و 
ارزش  مجموعه نمادهای خود نســبت به فروش 3۰درصد ارزش 
سبد سهامشان برای تمامی حســاب های بانکی و به انتخاب خود 

اقدام کنند.«
ماجرا از این قرار است که فروش سهام عدالت در هیچ کدام از روش ها 
نیازی به دریافت کد بورسی یا مراجعه حضوری ندارد. کارگزاری ها 
هرکدام سامانه مخصوص به خودشــان را دارند که صرفا به صورت 
اینترنتی، بدون کد بورســی و مراجعه حضوری می توانید سفارش 
فروش سهام عدالت خود را در آنها ثبت کنید. شرایط فروش در همه 
کارگزاری ها یکسان است و صرفا برخی اپلیکیشن های طرف قرارداد 
با بانک ها و کارگزاری ها، امکان فروش سهام عدالت از طریق برنامه 
خود را فراهم کرده اند. بدون نیاز به این اپلیکیشن ها و حتی با گوشی 
موبایل می توان با مراجعه به ســامانه ســهام عدالت کارگزاری ها 

سفارش فروش سهام عدالت را ثبت کرد. 

    پرداخت سود ماهانه بالاتر از بانک
تبلیغات بنری شرکت ســبدگردان کاریزما یکی دیگر از تبلیغات 
جالب بورس در سایت های اینترنتی است که روی آن بزرگ نوشته 
شده: »پرداخت سود ماهانه بالاتر از بانک«. صندوق سرمایه گذاری 
درآمد ثابت کاریزما، یکی از ده ها صندوق سرمایه گذاری فعال است. 
اکثر غریب به اتفاق صندوق های سرمایه گذاری درآمد ثابت، سود 
بیشتری نسبت به سپرده های بانکی دارند. سود سالانه آنها به طور 
میانگین حدود 28درصد است و اختلاف زیادی با سود 1۶درصدی 
سپرده های بانکی یک ساله دارد. با این حساب نمی توان گفت صرفا 
صندوق سرمایه گذاری کاریزما می تواند سود ماهانه بالاتر از بانک 
داشته باشــد، بلکه تمام صندوق های درآمد ثابت شرایط مشابهی 
دارند. مثل این اســت که کارخانه تولید لوازم خانگی برای تبلیغ 
تلویزیون هایش به امکان تماشای شبکه های صدا وسیما اشاره کند!

    همین حالا غیرحضوری در کارگزاری ثبت نام کن
دریافت کد بورســی و شــروع به معامــلات در بــورس به روش 
غیرحضوری، از آمــال و آرزوهای تازه واردهای بورس اســت که 

هنوز محقق نشــده اما کارگزاری های مختلف با ترفندهایی مثل 
ثبت نام غیرحضوری در کارگزاری، دنبال جذب مشــتری بیشتر 
هســتند. ماجرا از این قرار اســت که در این موارد، صرفا پر کردن 
فرم ها غیرحضوری است و نهایتا شــما باید یک سر به کارگزاری یا 
دفاتر پیشــخوان برای احراز هویت بزنید. برخی کارگزاری ها هم 
امکان احراز هویت در محل را فراهم کرده اند. به این معنا که بعد از 
ثبت اطلاعات، نماینده کارگزاری به خانه یا محل کار شما می آید و 
فرآیند احراز هویت کامل می شود. هرطور حساب کنیم نمی توان 
اســم این فرآیند را ثبت نام غیرحضوری در کارگزاری دانست. این 
شــیوه تبلیغ مربوط به یک کارگزاری خاص نیست و تقریبا تمام 
کارگزاری ها از این ترفند اســتفاده می کنند. درحال حاضر صرفا 
فرآیند احراز هویت ســجام به روش غیرحضوری انجام می شود و 
می توانید با مراجعه به اپلیکیشــن ها یا سایت های معرفی شده کد 
بورسی بگیرید. بعد از کد بورسی همچنان یک مرحله احراز هویت 
در کارگزاری ها را پیش رو دارید تا بتوانید در بورس ســهام بخرید 

یا بفروشید. 

    چگونه در صف فروش بورس، سهام بفروشیم؟
تبلیغ ربات های سفارش ســرخطی و فروش سرورهای مخصوص 
بورس از آن دسته تبلیغات عجیب برای جذب مشتری است. قبلا 
شعارشان پیروزی در صف خرید بود اما از وقتی روند بورس نزولی 
شده، تغییر استراتژی داده اند و به مشتریانشان وعده موفقیت در 
فروش ســهام می دهند! یکی از آنها ســرویس ارائه دهنده  هاست 
و ســرورهای مجازی توشــن اســت که ادعا می کند با سرورهای 
پرسرعتی که دارد، می تواند سفارش خرید و فروش سهام شما را در 
لحظه ارسال کند. سرور مجازی مخصوص بورس آن بین 41۰هزار 
تا یک میلیون و 94۰هزار تومان در ماه هزینه اشتراک دارد و مدعی 
است می توانید در سریع ترین حالت ممکن ســفارش ها را ارسال 
کند. خیلی هم عالی! اما اگر در جریان فرآیند ارسال سفارش خرید 
و فروش در بورس باشید، احتمالا می دانید که سرعت اینترنت شما 
تنها یکی از عوامل تاثیرگذار است. حتی اگر از سرور مجازی برای 
ارسال سفارش استفاده کنید، سفارش شما از طریق کارگزاری به 
هســته معاملات می رود و بعد از تایید هسته ثبت می شود. در این 
بین سرور های مجازی نمی توانند برای ارسال سریع تر سفارش شما 
از کارگزاری به هســته معاملات کمکتان کنند. با این حساب بهتر 

است کلا خودتان را برای ارسال سفارش سرخطی اذیت نکنید. 

    بسته پیشنهادی کارگزاری برای جبران ضرر مشتریان
احتمالا شــما هم با تبلیغات تلگرامی که در آن ســبد پیشنهادی 
معرفی می شود، روبه رو شده اید. برخی از گروه ها و کانال ها خودشان 
را جای کارگزاری های بزرگ می گذارند و می گویند کارگزاری مفید 
برای جبران زیان مشتریانش سبد پیشــنهادی رایگان ارائه کرده 
است. البته این تبلیغات از طرف کارگزاری نیست و صرفا ترفند گروه 
و کانال ها برای جذب عضو به حســاب می آید. راستش را بخواهید 
ضرر و زیان ســرمایه گذاران بورس ارتباطی به کارگزاری ها ندارد. 
اغلب آنها به عنوان مشاور سرمایه گذاری سبد پیشنهادی دارند و آن 
را در باشگاه مشتریانشان عرضه می کنند. با این حساب اگر دنبال 
سبد پیشــنهادی می گردید، کارگزاری ها و شــرکت های مشاوره 

سرمایه گذاری می توانند کمکتان کنند.

وسوسهشیرینبورس
وطلسممارخوشخطوخال

بررسی تبلیغات مرتبط با سرمایه گذاری در بورس که ممکن 
است شما را به اشتباه بیاندازد
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ایرنا| پس از پیگیری های 9ســاله کانون جهانگردی 
و اتومبیلرانــی و وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی یک خودرو تاریخی سیتروئن B11 مدل 
1953 توقیفی در گمرک، از سوی سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی به موزه خودروهای ســلطنتی 

مجموعه فرهنگی تاریخی سعدآباد تحویل داده شد.
به گزارش روابط عمومی کانون جهانگردی و اتومبیلرانی، 
این خودرو که دارای شناسنامه نیز است، متعلق به یک 
زوج ایرانی ســاکن کشور ســوئیس بوده و سال 139۰ 
در پی تصمیم آنان برای اقامــت دائم در ایران، از طریق 
مرز بازرگان وارد خاک کشورمان شــد اما به دلیل بروز 

مشکلات ترخیص در گمرک متوقف شد.
پس ازآن به خاطر وجود ســوابق و اسناد این خودرو در 
 )FIVA(  فدراســیون بین المللی خودروهــای قدیمی
کانون جهانگردی و اتومبیلرانی که عضو رسمی کارگروه 
شناسایی و صیانت از وسیله های نقلیه تاریخی است، وارد 
عمل شد و به منظور تسهیل در ترخیص، نامه هایی برای 
گمرک و پلیس راهور ناجا ارســال و تأیید بلامانع بودن 

ترخیص را دریافت کرد.
به رغم تلاش و حمایت کارگروه، مالک موفق به ترخیص 
خودرو نمی شود و پس از ســپری شدن زمان توقیف در 

گمرک، برابر ضوابــط و مقررات، اتومبیل به ســازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی سپرده می شود.

در پی این انتقال و تقاضای سازمان مذکور برای صدور 
اسناد تاریخی و پلاک، خودرو ســیتروئن ۶7ساله، در 
زمره اموال منقول فرهنگی تاریخی و موزه ای تشخیص 
داده  شــده و باید با اســتناد به ماده یک تبصره 8 ذیل 
این ماده از قانون تأســیس سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی، به وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 

صنایع دستی منتقل می شد.
این خودروی کلاســیک پس از گذشــت 9ســال و با 

پیگیری های مــداوم کانون جهانگــردی و اتومبیلرانی 
و اداره کل موزه ها و اموال منقــول فرهنگی تاریخی، از 
املاک تملیکی اســتان تهران تحویل گرفته و با هدف 
حفظ و نگهداری این خودروی ارزشمند تاریخی به موزه 
اتومبیل های سلطنتی واقع در مجموعه فرهنگی تاریخی 

سعدآباد انتقال داده شد.  
این خودروی تاریخی ســابقه شــرکت در مســابقات 
بین المللی رالی دور دنیا در 8۰ روز و رالی کشــورهای 
آلمان -فرانســه و ... را در کارنامه خود به ثبت رســانده 

است.

ایسنا|پارک جنگلی »النگدره« در فاصله پنج کیلومتری جنوب غربی شهر گرگان، در مســیر جاده ناهارخوران واقع شده است. پارکی با مساحت حدود 185هکتار که طبیعت 
خیره کننده و چشم نوازی دارد. شیوع کرونا و تعطیلی برخی از قسمت های این تفرجگاه قرار بود حال و روز این طبیعت را  بهتر کند، اما هنوز هم ردپای انسان در این محیط دیده 

می شود. تردد در پارک النگدره بعد از شیوع کرونا محدود و مجددا در هفته جاری بازگشایی شد.

سیتروئن ۶۷ساله به موزه خودروهای سلطنتی رسید

تنفس سبز

به شخصه شاهد بودم که در گذشته اي نه چندان دور، دانشجویان مرفه دانشگاه هاي 
برتر آمریکا تمام تعطیلات بهاري خود را در ســواحل گرمتر جنوب آمریکا به عیش 
و نوش مي پرداختند. اما همان جوانان در ســال هاي اخیر ترجیح مي دهند به جاي 
ریلکس کردن در هتل هاي ســاحلي میامي  فلوریدا یا کانکون مکزیک، با خانواده یا 
دوستان خود به کشور کاستاریکا در آمریکاي مرکزي بروند و هفته اي را در طبیعت 
بکر آنجا غرق شوند؛ در طول روز از انجام مدیتیشن لذت ببرند، غذاي سالم و گیاهي 
میل کنند و بعضاً شــب ها را تنهایي خوش بگذرانند. هتل هــاي راحت، پروازهاي 
لاکچري، جاذبه هاي تاریخي و غذا و نوشیدني هاي متنوع و مجلل، دیگر ملاک اصلي 
انتخاب مقاصد گردشگري محسوب نمي شود و نخواهد شد. این موضوع را هنوز برخي 

جوامع و بیزینس ها باور ندارند، یا براي آن کاري نمي کنند.
امروزه شهروندان کشورهاي مختلف بیش از پیش متوجه سبک زندگي ناسالم خود 
شده اند: نشستن زیاد و تحرک کم، مصرف گرایي شدید، غذا و نوشیدني هاي ناسالم، 
اخبار منفي و شــبکه هاي مجازي کم خاصیت. در این میان جوامع آگاه تر شروع به 
تغییر این سبک زندگي ناسالم کرده اند. این تغییرات هم شامل تغییر در سبک زندگي 
روزمره و اوقات فراغت در منزل مي شود و هم تغییر در سبک سفر. بعضاً پول زیادتري 
خرج مي کنند تا به جاي سواحل آنتالیا به تبت بروند، به یک سفر زیارتي بروند و یا به 
کشور فقیري در قاره آفریقا سفر کنند و چندصباحي در بین مردمان آنجا کار و زندگي 
کنند. درنهایت با نگاه و معنایي جدید به کار و زندگي روزمره خود باز مي گردند. برخي 
تحقیقات علمي  نشان مي دهند که افراد پس از چنین تجربه هایي غالباً قدر داشته هاي 
خود را بیشتر مي دانند. ممکن است نگراني هاي جهان اولي خود مثل سرعت پایین 
اینترنت، صف طولاني خرید اتومبیل یا کیفیت پایین پخت پیتزا را دیگر جدي نگیرند. 
برخي از گردشگران در بازگشت به منزل، در کیفیت روابط خانوادگي خود بازاندیشي 
مي کنند. این دغدغه ها متفاوتند از مسائلي که انبوه مصرف کنندگان دهه 8۰ و 9۰ 
میلادي به دنبال آن بودند. در کنار همه این موارد، کرونا هم فرصت خوبي به دست داد 
تا جوامع در اهداف و ارزش هاي خود تجدیدنظر کنند؛ البته براي آنان که اهل تفکرند.

علاوه بر شــهروندان، برخــي دولت هاي محلي و سیاســتگذاران نیز به پتانســیل 
گردشــگري در تغییر و بهبود حال شــهروندان پي برده و در ایــن زمینه هم خود 
تلاش مي کنند و هم کســب و کارها و مصرف کنندگان را به حرکت در این مســیر 
بهروزي تشویق و حمایت مي کنند. براي مثال انگلستان در 1۰سال اخیر بخشي از 
بودجه سازمان هاي بهداشــت عمومي  و گردشگري را به آن دسته از کسب و کارهاي 
گردشــگري هدایت کرده که در جهت حفظ و ارتقاي سلامت و بهروزي شهروندان 
فعالیت مي کنند. در این کشور مقاصد گردشگري در تلاشند تا با برگزاري فستیوال ها 
و رویدادهاي سلامت محور، برند جدیدي براي خود خلق کنند. دولت انگلستان اذعان 
دارد که اگر کسب وکارهاي گردشگري بتوانند با ارائه خدمات خود، سلامت جسم و 
روان شهروندان را حفظ و ارتقا بخشــند، بهره وري شهروندان در محل کار افزایش و 

هزینه هاي درماني کشور کاهش مي یابند.
با بحران ویروس کرونا، جاي خالي ســفر و پتانسیل آن در بهبود حال انسان بیش از 
پیش احساس مي شود. همه عمیقاً حس مي کنیم که روزمرگي و نداشتن تنوع چقدر 
مي تواند کسل کننده و آزاردهنده باشد. تا قبل از این خود را با کار و فناوري مشغول 
و بي حس کرده بودیم. با حذف شــدن کار از معادله زندگي و نداشتن اوقات فراغت 
خالص و هیجان انگیز، غالباً دچار پوچي بزرگي شــده ایم. پیش بیني مي شود و امید 
است که بعد از کرونا، کسب وکارهاي گردشگري، جوامع محلي و دولت ها یک بازنگري 
کلي در نوع خدمات گردشــگري و تبلیغات خود داشته باشند. مقاصد و جوامعي که 
به بهروزي و حال خوب گردشگران توجه بیشتري کنند، محبوب تر و سرنوشت سازتر 

خواهند بود.
*دکتر مجتبي شاه ولي، دانش آموخته رشته مدیریت اوقات فراغت و گردشگري از 

دانشگاه ایالتي پنسیلوانیا آمریکا 

تغییرات گردشگري در دوره کرونا
قبل از اینکه جهان درگير کرونا شود، ماهيت سفر و 

گردشگري رو به تغيير بود. کرونا به آن سرعت بخشيد

     یادداشت

  خرده روایت هایی از فرنگ

ایرنا زندگی| دره کول خرســان در 35 کیلومتری شــمال 
شــهر دزفول اســتان خوزســتان قرار دارد، جایی در انتهای 
رشته کوه های پرشــکوه و اســتوار زاگرس. دره در منطقه ای 
طبیعی بــه دور از مناطق شــهری قــرار دارد و نزدیک ترین 
روستا در همســایگی آن، روســتای پاقلعه و بیشه بزان است. 
دره کول خرســان که محلی ها آن را کول خرسون یا دره ارواح 
می خوانند، شکل و شمایلی بســیار عجیب و مرموز دارد. این 
دره را دیواره هایی بلند و برآمــده احاطه کرده اند که در برخی 
از قسمت ها به قدری به هم نزدیک می شوند که نفس کشیدن 
برای دره را ســخت می کنند. در این قسمت ها مسیر به قدری 
باریک می شود که تنها یک نفر امکان عبور از دره را پیدا می کند. 
شاید به همین دلیل است که از آن به دره ارواح یاد می کنند. در 
تمام مدت عبور از این مســیرهای باریک این احساس در شما 
ایجاد می شود که چندان فاصله ای تا به هم پیوستن دو دیواره 
به یکدیگر نیست. هرچند این اتفاق رخ نخواهد داد اما هیجان 

آن ممکن است نفس های تان را به شماره بیندازد.

   خنکی در دل گرما
دره کول خرسان در تمام فصل های سال پر آب است و آب و 
هوایی معتدل و خنک دارد که اختلاف آن با شهر دزفول که 
در نزدیکی دره قرار دارد گاهی به حدود 3۰ درجه سانتیگراد 
می رســد. آب باریکه های جاری از گوشه گوشه صخره ها در 

فصل های پرآب و زمان بارندگی به آبشارهایی روان تبدیل 
می شــود. آب های جــاری در دل دره در انتهای مســیر به 
رودخانه دز سرازیر می شــود. بلندی و تنگی دیواره ها که در 
بیشتر مســیر اجازه عبور نور به داخل را نمی دهد، آب های 
همیشــه جاری در دل دره و نزدیکی آن به کوه های زاگرس 
باعث شده دمای دره کول خرسان بسیار خنک باشد و دمای 

آب گاهی به منفی 2۰ درجه سانتیگراد برسد.

   از سیاوشان تا خرسان
راه رســیدن به دره کمی دشوار اســت. بعد از چند کیلومتر 
پیاده روی، ورودی دره با نخل هایی که در آنجا نخلســتانی 
کوچک به وجود آورده اند، نمایان می شود. کمی که از ورودی 
دره دور می شویم، پوششی عجیب و رویایی در دره خودنمایی 
می کند. در اینجا دیواره های دره را گیاه دارویی پر سیاوشان 
در آغوش گرفته اســت. صخره های سبز رنگ که جریان آبی 
باریک از دل خود عبور می دهند، جلوه ای بی نظیر به دره داده 
است. در مسیر دره درختان سدر، کنار و بادام کوهی به چشم 
می خورند. کول خرسان ظاهری متفاوت از دره های دیگر دارد. 
گویا کسی دیواره ها را صیقل داده و بر آنها جامه ای سبز به تن 
کرده است. نکته عجیب دیگر، تنگی مسیر دره است. به نظر 
می رسد دیواره ها تمام تلاش خود را کرده اند تا به قدری به هم 
نزدیک شوند که بتوانند دره را پنهان نگهدارند. شاید به همین 

دلیل است که خرس ها تمایل داشــته اند اینجا را خانه خود 
کنند. اگرچه اطلاعات دقیقی در دســت نیست اما محلی ها 
معتقدند که دره در گذشــته پناهگاه خرسان منطقه بوده و 

از این رو آن را کول خرسان یا همان دره خرسان می نامند.

   اینجا دره ارواح است
دیدن این همه شگفتی هر گردشگری را به وجد خواهد آورد. 
اگر شما هم تمایل سفر به دره کول خرسان را پیدا کرده اید 
این را فراموش نکنید که نبایــد هرگز بدون راهنما وارد دره 

شوید. اینجا هر چند زیبا اما بسیار مرموز و خطرناک است و 
تا به حال جان چند گردشگر را گرفته است، دره ای که از آن 
به ارواح یاد می شود. راه دسترسی به دره، از سوی روستای 
اسلام آباد در منطقه چغامیش اســت.از طریق دو روستای 
نزدیک یعنی روستای بیشه بزان و همچنین روستای پاقلعه 
نیز می توان به کول خرسان رسید. اگر قصد سفر به منطقه را 
دارید، حتما تجهیزات لازم مانند تلفن همراه، نقشه یا جی 
پی اس، کفش کوهنوردی، کلاه ایمنی، لباس گرم و خوراک، 

همراه داشته باشید.

وقتی که
دیگر تقریباً ناامید شده بودیم.

وعده های رنگارنگ، رنگ باخته بود.
و از طرف مقامات جز قول های بی ثمر، بهره ای نبردیم.

وقتی که
نامه  درخواســت مان در هیچ جا هیچ خواننده ای از ســرِ درد 

نیافت.
و زبان مان از تکرارِ یک خواسته، خشک

و چشمانمان از انتظارِ یک همراهی و همدلی، کم فروغ شده بود.
یک روز صبح، تلفن زنگ خورد. رئیس شــورای شــهر بود. با 

صدایی ملتهب از شادمانی گفت:
آنچه را می خواستیم، یافتیم و گرفتیم.

تنها بیمارســتانی که به چندین شهر و روستا )حدود صد هزار 

نفر( خدمات سلامت می دهد و در پاندمی کرونا آخرین سنگر 
این منطقه است، دســتگاه سی تی اسکن ندارد و از نزدیکترین 

سانتر مجهز 175 کیلومتر دورتر است.
باید پزشک باشید تا بدانید یک پزشک در قیامت هولناک این 

اپیدمی، بی وسیله و تجهیز، در وسط آتش چه می کشد.
کامیون که بار بر زمین هلید، شادی با شگفتی در هم آمیخت.

روی جعبه  دســتگاه، پرچمی ســفید با خورشــیدی سرخ در 
رابعه النهــار، در کنار آرم ســازمان بهداشــت جهانی به لاتین 

نوشته بودند:
From the People of Japan

»از طرف مردم ژاپن«
این عبارت در چشــمم شــبیه یک فراز از چکامه ای بلند آمد. 
ســرودی از انســانیت، که در طی قرون، طنین آهنگش حتی 

در ســیاه ترین و دردمندترین لحظات تاریخ بشر هیچگاه گم 
نشده است.

تو گویی در این چکامه، بخشــی از قلب مردم ژاپن به سوی ما 
گسیل شده بود.

فراتر از یک دستگاه سی تی اسکن.
در زمانی که

دولت ها، ملت ها را تحریم یا غارت می کنند.
و سیاستمداران جان انسان ها را آنقدر ارزان قیمت می نهند تا 

ویروس آنرا به سادگی تاراج کند.
وقتی که

در پاندمــیِ کوویــد-19 هیچکــس بــرای آنچــه عاجزانه 
می خواســتیم با ما نبود و اگر وعده ای داد با ما نماند. نخواست 

یا نتوانست.
شما بودید ای مردم عزیز ژاپن،

بی آنکه ما را بشناسید. 
و به ما هدیه کردید بی آنکه از شما بخواهیم.

این نامه را نوشتم تا به عنوان یک پزشک، از شما تشکر کنم.
یک دســتگاه سی تی اســکن هیتاچی ، اهدایی مردم ژاپن را 
به وسیله  سازمان بهداشــت جهانی و با پیگیریِ سرسختانه و 
تحسین برانگیزِ نماینده  مجلس )که خود پزشک است( از وزارت 

بهداشت و درمان ایران دریافت کردیم.
بهترین هدیه، در حیاتی ترین زمان.

از دوســت عزیزم جناب آقای دکتر بهمن ذکی پور استاد گروه 
فلسفه در دانشگاه میجی و همسر ارجمندشان خواهش کردم 
تا بر بنده منت نهند، این نامه را بــه زبان ژاپنی ترجمه کنند و 
به هر نحو که امکانش هست مراتب دوستی و مودت مردم ما را 
به مردم و دولتِ خورشــید تابان، تقدیم کنند باشد که درخت 
دوستی و انسانیت همچنان تناور و پربار، و راه و رسم آن روشن 

و پررهرو باقی بماند.
همراه با بهترین سپاس ها و درودهای بی پایان!

محمدحسین غیاثی/ ۶ آگوست 2۰2۰
منبع  کانال تلگرامی:خبرنگاری از ژاپن

دره مرموز ارواح
کول خرسان دره ای خنک و سرسبز در دل گرمای جنوب است 
که آن را دیواره هایی بلند پوشیده از پر سیاوشان و اسرار پنهان 

در برگرفته است

     خبر

     ایران زمین

مدیر بازار برق شرکت برق منطقه ای خوزستان گفت:
برق خوزستان در  بار  پیک  از ۵ درصدی  بیش  رشد 

مرداد ماه
برق  بازار  مدیر   - اهواز 
ای  منطقه  برق  شرکت 
بار  پیک  گفت:  خوزستان 
مرداد ماه سال جاری نسبت 
مشابه  مدت  در  بار  پیک  به 
سال قبل ۵.۴۳ درصد افزایش داشته است. فرامرز شادفر بیان کرد: 
کل تولید برق استان در پنج ماهه اول امسال ۲۱ هزار ۵۲۸ گیگاوات 
ساعت بوده است. وی افزود: سهم نیروگاه های برق آبی در این مدت 
برابر ۹ هزار و ۶۸ گیگاوات ساعت )معادل ۴۲ درصد(، سهم نیروگاه 
های حرارتی و سیکل ترکیبی برابر ۱۲ هزار و ۳۲۱ گیگاوات ساعت 
)معادل ۵۷ درصد( و سهم نیروگاه های تولید پراکنده ۱۳۹ گیگاوات 
ساعت، )حدود ۰.۷ درصد( از کل انرژی تولیدی بوده است. مدیر 
بازار برق شرکت برق منطقه ای خوزستان بیان کرد: از ۱۲ هزار 
و ۳۲۱ گیگاوات ساعت برق تولیدی نیروگاه های گازی و حرارتی 
۴۲ درصد توسط بخش دولتی ) نیروگاه رامین و ماهشهر( و ۵۸ 
درصد توسط بخش خصوصی )نیروگاه های زرگان، آبادان، خرمشهر، 
بهبهان و فجر( تولید شده است. شادفر اظهارداشت: نیروگاه های 
حرارتی و گازی استان در این دوره به طور متوسط در هر روز حدود 
۷۹ گیگاوات ساعت برق تولید و به شبکه تحویل داده اند. وی اضافه 
کرد: پیک مرداد ماه سال جاری۸ هزار و ۵۱۸ مگاوات بوده که نسبت 
به پیک بار در مدت مشابه سال قبل حدود ۵.۴۳ درصد افزایش 
داشته است. همچنین انرژی مصرفی در پنج ماهه اول سال ۹۹ برابر 
با ۱۹ هزار و ۹۱۷ گیگاوات ساعت بوده که نشان دهنده حدود ۴.۰۹ 
درصد افزایش مصرف انرژی نسبت به مدت مشابه در سال قبل است. 

کیلومتر از شبکه  توزیع برق همدان اصلاح شد
۷۴ کیلومتر از شبکه  توزیع برق همدان اصلاح شد

همدان- محبوبه یادگاری: مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق همدان گفت: ۷۴ کیلومتر از شبکه های توزیع نیروی برق این 
استان در مانور جهادی توسط اکیپ های عملیاتی برق، در طول مدت 
چهار ساعت، اصلاح و تعمیر شد. شیرزاد جمشیدی در آیین افتتاحیه 
مانور جهادی شبکه توزیع برق استان همدان، اظهار داشت: مانور 
جهادی شرکت توزیع نیروی برق همدان با ۵۹ اکیپ از امروز اجرا 
می شود. وی افزود: این مانور با اعتباری بیش از ۲۱۵ میلیون تومان 
و با مشارکت ۲۵۰ نیروی جهادی، به منظور تعمیرات اساسی شبکه 
توزیع نیروی برق انجام شد. جمشیدی بیان کرد: این طرح به صورت 
همزمان در پنج شهرستان همدان، ملایر، نهاوند، رزن و کبودراهنگ 
با همراهی بسیج و مشارکت شرکت توانیر برگزار می شود مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق استان همدان افزود: این مانور بر روی ۶ 
فیدر )تامین کننده منبع تغذیه(، ۲۰ کیلو ولت انجام می شود و این 
فیدرها بخشی قابل توجهی از انرژی مشترکان برق را تامین می کنند. 
وی با بیان اینکه در شرایط کرونایی، رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
اهمیت ویژه ای دارد، خاطرنشان کرد: در حالت عادی اجرای این 
برنامه و انجام اصلاحات و تعمیرات شبکه هفته ها به طول می انجامید 
که با برنامه ریزی صورت گرفته و انجام مانور این اصلاحات در مدت 
چهار ساعت با فعالیت جهادی اکیپ ها انجام شد. جمشیدی افزایش 
قابلیت اطمینان و تاب آوری شبکه، کاهش خاموشی ها و انرژی توزیع 
نشده، استفاده هدفمند و بهینه از اعتبارات و نقدینگی، افزایش سطح 
آمادگی کارکنان به منظور مقابله با بحران های احتمالی، افزایش 
ایمنی شهروندان و رفع کانون های خطر را از اهداف اجرایی این مانور 
برشمرد. مدیرکل دفتر نظارت بر توزیع شرکت توانیر نیز با بیان اینکه 
مانور جهادی شبکه های توزیع برق همدان با هدف بهره گیری از 
توانمندی های موجود و افزایش بهره وری در حال انجام است، گفت: 
این اقدام در راستای سیاست های کلان کشور و در راستای موضوع 
اقتصاد مقاومتی و نگاهی که به جهش تولید داریم قابل ارزیابی است. 

مدیر عامل شرکت آبفا استان اصفهان:
انشعاب آب  غیر مجاز در بخش  از 180 مورد  بیش 

مرکزی شهرستان اصفهان شناسایی شد
کارپناه:   – اصفهان 
مدیر عامل شرکت آبفا استان 
اعلام کرد: در سال  اصفهان 
مورد   ۱۸۰ از  بیش  جاری 
در  مجاز  غیر  آب  انشعاب 
منطقه مرکزی شهرستان اصفهان  کشف شد که  ۱۰۰مورد آن 
در روزهای اخیر شناسایی گردیده است .  هاشم امینی تصریح 
کرد از ۸۰ فقره کشف  انشعاب آب غیر مجاز در منطقه برآان 
و کراج بیش از ۵۰ مورد آن دارای کاربری باغ ویلا بوده و این 
در حالیست که حداقل وسعت یک باغ ویلا هزار متر مربع می 
باشد و طبق بررسی های صورت گرفته حداقل آب مصرفی در 
یک باغ ویلا با این وسعت، ۶۰ متر مکعب آب در ماه است. لازم به 
توضیح است که با ساماندهی این نوع انشعابات غیر مجاز، از حدود 
۳ هزار متر مکعب آب بدون درآمد در ماه در این منطقه جلوگیری 
به عمل آمد. مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان با بیان اینکه 
در سال گذشته بیش از ۳۶۰ مورد انشعابات آب غیر مجاز در 
منطقه مرکزی شهرستان اصفهان کشف گردید اظهار داشت: از 
طریق پیمایشی که از سوی کنتور خوان ها و گزارشات مردمی و 
کارکنان صورت گرفت انشعابات غیر مجاز کشف و اقدامات لازم در 
خصوص آن انجام شد.  هاشم امینی با اشاره به تعداد مشترکین 
آب در منطقه مرکزی شهرستان اصفهان گفت: بیش از ۲۸ هزار 
و ۸۰۰ مشترک در ۶۱ روستا و یک شهر منطقه برآان و کراج 
وجود دارد که برنامه ریزی شده در سال جاری طی پیمایش های 
منسجم با شناسایی انشعابات غیر مجاز از هدر رفت آب جلوگیری 
شود. مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان با بیان اینکه در ماه های 
اخیر با کشف انشعابات غیر مجاز مشکل افت فشار آب روستای 
دستجا در منطقه مرکزی رفع شد اعلام کرد: در سالهای اخیر ۵۷۹ 
مشترک آب در این روستا در فصل تابستان با مشکل افت فشار آب 
مواجه بودند که در سال جاری با کشف و شناسایی حدود ۴۰  فقره  
انشعاب آب  غیر مجاز با کاربری باغ ویلا  در آن محدوده ، بیش 
از ۲ هزار و ۴۰۰ متر مکعب در ماه  آب به چرخه توزیع اضافه شد 
و بدین ترتیب مشکل افت فشار اهالی این روستا برطرف گردید.  

تداوم اقدامات پیشگیرانه شرکت گاز استان اردبیل در 
مقابله با کرونا

مدیرعامل   - اردبیل 
 ، اردبیل  استان  گاز  شرکت 
از آمادگی کامل برای تداوم 
اقدامات بهداشتی پیشگیرانه 
در جهت مقابله با گسترش 
کرونا در سطح ادارات شرکت در استان خبر داد.  به گزارش روابط 
عمومی شرکت گاز استان اردبیل ، سردار اسماعیلی مدیر عامل این 
شرکت با تاکید بر اینکه در تدابیر و تمهیداتی که در این خصوص 
به عمل آورده ایم، صیانت و حفاظت از سلامت مراجعان و کارکنان 
شرکت گاز را در اولویت قرار داده ایم، افزود: از روز اول اعلام ورود 
ویروس کرونا به کشور تا به امروز بر اساس استانداردهای ابلاغی 
اقدامات  انجام   ، ملی  تصمیمات ستاد  و  ایران  گاز  ملی  شرکت 
پیشگیرانه را با جدیتّ و دقت در دستور کار قرار داده ایم. وی، توجه 
به موضوع فاصله گذاری اجتماعی تا جای ممکن، اجرای الزامات 
کنترلی در زمینه بهداشت محیط، انجام عملیات ضد عفونی کردن 
ادارات و محیط های تردد ، اختصاص تجهیزات حفاظت فردی 
از جمله ماسک و افشانه ضد عفونی کننده به کارکنان ، کنترل 
بهداشتی اماکن ورود و خروج مراجعان و در اختیار قرار دادن مواد 
ضد عفونی به مراجعان در کلیه ادارات تابعه شرکت گاز استان را 
از جمله این اقدامات بر شمرد و اعلام کرد: مراجعان و کارکنان از 

جمله گروه هایی هستند که در معرض خطر و ریسک بالا قرار دارند 
و از این رو، تا حدّ توان تلاش کرده ایم تا حمایت های لازم را از این 

عزیزان به عمل آوریم.

حذف فرآیند حضوری استعلام املاک از شهرداری/
به  مردم  حضوری  مراجعات  2۵درصدی  کاهش 

شهرداری قم تا پایان شهریورماه
قم - رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری 
قم گفت: رفت و آمد حضوری مردم به شهرداری ها جهت استعلام 
املاک برای خرید یا فروش آن ملک، تا پایان شهریورماه سال 
جاری به طور کامل حذف خواهد شد و فرایند استعلام بخ صورت 
مجازی توسط دفاتر اسناد رسمی از طریق سامانه قم یار انجام 
می شود. کوروش محمدحسینی، رئیس سازمان فناوری اطلاعات 
و ارتباطات شهرداری قم در گفت وگویی، با اشاره به الکترونیکی 
کردن فرآیند استعلام از دفاتر اسناد رسمی بیان کرد: شهرداری 
قم با هدف استفاده از میز خدمت شهرداری در سطح استان، پروژه 
میز خدمت الکترونیکی را در سال ۹۸ آغاز و ظرف مدت یک سال، 
میز خدمت الکترونیکی با نام شناسایی سامانه » قمیار« را طراحی 
کرده که هم اکنون آماده خدمت رسانی به شهروندان قمی است. 
وی افزود: در میز خدمت الکترونیک یا به اختصار با نام شناسایی 
سامانه » قمیار«، خدمات مورد نیاز مردم به صورت ساده و مرحله 
به مرحله به همراه راهنمایی های مورد نیاز طراحی شده است 
تا مردم برای امور مربوط به شهرداری اعم از اخذ پروانه ساخت 
و ساز و..از مراجعه حضوری صرف نظر کرده و با صرفه جویی و 
مدیریت در زمان خویش و کاهش هزینه ها و مهم تر از آن حفظ 
سلامت و بهداشت خود و خانواده شان ، کلیه امور مربوطه را به 
صورت غیرحضوری و یا با حداقل مراجعات حضوری به شهرداری، 
برسانند. محمدحسینی خاطرنشان  ثمر  به  پیشخوان  دفاتر  در 
از  گسترده ای  طیف  می توانند  میزخدمت  در  شهروندان  کرد: 
به  مردم  زمان  هر  و  نمایند  دریافت  را  نیاز خود  مورد  خدمات 
دریافت خدمتی از شهرداری نیاز داشته باشند می توانند در این 
سامانه، از بخش »جستجوی خدمت« بوسیله ابزارهای جستجو 
و فیلترینگی که برای آن ها تعبیه شده است، خدمت مورد نظر 
خود را پیدا کرده، مراحل درخواست و پیگیری آن را انجام دهند. 
رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم اظهار 
درخواست  ساز(،  و  ساخت  بنا)  احداث  پروانه  درخواست  کرد: 
 ،۱۳۷ درخواست  انتقال،  و  نقل  درخواست  کار،  پایان  گواهی 
ثبت امتیاز همیاران پسماند، جستجو درگذشتگان،  درخواست 
 ، بپرس  شهرداری  از  فاوا(،  سازمان  کارکنان  سرور)مخصوص 
درخواست نصب بیلبورد ، درخواست دامنه )مخصوص کارکنان 
سازمان فاوا( و ایستگاه صلواتی از جمله خدمات و بخش های 
متنوع این سامانه است که در دسترس عموم مردم قرار دارد. 
محمدحسینی با اشاره به اینکه یکی دیگر از خدمات ارائه شده 
در سامانه قم یار، استعلام دفاتر اسناد رسمی از شهرداری ها است، 
تاکید کرد: حدود ۲۵ درصد مراجعه شهروندان به شهرداری ها 
بابت استعلام دفاتر اسناد رسمی از شهرداری ها است. وی افزود: 
پیش از آن، زمانی که شهروندان برای خرید و فروش یک ملک به 
دفاتر اسناد رسمی جهت تنظیم سند مراجعه  می کردند، استعلام 
از شهرداری در خصوص این ملک به عهده خود شهروندان بوده 
که به صورت حضوری می بایست انجام می دادند. رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم گفت: با پیگیری های 
شهرداری قم با همکاری استانداری، سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان و سازمان ثبت اسناد و انجمن صنفی دفاتر اسناد رسمی، 
فرآیند استعلام از شهرداری ها به صورت مجازی و توسط دفاتر 
اسناد رسمی از طریق سامانه قم یار انجام می شود. وی تصریح کرد: 
رفت و آمد حضوری مردم به شهرداری ها جهت استعلام املاک، 
تا پایان شهریورماه سال جاری به طور کامل حذف خواهد شد و 

فرآیند الکترونیکی جایگزین آن می شود. 

از خبرها

مهر/ مجتبي شاه ولي*

»نامه ای از ایران، به مردم ژاپن«

عکس: حدیثه پاسندی
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مرجان فاطمی   
هفتصبح

با انتصاب دبیر و اعضای شورای سیاستگذاری ششمین 
جشنواره »جام جم« عملا قرار اســت این جشنواره به 
جریان بیفتد تا اواخر سال  1399و بهترین  آثار تلویزیون 
در دو سال اخیر معرفی شوند. ششمین جشنواره جام جم 
درحالی برگزار می شــود که در دو سال اخیر، جز چند 
نمونه  محدود، اثر قابل توجهی تولید نشــده و در سال 
99 هم به دلیل شــیوع ویروس کرونا عمــلا اثر قابل 
توجهی روی آنتن نرفته است. ضمن اینکه شرایط فعلی 
مناســب برگزاری چنین رویداد فرهنگی نیســت. آیا 
 برگزاری جشنواره جام جم در این شرایط درست است؟ 

هفت صبح بررسی می کند. 

   فقط مدیری و علیخانی؟
پنجمین جشنواره  جام جم، اسفند ســال 1397 برگزار شد و 
چهره هایی مانند رضا رشــیدپور )حالا خورشید(، محمدرضا 
گلزار)برنده باش(، عادل فردوســی پور )نــود(، رامبد جوان 

)خندوانه(، سیروس مقدم)پایتخت5(، احسان علیخانی )ماه 
عســل( و مهران مدیری )دورهمی( و عوامل ســریال »بانوی 
عمارت« برترین جوایز را در بخش های مختلف به خودشــان 
اختصاص دادند. با نگاهی به فهرســت برگزیــدگان اصلی به 
این نتیجه می رسیم که وضعیت ســاخت برنامه و سریال در 
تلویزیون تا اســفند ســال 97 چندان هم خراب نبوده است. 
به هرحال چهره های مختلفی بــا برنامه های پرمخاطب و قابل 
قبول در تلویزیون حضور داشــته اند. حالا در شــرایط فعلی، 
کدام برنامه و شخص می تواند شایسته برگزیده شدن باشد؟ از 
این فهرست برگزیدگان، عادل فردوسی پور، محمدرضا گلزار 
و رامبد جوان که در این دوره برنامه ای روی آنتن نداشــتند. 
رضا رشــیدپور با برنامه »اتفاق« شکســت خورد و حواشــی 
»پایتخت6« هنوز هم ادامه دارد و بعید است نامش در فهرست 
برگزیده ها قرار بگیرد. می ماند یک مهران مدیری و یک احسان 

علیخانی که گویا قرار است کل جوایز را درو کنند. 

   کدام بهترین ها؟
در بخش ســریال های تلویزیونی هم از ابتدای سال 1398 اثر 
چندان شاخصی نداشته ایم. برخی سریال ها مانند دنگ و فنگ 
روزگار، از یادها رفته، بوی باران، بــه رنگ خاک، زیر همکف، 

سال های بیقراری، سرگذشــت، دلدار، خانواده دكتر ماهان، 
آقای مدیر، آچمز، بانوی سردار و ... که به دلیل کیفیت پایین 
اصلا امکان حضور در رقابت ندارند. شــاید بتوانیم چند نمونه 
انگشت شمار مانند نون.خ، فوق لیسانســه ها، بر سر دوراهی، 
برادرجان، پایتخت 5 و زیرخاکی را جزو آثار به نســبت قابل 
قبول بنامیم اما نمی توانیم از بین آنهــا هم اثری درجه یک و 
بی عیب و نقص پیدا کنیم که شایســته  عنوان بهترین باشد. 
بنابراین در چنین شرایطی جشــنواره نمی تواند محلی برای 

انتخاب بهترین ها باشد. 

   به همه جایزه بدهید و تمام
یکی از نکاتی که در جشنواره پنجم جام جم با انتقادهای زیادی 
روبه رو شد  اعطای جایزه به برنامه های مختلف بود. انگار طوری 
برنامه ریزی کرده بودند که عــلاوه بر برگزیدگان اصلی، حتما 
شــرایطی فراهم شود که کسی دســت خالی از این جشنواره 
بیرون نرود. حالا با توجه به وضعیت برنامه ها و سریال ها در سال 
98 و 99، گویا در جشنواره ششم هم قرار است چنین وضعیتی 
داشته باشیم. خب اگر قرار است به تمام برنامه ها و برنامه سازان 
جوایزی تعلق بگیرد چرا جشنواره برگزار می کنند؟ از همین 
ابتدا فهرســتی تهیه کنند و از همه تقدیر به عمل آورند بدون 

اینکه نام جشنواره برایش درنظر بگیرند.

   بودجه کلان برای جشنواره  بی دلیل
در حال حاضر وضعیت ساخت سریال و برنامه در تلویزیون هیچ 
خوب نیست. پروژه ها به دلیل مشکلات ناشی از شیوع ویروس 
کرونا مدت ها متوقف بوده اند و حالا هم به سختی پیش می روند. 
وضعیت بودجه برای ساخت ســریال و برنامه چندان مناسب 
نیست و خیلی از تهیه کننده ها هنوز با عواملشان تسویه حساب 
نکرده اند. سریال حاضر و آماده پخش در دست شبکه ها نیست 
و مجبورند مدام سریال های تکراری روی آنتن بفرستند و ... در 
این شرایط، بهترین کار، گذاشتن بودجه در اختیار سریال ها 
و برنامه هاســت چون طبیعتا بدون بودجه امکان تولید وجود 
ندارد و این وضعیت روز بــه روز بدتر می شــود. حالا در این 
شرایط، هزینه کردن برای جشنواره جام جم چه الزامی دارد؟ 
وقتی برنامه  و سریال شاخصی تولید نشــده و عامل تولید در 
مضیقه اند، لازم است بودجه ای برای یک جشنواره هدر شود؟ 

   برگزاری جشنواره در شرایط بحرانی
از طــرف دیگر شــیوع ویروس کرونا بســیاری از مراســم و 
جشــنواره های بزرگ دنیا را تعطیل کرده است. مدت هاست 
که مردم برای جشن گرفتن دورهم جمع نمی شوند و بسیاری 
از این مراســم به صورت آنلاین برگزار شــده  اســت. در این 
شــرایط بحرانی، برگزاری جشــن جام جم برای تولیداتی که 
هیچ کدامشــان آثار درجه یکی نیســتند واقعا عجیب است. 
حتی اگر جشــنواره ای به صــورت حضوری برگزار نشــود و 
برگزیدگان به صورت آنلاین اعلام شــوند باز هم جوایز نقدی 
برگزیدگان، دستمزد اعضای شورای سیاستگذاری، داوران و 
سایر دست اندرکاران درگیر برگزاری جشنواره هزینه گزافی 

روی دست صداوسیما  می گذارد. 

   توئیت بازی
بازگشت شب های هنر به شبکه چهار با شمایل تازه

کامنت ها

از شنبه شب سری جدید برنامه شب های هنر روی آنتن شبکه 
چهار رفت. این برنامه اسفندماه سال پیش تعطیل شد و حالا 
پخش آن با ساختاری تازه از سرگرفته شــده است. دور تازه 
شب های هنر از نظر ساختاری شباهت زیادی به برنامه دو قدم 
مانده به صبح دارد. این بار اما جواد مولانیا مجری اصلی است و 
می خواهد همان نقشی را ایفا کند که محمد صالح علاء برعهده 
داشت. شبکه چهار پیش تر شب های هنر را شنبه تا چهارشنبه 
پخش می کرد و هر شب اختصاص به یک هنر داشت. حالا قرار 
است این برنامه سه شب روی آنتن باشــد و در هر برنامه دو 
هنر مورد بررسی قرار بگیرد. در شب نخست رضا مهدوی در 
بخش موسیقایی میزبان امید رهبران بود و با او درباره موسیقی 
عاشورایی گفت وگو کرد. در بخش دوم که به هنرهای تجسمی 
اختصاص داشت، ناصر پلنگی از هنر عاشورایی گفت. شب های 
هنر به مدت دو ســاعت روی آنتن بود و در خلال آن چندین 

آیتم پخش شد.

  وحید سعیدی:  فصل جدید سلسله برنامه های شب های 
هنر در حالــی روی آنتن رفته که در همان گام اول مشــخص 
است که نباید در آن دنبال اتفاق تازه ای بود. آنچه دیدیم نشان 
می دهد همه چیز قرار اســت بر مدار تکــرار بچرخد. اگر هم 
انتقادی شود می گویند پول نیست و با این بودجه چیزی بیش 

از این نمی شود ارائه کرد.

  احمــد رنجبر:   شــب های هنــر نمی توانــد موفقیت دو 
 قدم مانده به صبح را تکــرار کند. آن برنامه کاری نــو بود که با 
محمد صالح علاء و کارشناسان خبره تبدیل به اتفاقی ویژه شد. 
شخصا شب های هنر را که هر شــب به مدت یک ساعت پخش 
می شد مفیدتر می دانم. به این دلیل که در زمانی کوتاه یک بحث 
مطرح می شد و به پایان می رسید. در سری تازه می شد موضوعات، 
کارشناســان، آیتم ها و مهمان ها را تقویت کرد تا همه قسمت ها 

همچون شب موسیقی تبدیل به برنامه ای مفید می شدند.

  مرجان فاطمی:  شب های هنر در فصل های قبل موفق شده 
بود امضای خاص خودش را پیدا کند و با تعریفی مشخص، میان 
مخاطبانش طرفدارانی به دســت بیاورد. حالا با شرایط جدید 

بعید است بتواند به همان قوت قبل ادامه دهد.

در وضعیت بحرانی شیوع ویروس کرونا و در حالی که شرایط تلویزیون به لحاظ بودجه اصلا خوب 
نیست و چند وقت اخیر آثار قابل قبولی تولید نشده است، چرا به دنبال برگزاری ششمین جشنواره 

جام جم هستند؟ 

جشنواره جام جم برای کدام برنامه و سریال تراز؟

   آنالیز    رصد خانه

 اپلیکیشن تلوبیون مرجع آرشــیو تلویزیون است. حتي گزارشگران مســابقات فوتبال از 
بیننده ها مي خواهند، به آن مراجعه کنند و لحظات حســاس بازي را ببینند. تلوبیون کمي 
 بعد از راه اندازي، آپشني تعبیه کرد و بریده اي از قسمت هاي مهم و جذاب برنامه ها را به طور 
جداگانه در اختیار کاربران قرار داد. حالا این آپشن تبدیل به عنصري زرد و کم اهمیت شده 
است. به عنوان مثال به تیترهایي که براي بریده سریال »زمین گرم« انتخاب شده دقت کنید: 
»وقتي فروغ علیار رو از اتاق بیرون مي کنه«، »زن اصلان علیار رو تهدید کرد« و... این ویدئوها 
و تیترهاي آن قرار بوده مثلا مخاطب را جذب کند اما کارکرد آن رســما شــبیه ویدئوهاي   
اینستاگرامي  شده است. این اتفاق نه فقط براي»زمین گرم« که براي دیگر محصولات تلویزیون 

رقم خورده و تلوبیون را از شمایل حرفه اي دور کرده است.

 شنبه شب شبکه آي فیلم مستند »رخ، این راه بي نهایت«را پخش کرد، مستندي که اختصاص 
داشت به مرور کارنامه همایون اسعدیان. در بخشي از این مستند که مربوط مي شد به روند 
تولید فیلم ســینمایي »بوســیدن روي ماه« او خاطره جالبي تعریف کرد که چطور به این 
جمع بندي رسید که نقش »احترام سادات« را شیرین یزدان بخش بازي کند و نقش »فروغ« 
به رابعه مدني برسد. بعد از انتخاب این دو بازیگر براي نقش هاي اصلي، اسعدیان براي اینکه 
هرکدام ایفاگر چه نقشي باشند دچار تردید مي شود، از همین رو تصمیم مي گیرد تا در دوره 
پیش تولید زمان زیادي را با آنها صرف کند و به نوعي بــا آنها مدتي زندگي کند. او مي گفت: 
»خانم مدني و یزدان بخش در دفتر غذا مي پختند، باهم ســر سفره مي نشستیم و آبگوشت 

مي خوردیم تا من با روحیه آنها بیشتر آشنا شوم.« 

 »بهنام سی سال بعد« یکشــنبه از شبکه یک پخش شد. مســتندی درباره شهید بهنام 
محمدی. اما در طول پخش این مستند اگر بیننده ای به شبکه یک مراجعه می کرد متوجه 
نمی شد که شاهد تماشای چه اثری است چراکه در طول پخش، هیچ نام ونشانی از آن روی 
تصویر حک نمی شد. قبل از شروع مستند، یکبار در قالب آرم استیشن نام و مدت زمان روی 
تصویر نمایان شــد و بعد از آن به جز تیتراژ که مخاطب نام مستند را روی تصویر می دید، 
دیگر این اتفاق تکرار نشد. قاعدتا رسم بر این اســت که پخش شبکه نام اثر را گوشه ای از 
تصویر حک کند یا هر چند دقیقه یکبار در قالب زیرنویس عنوان مســتند را برای بیننده 
یادآوری کند تا اگر مخاطبی که از ابتدا فیلم و ... را ندیده متوجه شود شبکه در حال پخش 

چه اثری است.

غیرحرفه اي روز      تلوبیون در مسیر صفحات اینستاگرام

خاطره جالب روز      آبگوشت خوردن با بازیگران  براي تقسیم نقش!

تنبلی روز      مستند بهنام سی سال بعد بدون هیچ نام و نشانی

در برنامه های مختلف 
تلویزیونی مواجهه های 

مختلفی با ماسک وجود دارند 
اما به نظر می رسد در برنامه  
پزشکی »طبیب« از ماسک 

صرفا برای تزئین دکور صحنه 
استفاده می شود و مجری و 

مهمانان پزشک برنامه چندان 
اعتقادی به استفاده از ماسک 
به منظور  پیشگیری از ابتلا به 

ویروس کرونا ندارند. 

برنامه  »طبیب« یکی از مهم ترین برنامه های حوزه ســلامت شبکه سه           مورد اول| بی توجهی به پروتکل ها
تلویزیون است و انتظار می رود بیشتر از هر برنامه  دیگری به پروتکل های بهداشتی در دوران کرونا توجه کند. 
روز دوشنبه برنامه با موضوع دیسک کمر روی آنتن رفت. مهمان برنامه بلافاصله بعد از ورود به استودیو ماسکش 
را برداشت و مشتش را به نشانه  دست دادن به طرف پیمان طالبی دراز کرد. طالبی هم به جای مشت زدن، مشت 
او را گرفت. بعد از صحبت درباره  چگونگی آشنایی با دلایل و نشانه های دیسک کمر، طالبی روی میز دراز کشید 
و مهمان برنامه با حرکت دست ها و پاها و کمر او نشان می داد که بهترین شیوه ورزش کردن برای جلوگیری از 
دیسک کمر چیست. هیچ کدام از آنها ماسک به صورت نداشتند و در تمام طول دوره ورزش، فاصله صورت هاشان 

از هم نیم متر هم نبود.

اگر برنامه »طبیب« را دیده باشید حتما می دانید که از وقتی استفاده           مورد دوم| اهمیت ظاهری به ماسک
از ماسک اجباری شــده، این برنامه روی لوگوی خودش را با یک ماسک پوشــانده است. از طرف دیگر برای  
بخشی از دکور برنامه هم از ماسک اســتفاده کرده اند. به این صورت که ماسک های سفید و آبی را با فواصل 
مختلف به دیوار وصل کرده اند تا مخاطبان حتی هنگام تماشــای صحبت های مجری و کارشناس هم مدام 
چشمشان به ماسک بیفتد و به لزوم اســتفاده از آن پی ببرند. خب در این صورت چرا در چنین برنامه ای از 
ماسک استفاده نمی شود؟ در سایر برنامه ها فقط زمانی مجری و مهمان ماسک ها را برمی دارند که بیشتر از دو 
متر از هم فاصله داشته باشند اما وقتی پای آموزش حرکات ورزشی به میان می آید دیگر نمی شود از چنین 

فاصله ای حرف زد.

»قاپ زنی« فیلمی جنایی و کمدی است که به عنوان دومین فیلم گای ریچی شناخته می شود 
و  یکی از آثار موفق از دیدگاه منتقدان جهانی اســت. فیلم اول این کارگردان به نام »ضامن، 
خشــاب و دولول تازه شــلیک شــده« در همین حال وهوایِ قاپ زنی بوده و ایده، درونمایه و 
موتیف های مشــترکی از جمله قفل، انبار، بشــکه باروت و ... با آن فیلم دارد. درواقع آن فیلم، 
تمرین و مقدمه ای بر ســاختار دومین فیلم اش بوده اســت. »قاپ زنی« با لحنی گروتســک، 
روایتی از اوضاع خشونت بار لندن اســت.  داســتان فیلم از زبان مردی روایت می شود که در 
یک باند مافیایی فعالیــت می کند و برای خریدن یک کاروان از یکســری خانه به دوش باعث 
می شــود که یک اتفاق بد برای گروه مافیایی بیفتد و...یکی از ویژگی های مهم فیلم این است 
 که داستانی تکراری و ساده را به فیلمی جذاب و پیچیده مبدل کرده و شخصیت پردازی بسیار 

قدرتمندی دارد.

قاپ زنی
  شبکه:   نمایش

  ساعت: 21
  کارگردان: گای ریچی

  بازیگران:جیسون استاتهام، استیون 
گراهام، آلن فورد، دنیس فارینا، برد پیت

  محصول : انگلستان/ 2000
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 »جنگل سرخ« عنوان سریال 
جدیدی است که با محوریت حضور 

منافقین در جنگل های شمال در 
دهه 60 تولید می شود. این سریال 

هم اکنون در مرحله تحقیق و 
 نگارش قرار دارد و قرار است در 

30 قسمت به تهیه کنندگی 
ابوالفضل صفری تهیه و تولید شود.

بعد از فیلم »خوب، بد، جلف 2؛ 
ارتش سری« که همزمان با اکران 
در سینماها به شکل آنلاین هم به 
نمایش درآمد، قرار است از امروز 
سه شنبه هجدهم شهریور فیلم 

»زن ها فرشته اند2« همزمان با 
نمایش در سینماها، اکران آنلاین 
خود را در پلتفرم های »فیلیمو« و 

»نماوا« شروع کند.

استفاده از ماسک فقط برای دکور در برنامه طبیب

ساعتشبکهقالببرنامه

14پویاانیمیشن سینماییتوماس و دوستان
20نسیمسریال ایرانیخانه سبز

20:30ورزشلیگ ملت های اروپاگرجستان – مقدونیه
22آی فیلمسریال ایرانیمینو

23چهارشب های هنرشب نمایش

23:15ورزشلیگ ملت های اروپافرانسه – کرواسی

ای
ن ه

تری
و بر

جز
ض 

غما
 با ا

 که
ند

ست
ی ه

ثار
ها آ

، تن
ت6

تخ
 پای

ی و
هم

دور
د، 

دی
رج

عص
  

رند
ی گی

ر م
 قرا

99
 و 

98
ل 

 سا



سينما،موسيقی،تئاتر
 روزنامه صبح ایران  سال دهم  شماره 2745  سه شنبه  18 شهریور  1399

سينما،موسيقی،تئاتر
 روزنامه صبح ایران  سال دهم  شماره 2745  سه شنبه  18 شهریور  1399

مثل يک عاشق
         کارگردان  عباس کيارستمي

         بازيگران   رین تاکاناشي، تاداشي اوکونو
         امتياز imdb     7 از 10

         امتياز متاکريتيک      76 از 100
         محصول   2012

این آخرین فيلم عباس کيارستمي  اســت که توسط خودش 
ساخته شد چون »24فریم« تدوینش نيمه کاره ماند و توسط 
پسر کيارستمي  به پایان رسيد. آخرین فيلم کامل استاد عباس 
کيارستمي  که در ژاپن فيلمبرداري شد. ممکن است به اندازه 
فيلم هاي دیگرش طرفدار نداشــته باشــد اما در هر فيلمي  از 
کيارستمي  مي شود جزیياتي پيدا کرد که آن را تبدیل به یک 
اثر هنري مي کند. فيلم نامزد نخل طلاي جشنواره کن شد که 

هميشه از طرفداران فيلم هاي کيارستمي  بود.
»مثل یک عاشق« به نوعي فيلم خواهر »کپي برابر اصل« محسوب مي شود. شــخصيت اصلي داستان یک دانشجوي جامعه شناسي است 
که گاهي به عنوان کارگر جنسي براي افراد متمول کار مي کند. یکي از مشــتریان او استاد بازنشسته دانشگاه است که دوست دارد وقتش 
را براي حرف زدن و غذا درست کردن با او بگذراند. دوســت زن وقتي آن ها را باهم مي بيند، تصور مي کند که پدربزرگش است و او را از مرد 

خواستگاري مي کند.
این اثر جزو بهترین فيلم هاي عباس کيارستمي  نيست اما پختگي نگاه او شما را وادار مي کند وارد جهان داستان شوید و از خودتان سوال هایي 
بپرسيد که شاید در شرایط عادي به آن ها فکر نمي کردید. ســکانس افتتاحيه فيلم فریبنده است؛ جایي که دیالوگي در کافه بين یک نفر 
خارج از کادر اتفاق مي افتاد. بقيه فيلم همان چيزي است که از کيارستمي  انتظار دارید. اما در انتها متوجه مي شوید که کيارستمي  همچنان 

به دنبال شيوه هاي جدیدي براي روایت بوده است. 

واندرويل
)چرخ سرنوشت(

         کارگردان   وودي آلن
         بازيگران   کيت وینســلت، جاســتين 

تيمبرليک، جونو تمپل، رابرت سي.کرک
         امتياز imdb     6.2 از 100

         امتياز متاکريتيک      45 از 100
         محصول   2017

گاهي اوقات فيلمــي  به خاطر تعصباتي که 
نســبت به کارگردانش وجود دارد، نادیده 
گرفته مي شــود. ایــن اتفاق دوبــار براي 
وودي آلن افتاده اســت. اولين بــار با فيلم 
»زليــگ«)1983( کــه در آن از تصاویر 
آرشــيوي اســتفاده کــرد و بعد بــا فيلم 

»واندرویل«)2017( که انگار کشف رنگ هاست و تاثير احساسي که روي سکانس مي گذارد. 
فيلم داستان مردي است که در شهربازي کار مي کند و همســر او درگير یک رابطه عاطفي با مردي جوان تر مي شود. 
وقایع فيلم در دهه 50 ميلادي اتفاق مي افتد. بازي بازیگران خيلي محکم است. کيت وینسلت به خصوص در نقش زن 
خانه داري که چالشــي برایش پيش مي آید، بازي فوق العاده اي دارد. اما به راحتي زیر سایه بازي کيت بلانشت در فيلم 
»جازمين غمگين« قرار مي گيرد. اما ستاره واقعي فيلم ویتوریو استرارو، مدیر فيلمبرداري است که همکاري اش با وودي 
آلن بسيار چشم نواز از کار درآمده است. او در هر سکانس بين رنگ هاي سرد و گرم در رفت و آمد است که احساسات بين 

خشم و شور و تاسف را نشان مي دهد. 

1  از ميان آثار منتشرشــده اين هفته 
کاري به نام »به نگاهي« به خوانندگي محمد 
اصفهاني که تيتراژ ســريال »زمين گرم« 
است، شاخص ترين قطعه اين يکي دوهفته 
اخير اســت. محمد اصفهاني تنها خواننده 
نســل اولي هاي بعد از انقلاب اســت که 
کماکان آثاري قابل دفــاع توليد مي کند و 
اگرچه مخاطبان سابقش را ندارد اما حداقل 
موســيقي و فرمش از تک و تــا نيفتاده و 
همچنان اگر اهلش باشيد، شنيدني است. 
خبر بعدي اين که ســالار عقيلي در کمال 
تعجب اين هفته کاري منتشر نکرد و رسما 

مخاطبان پيگيرش را نگران کرده! 

2 نکته بعدي اين کــه در مدت کرونا به 
جهت ســودمند نبودن توليد، خوانندگان 
مجاز بسيار کم کار شــده اند و درعوض از 
زيرزمين موســيقي ايران هر روز آلبوم و 
قطعه جديد بيرون مي آيــد. تفاوتش هم 
اينجاست که چون زيرزميني ها اميدي به 
کنسرت ندارند بنابراين هروقت که دلشان 

بخواهد توليد و انتشار دارند. 

3 گويا رضا درميشيان، کارگردان آثاري 
چون »لانتوري« و »عصباني نيستم« قرار 
است فيلم زندگي »فرهاد مهراد« را بسازد. 
پوران گلفام، همسر زنده ياد فرهاد مهراد 
در يک گفت و گوي زنده اينســتاگرامي 
 اولين اخبار و جزئيــات اين فيلم را اعلام 
کرد و درباره آن گفــت: »مطمئنم فرهاد 
هم از ســاخت فيلم راضي است. فرهاد 
هميشه مي گفت دلم مي خواهد خودم نقش 
خودم را در فيلم زندگي خودم بازي کنم. 
صحبت هاي اوليه ساخت فيلم انجام شده 
و آقاي درميشــيان فيلم زندگي فرهاد را 
خواهد ساخت.« همســر فرهاد همچنين 
در اين باره گفته است: »براي من همچون 
فرهاد علاوه بر آرتيست و کارگردان خوب 
بودن شــخصيت فرد مهم است و آقاي 
رضا درميشــيان اين ويژگي ها را دارند و 

اميدوارم اين فيلم ساخته شود.«

4 علي رهبــري، آهنگســاز و رهبر 
بين المللي ارکستر با بيش از يک ميليون 
و 400هــزار دنبال کننده، پرمخاطب ترين 
موسيقيدان ايراني در »اسپاتيفاي« است. 
همچنين محسن چاوشــي با ثبت رکورد 
۱4۶هزار شنونده ماهانه در اسپاتيفاي، نام 

خود را به عنوان پرشنونده ترين خواننده 
فارسي زبان در اين رسانه بين المللي ثبت 
کرده است. پيش تر اين رکورد در اختيار 

محسن يگانه قرار داشت.
چاوشــي خبر مربوط به شکســته  شدن 
اين رکورد را در صفحه اينســتاگرامش 
منتشــر کرد. ايــن خواننــده در بخش 
استوري اينستاگرامش نوشت: »هواداران 
محسن چاوشي رکورد اســپاتيفاي را با 
۱۵0هزار شــنونده در ميــان خوانندگان 
داخلي شکســتند.« بخش »بيشــترين 
شــنونده هاي ماهانــه« از جذاب ترين 
بخش هاي اسپاتيفاي اســت که بسياري 
از هنرمنــدان و رســانه هاي جهان براي 
محبوبيت خواننده ها به آن استناد مي کنند. 
آمارهاي اين بخش در کشــورهاي آمريکا 
و انگلســتان، در کنــار آمارهاي فروش 
وبسايت بيلبورد، موثق ترين آمارها براي 
ارزشــيابي خوانندگان و موزيسين هاي 
جهان اســت. البته ناگفته نماند که وقتي 
آمار خواننده هاي خارجي را در اسپاتيفاي 
مي بينيم بــه اين نکته پــي مي بريم که 

موسيقي ما و فرهنگ طريقه شنيده شدن 
آن، چيزي است که سال ها جاي کار دارد. 
مســئله اين اســت که مخاطبان ايراني 
تمام پولي را که بايد به حســاب صاحب 
اثر بيايد، به واســطه دانلود از هر جايي، به 
جيب صاحبان سايت هاي دانلود و پخش 
مي ريزند که مشخص نيست از کجا آمده اند 
و به کجا خواهند رفت. براي مثال در چارت 
بهترين هاي ســال گذشته اســپاتيفاي   
post maloneخواننده پاپ آمريکايي با 
۶.۵ميليارد بار پخش، محبوب ترين هنرمند 
سال روي پلتفرم اســپاتيفاي شد. در اين 
فهرست همچنين بيلي اليش با شش ميليارد 
بار پخش، در رده دوم قرار داشــت. در ماه 
اخير هم ويکند، خواننده ديگري است که 
كارهايش تنها در چيــزي حدود يک ماه، 

بيش از 340ميليون بار پخش شده است. 
درحال حاضر در ميان خوانندگان ايراني، 
محسن چاوشي با بيش از ۱4۶هزار شنونده 
ماهانه در صدر قرار دارد و محســن يگانه 
با ۱۲3هزار شــنونده او را تعقيب مي کند. 
همچنين همايون شــجريان با ۷۹هزار 

شنونده، فرزاد فرزين با ۷0هزار شنونده، 
سيروان خســروي با ۶3هزار شنونده، 
محســن ابراهيم زاده با ۶۲هزار شنونده، 
رضا صادقي با ۶0هزار شنونده، رضا بهرام با 
۵۸هزار شنونده، عليرضا قرباني با ۵۷هزار 
شنونده، هوروش بند با ۵۵ هزار شنونده و 
بهنام باني با ۵3هزار شنونده در رتبه هاي 

بعدي قرار دارند.
جالب اينجاســت که آخرين اثر چاوشي 
با نام »عبــاس« تنها در ايــن دوهفته 
و آن هم فقط در سايت موســيقي ما که 
مي توان به آمارش مطمئن بود، ۲40هزار 
بار پلي داشــته. اما خب چاوشي مي تواند 
از اسپاتيفاي ســود مالي هم داشته باشد 
و از ســايت هاي وطني نه. نبــود قانون 
کپي رايت باعث شده تا حداقل بسياري از 
موزيسين هاي ايراني که داعيه خوانندگي 
و ديده شدن ندارند، به سمت توليد براي 
قرارگرفتن روي پلتفرم سايت هاي جهاني 
بروند. اين روزها بســياري به اين نتيجه 
رســيده اند که پخش از کانال هاي رسمي 

 سودي برايشان به همراه نمي آورد.

در طول تاریخ هاليوود، فيلم های کریسمســی هميشه پای 
ثابت این سينما بوده اند. هر سال تهيه کنندگان هاليوودی 
هميشه چند فيلم کریسمســی آماده می کنند تا در هنگام 
جشن سال نو که مردم در و حال  و هوای این مراسم سنتی 
به ســر می برند، با اکران آن ها پولی به دســت بياورند. به 
همين دليل در طول تاریخ ســينمای آمریــکا، با فيلم های 
کریسمسی درجه یک زیادی سروکار داشته ایم. از »زندگی 
شگفت انگيزی است« فرانک کاپرا گرفته تا مجموعه »تنها در 
خانه« و کمدی رمانتيک های دوست داشتنی همچون »در 
واقع عشق« )ریچارد کرتيس( و »تعطيلات« )نانسی ميرز(. 
فيلم »معجزه در خيابان سی وچهارم« از جرج سيتون، یکی از 
نمونه های کلاسيک این گونه فيلم هاست که هرچه از عمرش 
می گذرد، عشق و احترام بيشتری از جانب فيلم بين ها پيدا 

می کند. 
فيلم داســتان بابانوئل )با بازی ادموند گوِن( است که هنگام 
کریسمس به شــهر نيویورک می رود تا احساسات مردم در 
این ایام را از نزدیک تجربه کند. او به شکلی اتفاقی و با کمک 
دوریس )مورین اوهارا( که در بخش اســباب بازی فروشــی 
فروشگاه بزرگ ميسی کار می کند، بابانوئل فروشگاه می شود. 
مسلما کسی باور نمی کند که او بابانوئل واقعی است، به همين 
دليل خيلی ها او را دیوانه می پندارند. کار به جایی می رسد که 
بابانوئل برای اثبات هویت خود دادگاهی می شود. فرد گيلی 
که دلباخته دوریس هم هست، در این پرونده جنجالی وکالت 

بابانوئل را برعهده می گيرد. 
بابانوئل در سينما معمولا در یکی از این دو حالت نشان داده 
می شود: یا یک بابانوئل واقعی در جهانی کاملا فانتزی است 
یا شخصی نقش او را بازی می کند و همه از این موضوع باخبر 
هستند. هوشمندی فيلم »معجزه در خيابان سی وچهارم« 
در این است که یک حالت سوم را برگزیده است. فيلم بابانوئل 
واقعی را وارد دنيای واقعی اطراف خودمان کرده اســت، در 
بين مردمی خســته از زندگی واقعی که به سختی می توان 
متقاعدشــان کرد بابانوئل واقعا وجــود دارد! همين تلفيق 
واقعيت و فانتزی باعث شــده اســت که فيلم به یکی از آثار 

کلاسيک و به یاد ماندنی تاریخ سينما تبدیل شود. 
فيلم به شکلی زیرکانه هيچگاه یک پاسخ قطعی به مخاطب 
نمی دهد که با یک بابانوئل واقعی طرف هستيم یا یک پيرمرد 
خوشبين و خيالباف. به جز مهربانی و خوشبينی، هيچ نشانه 
فراواقعی در وجود ایــن پيرمرد نمی توان پيــدا کرد. تمام 
آرزوهایی که برآورده می کند هم هميشه ریشه در واقعيت و 
اتفاقاتی تصادفی دارند. در واقع ما هم همچون کودکان فيلم 
راهی نداریم جز این که با خوش خيالی صحبت های بابانوئل 

فيلم را بپذیریم و قبول کنيم که او واقعا یک بابانوئل است!
فيلم همچنين از یک جنبــه دیگر هم هوشــمندانه عمل 
می کند. »معجزه در خيابان ســی وچهارم« به خوبی نشان 
می دهد که اعتقادات چه کارکــردی در جامعه دارند و چرا 
باید به وجود آن ها احترام گذاشــت. فصــل دادگاه یکی از 
مهم ترین بخش های فيلم است، جایی که وکيل و دادستان 
و قاضی در حضور صدها شاهد بر سر این بحث می کنند که 
آیا بابانوئل واقعا وجود دارد یا خيــر. دوریس هم یکی از این 
شاهدان است. او در ابتدای فيلم اعتقادی به این موارد ندارد و 
ترجيح می دهد دخترش )با بازی ناتالی وود مشهور( را به دور 
از این فانتزی ها بزرگ کند تا هنگام مواجهه با واقعيت زندگی 
دچار سرگشتگی نشود. اما دوریس هم در پایان به این نتيجه 

می رسد که باید حضور بابانوئل را در دنيای خود بپذیرد. 
بابانوئل وقتی حضور دارد محيط اطراف خود را غرق در شادی 
می کند، بچه ها را به آرزوهایشان می رساند و مشکلات بقيه 
را حل می کند. و وقتی دادگاهی می شود تمام این خوشی ها 
رخت برمی بندند. سوالی که دوریس با آن مواجه می شود این 
است که چرا باید تمام این لذت های دوست داشتنی را کنار 
بگذاریم؟ حتی اگر یک اعتقاد ماوراءالطبيعه باعث برقراری 
چنين آرامش و خوشبختی می شــود، چرا باید جلوی آن را 
بگيریم؟ مردم باستان سرشار از این اعتقادات بودند و برای 
هر چيزی که خارج از درکشان بود، داستانی خلق می کردند. 
حال ما انسان های قرن بيست و یک تمام این آیين ها را کنار 
گذاشــته ایم و با واقعيت محض پيش می رویم. باید پذیرفت 
که حجم بار واقعيت سنگين تر از چيزی است که بتوانيم تاب 
بياوریم ولی متاسفانه امکان بازگشت به تفکرات پيشين هم 

وجود ندارد. 
یکی از بزرگ ترین چالش های فيلم هنگام فيلمبرداری رخ 
داد. عوامل فيلم تصميــم گرفتند که افتتاحيه داســتان را 
لابه لای جشن خيابانی روز شــکرگزاری سال 1946 برگزار 
کنند، ميان آن همه مردم واقعی که برای جشن آمده بودند. 
جای هيچ اشتباهی وجود نداشت و هر برداشت تنها یک بار 
باید ضبط می شــد. آرتور جيکوبسن، دســتيار فيلمبردار، 
فصل جشــن را با 9 دوربين به صورت همزمان فيلمبرداری 
کرد. نتيجه کار هم بسيار خوب از آب درآمد و با واقع گرایی 

فوق العاده خود، جانی تازه به فيلم بخشيد. 
مورین اوهارا می ترســيد در صحنه های فروشگاه جمعيت 
متوجه او شــوند و فيلمبــرداری را به هم بزننــد اما آرتور 
جيکوبسن به او اطمينان داد که مردم نيویورک را می شناسد 
و مطمئن اســت آن ها هيچ توجهی به او نمی کنند. واقعا هم 
همينطور شد! اوهارا بدون هيچ گریم غيرعادی در این صحنه 

حضور پيدا کرد و هيچ کس کاری با او نداشت. 
همانطور که پيش تر اشاره شــد، فيلم از همان زمان اکران 
خود تا به حال هميشه مورد تحسين قرار گرفته است. فيلم 
در فهرست 100 فيلم الهام بخش برتر تاریخ سينما قرار دارد. 
در همان ســال اکران هم برنده سه جایزه اســکار، از جمله 
بهترین بازیگر مرد نقش مکمل برای ادموند گون شد. گون 
در سخنرانی هنگام دریافت جایزه گفت: »الان دیگر فهميدم 

که بابانوئل واقعا وجود دارد.«

1    داریم درباره کره جنوبي سال هاي پایاني دهه هفتاد 
ميلادي صحبت مي کنيم. وضع مملکت خراب است؛ مردم 
به نان شب شان محتاج اند ولي کسي حق ندارد حرف بزند و 
اعتراض کند. رسوایي پشت رسوایي. جایي از سيستم سياسي 
نيست که گرفتار فساد نباشد. هم صداي داخلي ها درآمده و 
هم خارجي ها، ادامه این اوضاع را به صلاح نمي بينيد. مردم 
ریخته اند به خيابان ها و مي خواهند دولتي را ساقط کنند که 
چندسال قبل با شعارِ آباد کردن کشور و اصلاح امور به قدرت 
رسيده بود. قبل از این که به ادامه داستان برسيم. در چنين 
شرایطي، رئيس جمهور کره، که پيش تر قانون اساسي را براي 
محدود کردن دموکراسي، انتخابات و بقاي خودش تغيير داده 
بود، به این نتيجه رسيد که راهي باقي نمانده جز فرستادن 
تانک ها به خيابان تا با راه انداختن حمام خون و حتي به قيمت 
قرباني کردن ميليون ها نفر، صندلي قــدرت را حفظ کند. 
مملکت داشت به خون کشيده مي شد که اتفاقي باورنکردني 
افتاد؛ رئيس سازمان امنيت و نفر دوم کشور رئيس جمهور را 

با دستان خودش کُشت! 

2    این کــه بعدا به ســر کره چــه مي آیــد، فعلا کاري 
بهش نداریم؛ »مردي که کنار ایســتاده« یکي از مهم ترین 
محصولات امسال سينماي کره است که چه در داخل و چه 
در خارج از کشور، با استقبال مواجه شده. ساخته دیگري از 
وو مين-هو که با تریلر سياسي »نفوذي ها«، یکي از مهم ترین 
آثار کره اي در دهه گذشته، شناخته مي شود. فيلم ماجراهاي 
گفته و ناگفته در پشت پرده قدرت طي چهل روز منتهي به 
یکي از عجيب ترین ترورهاي سياســي تاریخ مدرن را مرور 

مي کند. 
تراژدي هاي ملي؛ نيست کشــوري که در تاریخ اش، وقایعي 
گره خورده به حسرت ها و آرزوهاي ملت پيدا نشود. لحظاتي 
که همه چيز به سادگي و فقط با چند اتفاق و تصميم متفاوت 
زیرورو مي شــد و شــاید سرنوشــت مردمان یک سرزمين 
براي هميشه تغيير مي کرد. با گذشت سال ها، دهه ها و گاه 
قرن ها، چنين زخم هایي هنوز ترميم نشــده و البته خيلي  
وقت ها همچنان حکم معما را دارند. دنبال نمونه وطني اش 
مي گردید؟ نزدیک به 70سال از کودتاي 28مرداد گذشته و 
دقيقا نمي دانيم که آن روز چه اتفاقي افتاده و چه اتفاق هایي 
نيفتــاده، اتفاق هایي که مي توانســت تاریخ ایــران را براي 
هميشــه عوض کند. »حادثه 26 اکتبر« هــم در تاریخ کره 
چنين جایگاهي دارد و مشخصا سوژه جذاب و ملتهبي براي 
یک اثر دراماتيک است. اگر کره اي نباشيد، کمي  با فيلم به 
مشکل مي خورید چون به دليل عدم شناخت کافي از تاریخ 
و سيستم سياسي این کشــور، نمي دانيد که چقدر با قصه 
سروکار دارید، چقدر تاریخ و چقدر حقایقي تاریخي به نفع 

درام تقليل یافته یا مورد دخل و تصرف قرار گرفته. 

3    »مردي که کنار ایســتاده« چــه در روایت و چه در 
تصویرسازي و زیبایي شناسي سعي دارد به بهترین نمونه هاي 
ژانر و تریلرهاي سياســي مهم غربي نزدیک شــود. ناموفق 
هم نيســت اما همين تلاش براي حفظ الگوها و قراردادها 
باعث شده که به اندازه دیگر فيلم هاي کره اي پرسروصداي 
سال هاي اخير در بيان ســينمایي رادیکال نباشد. دستاورد 
اصلي فيلــم در خوانش آن از یک واقعه سياســي و تاریخي 
است. با یک جســت وجوي ســاده، پي مي برید که درباره 
ترور رئيس جمهور فرضيات مختلفي وجود دارد؛ از دخالت 
سي آي اي گرفته تا جنگ قدرت ميان نهادهاي امنيتي کره 
و برنامه ریزي قبلي براي چنين اقدام دور از ذهني یا ناگهاني 
بودن آن. وو مين-هو به قرائتي بينابيني رســيده که بتواند 
بخشــي از حقيقت موجود در فرضيه هاي مختلف را بيرون 
بکشــد و کنار هم بگذارد. نکته قابل توجهي است اما براي 
تمرکز روي چنين روایتي، جنبه هاي دیگر درام آنقدر هرس 
شده که فيلم از نظر کارکرد و تاثيرگذاري محدود و تا حدود 
زیادي بومي  شده است. به عبارت دیگر، گرچه شما داستان 
یک ترور را با تمام زمينه هاي عيني و ذهني اش مشــاهده 
مي کنيد، داستان به یک تراژدي انســاني بدون مرز تبدیل 
نمي شود چون احتمالا جزوه اي تکميلي از اطلاعات تاریخي 
ضروري کنار دستتان نيســت، که ســازندگان فيلم براي 
تماشــاگر کره اي آن را بدیهي فرض کرده اند، و همين طور 
فاصله با شخصيت هاي اصلي از حد مشخصي کمتر نمي شود 

و نمي توانيد پس ذهن آن ها را بخوانيد. 

4    در نتيجه، »مردي که کنار ایستاده« برش دراماتيک 
مجردي از تاریخ اســت که کار مي کند و جواب مي دهد اما 
کارکــرد و جواب هاي محدودي دارد. البته کــه این مانع از 
جذابيت فيلم براي تماشا نمي شــود؛ درست مانند ملودي 
به کار گرفته در موسيقي متن که در عين ساده بودن، حسابي 
مخاطب را تحت تاثير قرار مي دهد. »مردي که کنار ایستاده« 
ایده هاي جــذاب و صحنه هاي نفس گير کم نــدارد. بهتر از 
فينال آن، تروري است که در ميانه داستان صورت مي گيرد؛ 
سران مملکت در یک سالن اپرا نشســته اند و دست چپ و 
راســت رئيس جمهور هر دو درحال اجــراي عملياتي عليه 
یکدیگر براي حذف مهره اي خطرناک در ســمت دیگر دنيا 
هستند؛ تصویري واقعي و تکان دهنده از مناسبات سياسي 
قرن بيستم که دوران شان خيلي وقت است تمام شده و هنوز 
نمي دانيم که از این پایان باید خوشحال باشيم یا بترسيم از 

آنچه جایگزین اش شده.

  يادداشت تئاتر

کیستی تو؟!
درباره نمایش »اُپرای عروسکی مولوی«

مرده بُدم زنده شُدم گریه بُدم خنده شدم
دولت عشق آمد و من دولت پاینده شدم

بهروز غریب پور اُپرای عروســکی مولوی را براساس کتاب های 
»مثنوی معنوی« و »کليات شــمس تبریزی« نوشــته است. او 
این اپُرا را بــا صحنه حمله مغولان به ایران آغــاز کرده و زندگی 
مولانا، ارتباط او با شمس تبریزی و تاثير این ارتباط را به تصویر 
کشيده است. جهان اپُراهای بهروز غریب پور، جهانی رویایی و پر 
از تصاویر ناب و موسيقی ایرانی است. این اُپرا نيز همچون دیگر 
اُپراهای این هنرمند با انتخاب درست اشعار، آهنگسازی خوب، 
بازی دهی یکدست تيم بازی دهندگان و البته اشعار مولانا که با 
صدای همایون شــجریان و محمد معتمدی به گوش می رسد، 
فضایی خلق کرده که چشــم، گوش و همه حواس مخاطب را به 

مدت 100دقيقه در انحصار خود می گيرد. 
در این اُپرا به خوبی تاثير انسان ها روی یکدیگر به تصویر کشيده 
می شود. بهروز غریب پور به درستی نشــان می دهد که یک فرد 
می تواند دیگری را به عرش برساند، همچون کاری که شمس با 
مولانا می کند یا می تواند دور او را حصار کشيده و درون آن نگهش 
دارد، هچون کاری که اطرافيان مولانا با او کرده و رابطه شــمس 
را با وی قطع می کنند. آری! انســان ها روی هم اثر می گذارند؛ از 
ذره ای کوچک گرفته تا تحولی بزرگ. شمس باعث تغيير مولانا و 
جهان بينی او می شود، به او می آموزد که دین را چطور باید دید و 
خدا را چگونه باید شناخت. او به مولانا سماع می آموزد و راه های 
دینداری مرســوم را از او می گيرد. این تغيير روند و دور شدن از 
عادت های زندگی است که اطرافيان مولانا را می ترساند؛ همچون 
بخش زیادی از مردم این زمانه که نمی توانند تغيير را بپذیرند یا 
صبر کنند تا حاصل این تغيير را ببيند و تنها کارشــان ایستادن 

جلوی آن است.
مردم امروز همچون مریدان مولانا از تغيير می ترسند، آدم های 
کم صبری اند که به یک روش زندگی عادت کرده اند، روشی که به 
گمان خودشان بهترین است و باید تا هميشه  دوران حفظ شود. 
همين دست آدم ها، شمس را می آزارند و بالاخره او را از مولوی 
دور کرده و به سرنوشتی محکوم می سازند که هيچ اطلاعی از آن 
در دسترس نيست. اپُرای مولوی از گذشته ها و شخصيت های دور 
حرف می زند، اما این شخصيت ها گویی همين آدم های امروزند 
و زمانه گویی نه تنها جلو نرفته که برعکس به عقب حرکت کرده 
است. شــاید بهترین ســخن درباره جهان بينی مولانا و شمس 
گفت وگویی باشد که در نمایش اتفاق می افتد و صحنه ای که با 
آوازهای از جان و دل خوانندگان و تصاویر منحصر به فرد این اپُرا، 

مخاطب را کاملا مسحور می کند:
»شمس: هر زمان نوعی شود دنيا و ما/ بی خبر از نو شدن اندر بقا/ 
پس تو را هر لحظه مرگ و رجعتی اســت/ مصطفی فرمود دنيا 
ساعتيســت/ آزمودم مرگ من در زندگيســت/ چون رهی زین 

زندگی پایندگيست
مولانا: کيستی تو؟

شمس: کيستی تو؟
مولانا: قطره ای از باده های آسمان

شــمس: این جهان زندان و ما زندانيان/ حفره کن زندان و خود 
را وارهان/ آدمی مخفيســت در زیر زبان/ این زبان پرده است بر 

درگاه جان
مولانا: کيستی تو؟

شمس: تير پران بين و ناپيدا کمان/ جان ها پيدا و پنهان جان جان
مولانا: کيستی تو؟«

درباره رکورد موزيسين هاي ايراني در 
اسپاتيفاي، فيلم زندگي فرهاد مهراد، آهنگ 

جديد محمد اصفهاني و غيره

داستان های عامه پسند
کسری ولايی

کلاسيک ببينيم
معجزه در خيابان سی وچهارم )جرج سيتون/ ۱۹4۷(

سينا بحيرايی

   نويسنده، طراح و کارگردان: بهروز 
غريب پور

   آهنگساز: بهزاد عبدی
   بازی دهندگان عروسک: مريم اقبالی/ علی 
پاکدست/ علی ابوالخيريان/ مرجان احمدی/ 

مرضيه سرمشقی/ نسيم اميرخسرو/ هانی 
حسينی/ سارا اقبال/ مهرنوش صادقيان/ 

صدف بيگدلی/ زينب اشرف زاده/ الهام وفايی/ 
مائده مدنی/ نيلوفر ساسانی

   آواگران: همايون شجريان)شمس(/ محمد 
معتمدی)مولوی(/ محمدرضا صادقی/ علی 
خدايی/ حسين عليشاپور/ مليحه مرادی/ 

مصطفی محمودی/ مهدی امامی/ عامر 
شادمان/ مهدی جاور/ سجاد پورقناد/ اسحاق 

انور/ کيوان فرزين/ احسان نصيری/ سارا 
رضازاده/ سولماز بدری/ فرهاد اسدی/ علی 

نجفی/ علی ياری.

بهنام مظاهري  
هفتصبح

مترجم: صوفيا نصرالهي|   از زماني که سياست تئوري مولف که از دل مجله فرانسوي کايه دو 
سينما برآمده بود، توسط منتقدان بريتانيايي و آمريکايي مورد پذيرش قرار گرفت، کارگردانان 
به عنوان شمايل خلاق اصلي در صنعت توليد فيلم شناخته شدند. آن ها همه اعتبار معناي فيلم 
و سبک ساختاري شان را مي گرفتند.  خيلي از همکاران اصلي و کليدي آن ها از فيلمنامه نويس 
گرفته تا بازيگر و فيلمبردار مورد بي توجهي قرار گرفتند. به يک معني تصور مي شد که آن ها با 
شخصيت شان درون کارهايشان رخنه مي کنند و اين ردپاي امضاي شخصي فيلمسازان تبديل 
به معيار جديد در ارزش گذاري فيلم ها شــد.  درواقع برخي از نويسندگان فرانسوي تا جايي 
پيش رفتند که بگويند حتي سطح  پايين ترين فيلم از يک کارگردان مولف ارزشش بيشتر از 
بهترين فيلم يک کارگردان گذري است. درنتيجه عجيب به نظر مي رسد که خيلي از فيلم هاي 
کارگردانان بزرگ مسکوت ماندند و درباره شان حرف و نقد زيادي نشد. حتي وقتي اين فيلم ها 
بخش زيادي از مولفه ها و شخصيت کارگردانانشان را به تصوير مي کشيدند، يعني همان عناصري 
که اين فيلمسازان براي استفاده از آن ها تبديل به سلبريتي شدند. اين فهرستي از ۱0فيلمي 
 است که به نسبت خواهرخوانده هايشــان يعني ديگر فيلم هاي کارگردانانشان، ناديده گرفته 
شده اند در حالي که همه شان يک DNA مشترک در وجودشان داشتند. همان نشانه هاي نبوغ 

و همان شباهت خانوادگي. فقط گاهي بدشانسي آوردند.

بي رحمي هاي روزگار در حق هيچکاک، 
وودي آلن و عباس کيارستمي

سمانه استاد

پيشنهادهای ويژه هفت صبح
زمانمکانبازيگرانکارگرداننمايش

19:30تئاترشهررضا امامی، گيلدا حميدیداود دانشوربيداری

20:30تالار مولویهدی استواری، اميرسجاد دبيریانبهروز سروعليشاهیعبور

20تماشاخانه ایرانشهرصبا سرور، سپهر زمانیميلاد فرج زادهمرثيه ای برای ژاله.م و قاتلش

19:30تئاترشهرامين طباطبایی،  عمار عاشوریآرش دادگراودیسه 2020

21تماشاخانه سپندحميدرضا نعيمی، ایمان اصفهانیآرش سنجانیمرغ ماهيخوار

18تالار مولویعلی قانعی، مهشيد آقاخانیاميرمحمد ابراهيمیکمدی دوستان

19تماشاخانه ایرانشهرسویل جعفری، الهه پورسندسعيد زارعیاسموکينگ روم

معجزه ای ماندگار

فصل تابستان
         کارگردان    دیوید لين

         بازيگران   کاترین هپبورن، روسانو براتزي، ایزا ميراندا
         امتياز imdb     7.2 از 10

         محصول   1955
در مرکز فيلم جين  هادسن را داریم؛ یک پيردختر آمریکایي 
که نقش اش را کاتریــن هپبورن بازي مي کنــد. او که همه 
عمرش منشــي گري کرده با پس اندازهایش توانسته به یکي 
از آرزوهایش تحقق ببخشــد و به ایتاليا سفر کند. به ونيز که 
مي رســد همه چيز او را مبهوت مي کند. در ونيز همه جفت 
هستند و شهر عشاق مشهور است. پسرکي راهنماي او براي 
گردش در شهر مي شود. روز دوم سفر اما اتفاق جالبي برایش 
مي افتد و با عتيقه فروش ایتاليایي به اسم رناتو آشنا مي شود. 
جين که تحت تاثير روحيه گرم ایتاليایــي رناتو قرار گرفته، 

حس مي کند عاشقش شده. رناتو و جين مثل بقيه زوج هاي عاشق در ونيز گردش مي کنند. همه چيز براي جين شبيه یک رویاست تا این که 
رناتو سر قرار دیر مي رسد و پسري جواني سراغ جين مي آید که معلوم مي شود پسر رناتوست و او همسر و فرزند دارد. 

فيلم اقتباسي از نمایشنامه »روزگار فاخته« نوشته آرتور لارنتس بود اما دیوید لين چندان خودش را درگير وفاداري به متن نمایشنامه 
نکرد. به رغم این که بين فيلم هاي دیوید لين کسي از آن حرف نمي زند، فيلم گرم و سرگرم کننده و دلنشيني است که مي شود عناصري از 
شاهکار دیوید لين یعني »برخورد کوتاه« را که چيزي حدود یک دهه قبل از »فصل تابستان« ساخته شده بود، هم در آن دید. بازي کاترین 

هپبورن دیدني است و نماهاي شهر ونيز هم مثل همه نماهاي فيلم هاي دیوید لين به تماشاگر لذت بصري مي بخشند. 

جوان و بي گناه 
         کارگردان   آلفرد هيچکاک

         بازيگران  نوا پيلبيــم، درک دو مارني، 
پرسي مارمونت

         امتياز imdb    6.9 از 10
         محصول  1937 

یکــي از آن فيلم هایــي که هيچــکاک در 
انگلستان ساخت. او دوسال قبل از این فيلم با 
»39پله« جایگاه خودش را در سينما تثبيت 
کرده بود و فرم خودش را مشخص کرده بود. 
یکي از فيلم هایي کــه همان الگوها را در آن 
تکرار کرد، فيلم »جــوان و بي گناه« بود. در 
یک شــب طوفاني کریســتين که بازیگري 
موفق است با همسر ســابق حسودش به نام 

گاي جر و بحث تندي مي کند. روز بعد جسد کریستين توســط مردي به نام رابرت پيدا مي شود که هم نویسنده و هم از 
دوستان کریستين بوده است. او براي کمک آوردن مي دود و از قضا همان موقع دو زن او را مي بينند و پليس تصور مي کند 
که تنها مظنون رابرت است. به خصوص که کریستين در وصيت نامه اش پولي هم براي رابرت به جا گذاشته است. رابرت 
مي خواهد خودش بي گناهي اش را ثابت کند.  منتقد ورایتي براي فيلم نوشت که راضي کننده است اما تبدیل به یک اثر 
هنري نمي شود. در حالي که دو بازیگر اصلي فيلم کار خوبي انجام مي دهند و یک نماي فاش کننده هم از درامر در یک سالن 

رقص داریم که هویتش را فاش مي کند و خيلي صحنه هيچکاکي است. 

ژنرال دلاروره
         کارگردان   روبرتو روسليني

         بازيگران   ویتوریو دسيکا، ساندرا ميلو
         امتياز imdb     7.8 از 100

         محصول   1959
زمستان سال 1943 و در زمان جنگ جهاني دوم در 
جنوواي ایتاليا، باردونه)با بازي دســيکا( کلاهبردار 
خرده پایي اســت که با نام مســتعار گریماليدي از 
خانواده کســاني که نازي ها و فاشيســت ها آن ها را 
دســتگير کرده اند، باج مي گيرد تا آن ها را به عنوان 
اقوام مبارزان لو ندهد. درنهایت اما آلماني ها متوجه 
کلاهبرداري او مي شوند و مولر افسر نازي تصميم به 
معامله با او مي گيــرد. باردونه به جاي قبول مجازات 
تصميم مي گيرد که بــا آلماني ها همکاري کند. قرار 

اســت که او به زندان ميلان برود و در آن جا نقش ژنرال دلاروره را بازي کند که یکي از مردان وطن پرست ایتاليایي است که به 
قتل رسيده. هدف این است که زندانيان که از مرگ ژنرال خبر ندارند، فریب بخورند تا نازي ها بتوانند از طریق ارتباطات آن ها به 
رهبر پارتيزان هاي ایتاليایي که در شمال با نيروهاي نازي درحال جنگ است، برسند و او را دستگير کنند. این رهبر پارتيزان هاي 
ایتاليایي طبق اطلاعات آن ها در زندان است اما کسي از هویتش خبر ندارد. باردونه به زندان مي رود اما روابط دوستانه اي بين او 

و زندانيان شکل مي گيرد.
این یکي از فيلم هاي روسليني اســت که مایه هاي نئورئاليسمي  قوي دارد. یک جور شــوخ طبعي در فيلم به چشم مي خورد که 
روسليني خيلي خوب توانسته آن را در فضاي فيلم به تعادل برساند. بازي ویتوریو دسيکا در مرکز فيلم جزو نقاط قوت آن است. 

این فيلم اولين اثري بود که بعد از همکاري هاي برگمن و روسليني ساخته شد و به نوعي تحت الشعاع آن ها قرار گرفت. 

وقتي شهر مي خوابد
         کارگردان   فریتز لانگ

         بازيگران   دانا انــدروز، رونــدا فلمينگ، جورج 
ساندرز

         امتياز imdb     7 از 10
         محصول   1956

والتر آدمي  دغل اســت که یک روزنامــه به او ارث 
رسيده. او مي خواهد گزارشي از قاتلي چاپ کند که با 
رژ لب نشانه هایی روی دیوار و آینه می گذارد. درنتيجه 
مسابقه اي ميان دبيران سرویس هاي روزنامه ترتيب 
مي دهد. هرکدام از این دبيران مي خواهند به روشي 
به قاتل برســند و یکــي از آن ها حتــي از نامزدش 

به عنوان طعمه استفاده مي کند. 
واقعيت این جاست که این یکي از بهترین فيلم هاي 

جنایي فریتز لانگ است و آخرین موفقيت بزرگ او هم به شــمار مي رود. هویت قاتل خيلي زود مشخص مي شود درنتيجه هدف 
اصلي کارگردان نشان دادن آدم هایي است که چطور در مسير رقابت به دنياي تبهکاران نفوذ مي کند. یک جور نقد روزنامه نگاري 
هم به شمار مي رود. یکي از دلایلي که به فيلم توجه نشد این بود که آن را به دید یک تریلر جنایي نگاه مي کردند در حالي که بيشتر 
اثري نقادانه بود. خود فریتز لانگ بعد از فيلم »خشــم« از ميان فيلم هایي که در آمریکا ساخت »وقتي شهر مي خوابد« را بيشتر 

از بقيه دوست داشت. 

فرياد
         کارگردان   ميکل آنجلو آنتونيوني

         بازيگران   گابریلا پالوتا، اســتيو کوچران، آليدا 
والي

         امتياز imdb     7.6 از 100
         محصول   1957

آلدو کارگري اســت که به مدت هفت سال با زني به 
نام ایرما زندگي مي کرد و دختري هم داشتند. اما زن 
آلدو را براي زندگي با مردي ثروتمند ترک مي کند و 
دخترش را هم نزد آلدو رها مي کند. آلدو و دخترک 
که احساس تنهایي مي کنند، شبيه خانه به دوش ها 
از این شهر به آن شــهر مي روند. آلدو سعي مي کند 
با آدم هاي قدیمي  زندگــي اش رابطه بگيرد و حتي 
تلاش مي کند یک رابطه جدید بســازد اما ناموفق 

است. درنهایت آلدو و دخترک به شهر خودشان برمي گردند اما شــرایط فرق کرده. کارگران دست به اعتصاب زده اند و با حضور 
پایگاه هاي آمریکایي در ایتاليا مخالفند. آلدو به صورت اتفاقي ایرما را مي بيند که صاحب فرزند جدیدي شــده و نمي تواند با این 

قضيه کنار بياید و خودش را مي کشد. 
لوکيشن فيلم »فریاد« شهرستاني است که آنتونيوني مدتي هم در آن زندگي کرده بود. فيلم نمایشگر سرنوشت تراژیک آلدوست. 
کارگري که انگار تنها نقطه وصلش با محيط ایرما بوده و بعد از رفتن او هر قدر تلاش مي کند نمي تواند با محيط ســازگار شــود. 
درنهایت هم پایان تراژیکي برایش رقم مي خورد. ميزانسن هاي فيلم تفکربرانگيز هستند. مشکل فيلم بازي هاي بازیگران است اما 
عناصري که در آن وجود دارند همان چيزهایي هستند که دوســال بعد در فيلم »ماجرا« هم شاهدشان هستيم و آن جا به کمال 

مي رسند.  

ونسان و تئو
         کارگردان   رابرت آلتمن

         بازيگران   تيم راث، پل رایس، آدریان برین
         امتياز imdb     6.9 از 10

         امتياز متاکريتيک      65 از 100
         محصول   1990

ســال 1987 در لندن تابلوي معروف ونگوگ یعني 
گل آفتابگردان در یک مزایده به فروش مي رسد. بعد 
ونگوگ را مي بينيم که به لحاظ جسمي  حال خوبي 
ندارد و برادرش تئو که یک جورهایي مدیربرنامه هاي 
اوســت، نمي تواند تابلوهایش را بفروشد تا از لحاظ 
مالي بــه او کمک کند. با این حال تئو ســعي دارد تا 
جاي ممکن به ونسان که در کلبه اي زندگي مي کند، 
کمک مالي کند. ونسان که با تئو خيلي متفاوت است، 

نمي تواند با مردم بجوشد و به نوعي منزوي و مطرود است. 10سال بعد ونگوگ خودکشي مي کند در حالي که فقط همان یک تابلو 
از او به  فروش رسيده است. 

به لحاظ بصري فيلم بسيار افشاکننده اي است و آلتمن همه جزئيات داستان را نمایش مي دهد. بعدها این داستان رابطه ونسان و 
تئو در فيلم هاي دیگري هم تکرار شد. ولي همچنان این فيلم آلتمن به لحاظ تمهيدات بصري از همه شان جالب تر است. فيلمي که 

درباره یک روح هنرمند آسيب دیده و روح پشتيبان اوست. 

این فهرستي از فيلم هایي است که توسط فيلمسازان اسم و رسم دار ساخته شده اما 
تحویلشان نگرفته اند. نقدهاي منفي دریافت کرده اند در صورتي که فيلم هاي واقعا 

بدي هم نبوده اند و از همه مهم تر عناصر فيلمساز مولف شان در آن ها دیده مي شود

اندر مصائب مخالف خوانی در تعزيه
درباره نمایش مستند »عمو هاشم«

    نويسنده و کارگردان: 
داود فتحعلی بيگی

   بازيگران: منيژه 
داوری/ حميدرضا 

معدن کن/ امير آزاد 
روستا

   مکان و زمان اجرا: 
تماشاخانه سنگلج / 

ساعت ۱۹ 

عمو هاشــم به همراه گروهش تصميم گرفته اند تا در مشــهد در 
روســتاهای مختلف تعزیه برپا کنند. در یکی از روســتاها، پس 
از اتمام مراســم تعزیه، هر کدام از شــبيه خوانان مهمان یکی از 
خانه های روستا می شوند و عموهاشم نيز به دعوت ننه رباب مهمان 
او می شــود؛ غافل از اینکه شــوهر ننه رباب که ابتدا از عموهاشم 
استقبال گرمی می کند، نمی داند او اشقياخوان است و با فهميدن 

این موضوع رفتار دیگری را در پيش می گيرد. 
»عمو هاشم« نمایشی مستند درباره یکی از تعزیه خوان های بزرگ 
کشور »هاشم فياض« است که به عنوان تنها بازمانده تعزیه خوانان 
تکيه دولت شــناخته شده. این استاد مســلمِ تعزیه در فستيوال 
آوینيون فرانسه مورد توجه بزرگانی چون »پيتر بروک« نيز قرار 
گرفته و چند نسخه از تعزیه  او ممهور به مهر »هاشم شمر تهرانی« 
در موزه  واتيکان نگهداری می شود اما در کشور خودمان افراد کمی 
هســتند که او را بشناسند. در این راســتا و به منظور معرفی این 
هنرمند »داود فتحعلی بيگی«، پژوهشگر، نویسنده و کارگردان 
نمایش های آیينی و سنتی، پس از 20سال برای دومين بار نمایش 

»عمو هاشم« را به روی صحنه آورده است. 
نمایش به خوبی فرهنگ عامه  مردم و ناتوانی آنها در تفاوت قائل 
شدن ميان فرد شــبيه خوان و نقشــی را که بازی می کند نشان 
می دهد. نه در گذشته که چه بسا امروز نيز با وجود رونق کم تعزیه، 
هنوز اوليا خوان ها ميان مردم محبوب تر از اشقيا خوان ها هستند 
و بی شک این امر در گذشته نيز فراوان دیده شده و مخالف خوان ها 
مورد بی مهری های بســيار واقع شــده اند. نبایــد فراموش کرد 
که نمایش تعزیه حاصل تمــام عناصر تئاتر از جملــه بازیگران 
مخالف خوان و موافق خوان اســت و همکاری آنهاست که کليتی 
چنان مسنجم را می سازد که مردم بتوانند با آن همراه شده، اشک 

بریزند و بر بانيان این ظلم نفرین روا دارند. 
نمایش »عمو هاشم« گریزی به لحظه هایی از زندگی عمو هاشم 
زده و به خوبی نشــان می دهد که یک مخالف خوانِ تعزیه با چه 
سختی هایی در راستای هدفی که برای خود انتخاب کرده یعنی 
ارادت به اهل بيت، رو به روســت. نمایش، متنی ســاده و روان، 
بازی هایی درخور، صحنه ای ساده و روایتی سرراست دارد و همين 
سادگی اش می تواند برخی مخاطبان را جذب کند. در سوی دیگر، 
سادگی بيش از حد نمایش و ریتمِ کند آن برای برخی از جوانان 
امروزی ممکن است خسته کننده به نظر برسد. برای آن دسته از 
جوانانی که از سریال های شــعارگون تلویزیون خسته اند، دیدن 
نمایشــی که تحول بازیگرش با خواب اتفاق می افتد و همه چيز 
به خوبی و سادگی حل و فصل می شــود جذاب به نظر نمی رسد. 
بی شک تعزیه برای ماندگار شدن و از مهجوریت رها شدن نياز به 
نيروهای جوانی دارد که در ابتدا باید جذب آن شــده و سپس در 

راستای حفظ و عرضه آن اقدام کنند. 
نمایش مستند »عمو هاشــم« اتفاق خوبی در این روزهای تئاتر 
است. یادآوری تعزیه به عنوان یک نمایش ایرانی، معرفی یکی از 
بزرگ ترین تعزیه خوانان ایران و بررسی مشکلاتی که تعزیه خوانان 
با آن رو به رو بوده اند در این ایام خود قابل تقدیر اســت. نمایش 
ایرانی بی شــک همين نفس های نامنظمش را به »داود فتحعلی 
بيگی« مدیون است و اگر تلاش های این اســتاد نبود، از نمایش 
ایرانی شاید به جز خاطره چيزی باقی نمی ماند. این هنرمند با به 
صحنه آوردن نمایشی ساده با بازی خوب بازیگران، به ویژه »منيژه 
داوری« در نقش دوست داشــتنی ننه رباب، توانسته است باز هم 
قدمی در راستای حفظ این گونه  نمایشی بردارد و مخاطبِ مشتاق 

را به سالن بکشاند. 

چاوشي در صدر 
چه کسي به رئیس جمهور شلیک کرد؟ايراني هاي اسپاتيفاي 

هفته صد و بيست و دوم: »مردي که کنار ايستاده«؛ 
تريلر سياسي بحث برانگيز کُره اي
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ندای قلب یا ندای جیب؟
مرادمند پس از مذاکره با هر دو تیم استقلال و پرسپولیس به تیم آبی پایتخت پیوست

   نکته بازی

شوت هایی به ارزش بیش از یک میلیارد تومان!
ســید محمد میری هافبک تیم نســاجی راهی 
گل گهر ســیرجان شــد. بازیکنی که دو شــوت 
تماشــایی اش به استقلال و ســپاهان شاید هیچ 
وقت از یادها نرود. به خصوص از یاد تماشــاگران 
نســاجی. بعد از این دو گل بود کــه توجه به این 
بازیکن گیلانی زیاد شــد؛ بازیکنی که بی انصافی 
است بازی اش را فقط در همین دو شوت خلاصه 
کنیم. او در همین فصلی که گذشت بارها و بارها 
در کنار دیگر هافبک دفاعی نساجی که در برهه ای 
میلاد سرلک بود و بعد از او عرفان معصومی ارائه گر 
بازی های خوبی برای نساجی در جلوی خط دفاعی 
بود اما گل هایی که به تیم استقلال و سپاهان زد 
موجب شــد که بیشتر به چشــم بیاید. البته این 
خصیصه فوتبال ایران اســت؛ بازیکنی که در فاز 
تهاجمی گل ســازی می کند یا گلزنی بیشــتر به 
چشم می آید تا بازیکنی که در فاز دفاعی درخشان 
ظاهر می شود. نســاجی علاقه زیادی داشت که 
محمد میری را حفظ کند اما دو مشکل بزرگ برای 
حفظ این بازیکن داشت؛ یکی اینکه قرارداد او به 
پایان رسیده بود و دیگری اینکه پیشنهاداتی که 

برای این بازیکن می آمد چندین برابر پولی بود که 
نساجی قصد داشت به این بازیکن پرداخت کند؛ 
در چنین شرایطی هم باید حق را به میری داد که 
راهی تیم جدید شود و هم نساجی که قادر به حفظ 
این بازیکن نبود. به این خاطر که نساجی در زمره 
تیم های خصوصی به شمار می رود و باید مبتنی 
بر توان هزینه کند. در غیر این صورت خیلی زود 
از ادامه مســیر باز می ماند و این یک بحران برای 
نساجی تلقی خواهد شد. نســاجی در فصلی که 
گذشــت در حالی بازی ها را با رتبه تک رقمی به 
پایان برد که قرارداد هیــچ بازیکنی یک میلیارد 
تومان نبود؛ به نظر می رسد بیشترین پرداختی ها 
به بازیکنان نساجی   700 تا 800 میلیون تومان 
بوده  اما دیــروز محمد میری با قــراردادی راهی 
گل گهر سیرجان شده که چندین برابر دستمزد 
نســاجی را دریافت خواهد کرد تــا جایی که اگر 
قرار به ارزش گــذاری شــوت های محمد میری 
باشد باید گفت دو شــوت او در بازی با استقلال و 
ســپاهان هر یک بیش از یک میلیارد تومان برای 

او ارزش داشت.

آقای گل محمدی! ماجرا چیست؟
نوع مصاحبه های گل محمدی کــه پیش از این 
هم در داســتان دعوت از برانکــو و کالدرون به 
جشن قهرمانی پرســپولیس، مدیران باشگاه را 
شــومن نامیده بود، از شــکاف عمیق میان او و 
رســول پناه خبر می دهد، شــکافی که ربطی به 
جدایی بازیکنان ندارد. با توجــه به نگرانی های 
هواداران پرســپولیس که باز هم بــا حرف ها و 
تهدیدهــای یحیی گل محمدی دچار اســترس 
شده اند و نگران آینده پرســپولیس پس از پایان 
لیگ قهرمانان آسیا هستند، این حق را برای خود 
قائل هستیم که چند سوال از سرمربی پرسپولیس 
بپرسیم. حتی اگر مطمئن باشیم جوابی از خودش 
نمی گیریم و حتی با قهر دستیارانش هم مواجه 
خواهیم شــد. اول: چرا گل محمدی هیچگاه به 
اشتباهات فنی خود اشاره نمی کند و سعی می کند 
با اظهارنظر علیه باشــگاه و عوامــل دیگر نقش 
تفکرات فنی خود را کمرنگ کنــد؟ این حربه تا 
چه زمانی ادامه خواهد داشت؟ دوم: گل محمدی 
در مصاحبــه خود با فارس گفت: »پرســپولیس 
هیچ لیســت مازادی ندارد نقل و انتقالات صرفا 
روی جذب بازیکنانی بوده که می دانستیم در آن 
پست ها بازیکن از دست داده ایم. مثل دروازه بان 

و مهاجم.« همین اظهار نظر نشــان می دهد که 
یحیی از جدایی علیپور و ترابی خبر داشت. پس 
چرا دیروز علیه باشــگاه موضع گیری کرد؟ چرا 
این همه وقت صرف کرد بــرای مصاحبه؟ آیا او 
برای انجام مصاحبه انتقادی علیه باشگاه، منتظر 
جذب بازیکنان موردنظرش بود؟ ســوم: سوالی 
که تکمیل کننده ســوال قبلی اســت، این است 
که چرا یحیی گل محمــدی در این مقطع تهدید 
به جدایی کرد؟ چرا بعد از جذب پنج بازیکن دم 
از جدایی می زند؟ آیا ایــن اقدام مرتبط به همان 
شایعاتی است که در مورد ایجنت های مشترک او 
و بازیکنان جدید وجود دارد؟ آن هم درحالی که 
هرمربی بعدی می تواند به درستی مدعی شود که 
تیم توسط او بسته نشده و نباید از او توقع کسب 
نتیجه را داشــت. چهارم: تهدید به استعفا به این 
خاطر است که کســی از او توقع کسب نتیجه در 
چهار بازی پیش روی آســیایی را نداشته باشد؟ 
آن هم درحالی که باشــگاه تمام نفرات مورد نیاز 
او را جذب و با بیــش از 70 درصد بازیکنان قبلی 
هم تمدید کرده است. پرسپولیس به جز علیپور و 
ترابی تمام نفرات خود را حفظ کرده و پنج بازیکن 

جدید هم جذب کرده است.

اخراج ناباورانه 
جوکو از اوپن 

آمریکا
مرد شماره یک تنیس 
جهان به خاطر ارتکاب 

حرکتي ناپسند از چهارمین 
گرنداسلم فصل جاري کنار 

گذاشته شد

حسینی شاگرد قلعه نویی می شود؟
بعد از اینکه استقلال رشید مظاهری دروازه بان ملی پوش فصل گذشته 
تراکتور را به خدمت گرفت، زمزمه هایی درمورد جدایی سیدحسین 
حسینی به گوش  رسید. در این رابطه گفته می شود این دروازه بان در 
لیســت گزینه های فصل آینده امیر قلعه  نویی در گل گهر وجود دارد. 
سیدحسین حسینی که روز گذشته تمامی پست های اینستاگرامی اش 
را بعد از عقد قرارداد اســتقلال با این بازیکن پاک کرده بود، بعد از آن 
موضوع ناراحتی و جدایی اش به خاطــر دروازه بان جدید را رد کرد  اما 
با توجه به اینکه هم مظاهری و هم حســینی هر دو داعیه شماره یک 
و رسیدن به تیم ملی را دارند شاید این دروازه بان 28 ساله و شیرازی 
تصمیمات تازه ای را برای آینده اش بگیرد. یکی از جدی ترین گزینه های 
او در حال حاضر گل گهر و امیر قلعه نویی هستند و باید دید دروازه بان 

ملی پوش استقلال به سرمربی سابق این تیم چه پاسخی می دهد.

قرارداد مظاهری و استقلال
 غیرقانونی است؟

یک روز پس از فســخ قرارداد با تیم فوتبال تراکتور، رشید مظاهری 
مقصد جدید خود را مشخص کرد و به تیم آبی پوش پایتخت پیوست 
تا یکی از انتقال های بزرگ تابستان، به نام سعادتمند و استقلال ثبت 
شود. این جدایی البته مورد قبول تراکتور نیست. سهرابی مدیرعامل 
تیم تبریزی در این باره می گوید: »با اینکه فوتبال ما حرفه ای است اما 
برخی بازیکنان، اخلاق حرفه ای را رعایت نمی کنند. رشید مظاهری دو 
فصل دیگر با تیم ما قرارداد دارد و این بازیکن قبل از پایان فصل و پیش 
از بازی نیمه نهایی جام حذفی درخواست جدایی کرد که ما به او اعلام 
کردیم که تمرکزت روی بازی ها باشد. این بازیکن احساس می کرد که 
با توجه به مصدومیت اخباری، ما تن به خواسته های وی می دهیم اما 
با این موضوع موافقت نکردیم و سپس مظاهری با مراجعه به سازمان 
لیگ، درخواست فسخ قرارداد کرد. باشگاه تراکتور تمام مطالبات مالی 
این دروازه بان را پرداخت کرده و در این خصوص کوتاهی نکرده است. 
قرارداد مظاهری با استقلال، غیرقانونی است و چون اطلاعی از آیین نامه 
فدراسیون فوتبال ندارد، از عواقب این قرارداد غیرقانونی خبر ندارد و اگر 
باشگاه استقلال نتواند رضایت تراکتور را بگیرد، این بازیکن جریمه و 
محروم خواهد شد و در این خصوص، نامه ای به باشگاه استقلال ارسال 

خواهیم کرد.«

اوساگوانا با پیراهن الشرطه مقابل استقلال!
الشــرطه عراق برای تقویت خود برای فصل بعد با دو بازیکن به توافق 
نهایی رســید که یکی از آنها کریستین اوســاگوانا مهاجم نیجریه ای 
پرسپولیس است. عبدالغنی سرمربی الشرطه عراق این توافق را تایید 
کرد و گفت: »با اوساگوانا بازیکن پرسپولیس به توافق رسیدیم و قرارداد 
امضا کردیم. ناتان سنکالا را هم جذب کردیم و پیوستن این دو بازیکن 
به تیم ما قبل از ادامه لیگ قهرمانان آسیا اتفاق مهمی است و به ما کمک 
خواهد کرد.« سرمربی الشرطه عراق تاکید کرد که اوساگوانا به همراه 
دیگر بازیکن جدید این تیم تا یکشنبه خود را به اردوی قاهره خواهند 
رساند. اوساگوانا تجربه بسیار تلخی در پرسپولیس داشت. او در زمستان 
راهی سرخ پوشان شد اما اصلا نتوانست انتظارات را برآورده کند. الشرطه 
در لیگ قهرمانان آسیا با استقلال همگروه است و اوساگوانا به زودی یک 
بار دیگر و این بار با پیراهن الشرطه مقابل استقلال قرار خواهد گرفت. او 
در بازی مرحله نیمه نهایی جام حذفی ایران مقابل استقلال یک پنالتی 

را از دست داد و از عوامل اصلی شکست پرسپولیس در این بازی بود.

رقیب عربستانی سپاهان
 به دنبال بازیکن آتالانتا

باشگاه النصر عربستان به آلخاندرو گومس هافبک هجومی 32 ساله تیم 
فوتبال آتالانتا پیشنهادی وسوسه انگیز داده است. طبق اعلام این سایت، 
رقیب سعودی تیم فوتبال ســپاهان در مرحله گروهی لیگ قهرمانان 
آسیا، برای خرید بازیکن آرژانتینی به آتالانتا 15 میلیون یورو پیشنهاد 
داده است و برای خود او نیز قراردادی دو ساله در نظر دارد که به ازای هر 
فصل آن 7.5 میلیون یورو حقوق خواهد گرفت. با این حال گفته می شود 
که گومس احتمالًا این پیشنهاد را رد خواهد کرد به خصوص که تیمش 
برای دومین فصل متوالی جواز حضور در لیگ قهرمانان اروپا را کسب 
کرده است. گومس سال 2014 از تیم متالیست خارکیف اوکراین به تیم 
آتالانتا پیوست و در 236 بازی اش برای این تیم در تمامی رقابت ها 54 
گل زده است. قرارداد او با تیم آبی و مشکی برگامو تا ماه ژوئن سال 2022 
اعتبار دارد. همچنین گفته می شود النصر به دنبال جذب راجا ناینگولان 

هافبک جنجالی تیم ملی بلژیک و باشگاه کالیاری هم هست!

کوتینیو در بارسلونا می ماند؛ سمدو می رود
رونالد کومان ســرمربی جدید بارســلونا می خواهد فیلیپه کوتینیو 
این فصل در بارســلونا بماند. این هافبک برزیلی پس از حضور قرضی 
موفق در بایرن مونیخ و کمک به این تیم برای فتح ســه گانه قهرمانی 
آلمان و اروپا، به بارسلونا بازگشته است و به نظر می رسد در برنامه های 
تاکتیکی کومان نقشــی کلیدی خواهد داشــت. کوتینیوی 28 ساله 
که در ماه ژانویــه 2018 در ازای 167 میلیون یــورو از لیورپول جدا 
و به بارسلونا پیوســت، در مدت 18 ماه حضورش در جمع کاتالان ها 
نتوانست عملکرد درخشــانش در لیورپول را تکرار کند و در تابستان 
2019 با قرارداد قرضی یک ســاله با بند خرید 120 میلیون یورویی 
به بایرن مونیخ ملحق شــد. بایرن مونیخ در نهایت بند قطعی کردن 
قرارداد کوتینیو را که در فصل اخیر آمار 11 گل زده و 9 پاس گل را از 
خود برجای گذاشت، قطعی نکرد و این بازیکن به نیوکمپ بازگشت. 
باشگاه هایی همچون چلسی، منچســتریونایتد، آرسنال و تاتنهام هم 
اخیراً وضعیت این هافبک برزیلی را زیرنظر داشتند. همچنین »رادیو 
کاتالونیا« خبر داد مسئولان باشگاه بارسلونا مصمم به فروش نلسون 
سمدو مدافع پرتغالی خود در این تابستان هستند، به این منظور با ژرژ 
مندس مدیربرنامه های او در ارتباطند. مدیران این باشگاه کاتالونیایی 
در صورتی که پیشنهادی مناسب دریافت کنند، حاضر به فروش این 

بازیکن 26 ساله هستند.

تاریخ سازی آنسو فاتی از نگاه آمار
تیم ملی فوتبال اسپانیا یکشنبه شب در هفته دوم لیگ ملت های اروپا 
با چهار گل اوکراین را شکست داد تا صدرنشــین گروه خود شود. در 
این دیدار سرخیو راموس دبل کرد اما آنسو فاتی با گلزنی اش توانست 
تاریخ ســازی کند. مهاجم ملی پوش با 17 سال و 311 روز جوان ترین 
گلزن تاریخ لاروخا لقب گرفت. به نوشــته میســترچیپ )کارشناس 
اسپانیایی( فاتی از رکورد وین رونی با 17 سال 317 روز پیشی گرفت 
و اکنون جوان ترین گلزن تیم های اروپایی به حساب می آید که سابقه 
قهرمانی در جهان را داشته اند. در جهان این رکورد به ژوناس ادواردو 
آمریکو ملقب به »ادو« برزیلی تعلق دارد که توانست در حالی که 16 
سال و 306 روز داشت برای تیم ملی برزیل گلزنی کند. در جایگاه دوم 
یک برزیلی دیگر قرار دارد. رونالدو باندرا در 17 ســالگی )224 روز( 
گلزنی کرد. فاتی در رتبه سوم قرار گرفته است و رونی در جایگاه چهارم 
دیده می شــود. فاتی علاوه بر اینکه اکنون جوان ترین گلزن تیم ملی 
اسپانیا به حساب می آید، رکورد جوان ترین گلزن تاریخ لیگ قهرمانان 

اروپا و بارسلونا در لالیگا را هم به خود اختصاص داده است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

   محسن فروزان
او را همه به عنوان یک استقلالی دوآتشه و متعصب می شناسند. 
سابقه بازی در استقلال را هم دارد و در تیم های دیگر هم همواره 
از علاقه اش به این تیم گفته و در پایان هر فصل فوتبالی صحبت 
از احتمال بازگشت او به اســتقلال در رسانه ها مطرح می شود. 
جالب اینکه او به مصاحبه هم بســنده نمی کنــد و هر از گاهی 
در اینستاگرام خود خبر از بازگشــتش به استقلال در آینده ای 
نزدیک می دهد. او آنقدر به استقلال علاقه نشان داده که هرگاه 
قرار است در تیمی دیگر به مصاف استقلال برود، حاشیه هایی 
ایجاد می شود و هواداران پرسپولیس در فضای مجازی شایعاتی 
درباره احتمال تبانی او با این تیم و خیانت به تیم فعلی اش مطرح 
می کنند! با وجــود این همه ادعای تعصب و عشــق و علاقه به 
استقلال اما باید یادآوری کنیم که او بعد از پیوستن به استقلال 
و جدایی از این تیم به دلیل اختلاف با سیدمهدی رحمتی، در 
آستانه پرسپولیسی شدن هم قرار داشت و تصاویر حضورش در 
مقابل باشگاه پرسپولیس هم منتشر شد. در اواخر سال 1394، 
عملکرد ضعیف دروازه بان های پرسپولیس یعنی سوشا مکانی 
و ایمان صادقی باعث شــد تا برانکو به دنبال جذب دروازه بانی 
مطمئن تر برای تیمش باشد. گزینه اول او علیرضا بیرانوند بود اما 
علیرضا منصوریان سرمربی وقت تیم نفت با جدایی او مخالفت 
کرد و پرسپولیس به ســراغ فروزان رفت! اما بنا به دلایلی این 
انتقال هم انجام نشــد و در نهایت الکساندر لوبانوف ازبک راهی 
پرسپولیس شد. فروزان چند روز پیش هم در اینستاگرام خود از 
آرزویش برای برگشتن به استقلال گفت اما با پیوستن مظاهری 

به این تیم،  باز هم ناکام ماند.

 محمدحسین کنعانی زادگان
داســتان او یکی از بامزه ترین ماجراهای نقل و انتقالاتی تاریخ 
فوتبال ایران اســت. او در تیم های پایه ای پرســپولیس بازی 
می کرد و برای گذراندن دوران خدمت سربازی اش راهی ملوان 
شد. گفته می شد قرار است پس از پایان خدمت به پرسپولیس 
بازگردد اما ناگهان در چرخشی عجیب و باورنکردنی به استقلال 
رفت! او که با پیراهن پرسپولیس ســابقه نشان دادن عدد 6 را 
مقابل دوربین ها در کارنامه داشــت، پس از اســتقلالی شدن، 
بارها 4 را هم به هواداران پرسپولیس نشان داد! اظهارنظرهای 
متناقض زیادی هم از او در رسانه ها منتشر شد. او پس از پیوستن 
به استقلال در مصاحبه ای که فیلمش هم موجود است مدعی 
شد که از بچگی اســتقلالی بوده! اما اوضاع در استقلال برای او 
خوب پیش نرفت و بعد از اشتباهات ویرانگر در یکی دو بازی اول 
استقلال، مصدوم شــد و نامش هم از لیست این تیم خارج شد. 
در نهایت در پایان فصل از اســتقلال جدا شد و پس از بازی در 
سایپا و ماشین سازی تبریز به پرســپولیس برگشت و در اولین 
مصاحبه اش مدعی شــد که او را مجبور کردند کــه در مقابل 
دوربین ها به دروغ بگوید اســتقلالی بود! بعد هم در یک پست 
اینستاگرامی معروف پرســوز و گداز که با عبارت »ولی نعمتان 
سرخ«  شروع می شد، از پیوستن به استقلال ابراز پشیمانی کرد و 
مدعی شد که خام حرف های چرب زبانان شده و از پرسپولیسی ها 
خواست تا اشتباه او را ببخشــند اما اصل ماجرا این بود که هیچ 
پشیمانی قلبی و اشــتباهی در کار نبود و کنعانی زادگان در آن 
مقطع با پیشنهادی که بعدها خودش اعتراف کرد نزدیک به سه 

برابر پیشنهاد پرسپولیس بود، راهی استقلال شده بود! 

 علیرضا بیرانوند
او از همان روزهایی که در تیم نفت داشت برای خودش نامی 
دســت و پا می کرد، از علاقه اش به استقلال گفته بود. در تیم 
نفت هم ســرمربی اش علیرضا منصوریان بــود و تقریبا همه 
می دانســتند که روزی که او نفت را ترک کند، به اســتقلال 
خواهد پیوســت. حتی فیلمــی هم وجود داشــت که در آن 
بیرانوند از علاقه اش به اســتقلال گفته بود اما اتفاقاتی که در 
یکی از بازی های اســتقلال مقابل نفت رخ داد باعث شــد تا 
بیرانوند از هواداران این تیم دلخور شود. او در این بازی حسابی 
درخشید و مانع از پیروزی استقلال شد و البته در طول بازی 
هم حرکاتی انجام داد که باعث تحریک هواداران استقلال شد 
و آنها هم تا پایان بازی، با شــعارهایی حسابی از خجالت او در 
آمدند. خروجی این اتفاقات این بود کــه بیرانوند از هواداران 
استقلال کینه به دل گرفت و تصمیمش برای پیوستن به این 
تیم عوض شد. او یکی دو سال بعد، در چرخشی عجیب راهی 
پرسپولیس شــد و البته در نهایت تعجب همه ادعاهای قبلی 
خود مبنی بر علاقه اش به استقلال را تکذیب کرد! با این حال 
بیرانوند در پرسپولیس هم گاهی با رفتارهایش نشان داد که به 
این تیم هم علاقه خاصی ندارد. او چند بار با هواداران درگیری 
لفظی پیدا کرد و آنها را تهدید به ترک باشگاه کرد و حتی یکی 
دو بار هم به هواداران هیس نشان داد و دیگر رابطه اش با آنها 
هرگز مثل روزهای قبل نشد. بعدها مشخص شد که پیشنهاد 
مالی بهتر پرسپولیس که حســین هدایتی را هم حامی خود 
می دید در تغییر علاقه بیرانوند از اســتقلال به پرســپولیس 

بی تاثیر نبوده است.

 محمدحسین مرادمند
جدیدتریــن نمونــه از چرخش بازیکنــان در میان اســتقلال و 
پرســپولیس به محمدحســین مرادمند برمی گردد. او که فصل 
گذشته در تیم شهرخودرو بازی می کرد، صبح روز یکشنبه به دفتر 
باشگاه اســتقلال رفت و با مدیران این باشگاه مذاکره کرد. ظاهرا 
دو طرف به توافق مالی نرســیدند و مرادمند در اقدامی عجیب و 
کمتر دیده شده، از دفتر باشگاه استقلال یک راست به دفتر باشگاه 
پرسپولیس مراجعه کرد تا با این تیم هم مذاکره کرد. انتشار خبر 
این اقدام او بازخوردهای منفی زیادی در فضای مجازی به دنبال 
داشت. یکی از جالب ترین این بازخورد توئیتی بود با این مضمون: 
»پرسپولیس و استقلال هر دو باید از جذب مرادمند انصراف بدهند 
تا چنین رویه ای در میان بازیکنان باب نشود.« مرادمند یکشنبه شب 
در پاسخ به سوال خبرنگاران درباره تصمیم نهایی اش گفت: »من از 
یکی دو ماه پیش از استقلال و پرسپولیس پیشنهاد داشتم و چون 
وقت نبود، در یک روز با مسئولان استقلال و پرسپولیس مذاکره 
کردم. البته اختیارم دست خودم نیست و دست حمیداوی مالک 
باشگاه شهر خودرو است و باید با ایشان مشورت کنم. در آخر به ندای 
قلبم گوش می دهم و به یکی از این دو تیم می روم.« در نهایت ظهر 
دیروز تصویر مرادمند در کنار احمد سعادتمند مدیرعامل استقلال 
در رسانه ها منتشر و مشخص شد که این بازیکن به استقلال پیوسته 
است! البته مشخص نیست که دلیل اصلی پیوستن او به استقلال 
ندای قلبش بوده یا ندای جیب! اما وقتی بازیکنی در یک روز با دو 
باشگاه که رقیب سنتی هم هستند مذاکره می کند، مشخص است 
که به هیچ کدام علاقه قلبی خاصی ندارد و طبیعتا به تیمی پیوسته 

که پیشنهاد مالی بهتری به او ارائه داده است!

   گزارش

اخراج نــواک جوکوویچ از اوپــن آمریکا، تنها 
یک شــوک براي جهان تنیس نبود بلکه تاریخ 
گرنداســلم را هم تحت تاثیر قرار دارد. تنیسور 
صربستاني در دیدار برابر پابلو کارنیو از مرحله 
یک هشتم نهایي در حالي که در ست اول شش 
بر پنج از حریف اسپانیایي اش عقب بود، با توپ 
به داور خط ضربه زد و این رفتار غیرورزشي اش 
منجر به حذفش از این رقابت ها شد. به نوشته 
میســتر چیپ)کارشــناس اســپانیایي( براي 
نخســتین بار در تاریخ گرنداســلم مرد شماره 
یک جهان از بازي ها اخراج مي شــود. پیش از 
این بالاترین رنکینگي که برایش چنین اتفاقي 
افتاده بود، مرد شــماره چهار جهان بود. جان 
مک انرو در ســال 1990 از اوپن استرالیا اخراج 

شد.
جوکوویچ بلافاصله پس از این حادثه به سمت 
خط نگه دار رفت تا از او دلجویي کند. او سپس 
بحث و جدلي طولاني با داور وســط)روي تور( 
داشت که درنهایت منجر به اخراج وي از مسابقه 
به دلیل رفتارهاي غیرورزشي شد. به این ترتیب 
جوکوویچ درحالي که در ســت اول مسابقه اش 
مقابل پابلو کارنیو بوستا از اسپانیا، با نتیجه شش 
بر پنج عقب بود، از ادامه مسابقه محروم و حذف 
شد. جوکوویچ آخرین تنیسور باقیمانده در دور 
چهارم اوپن آمریکا بود که ســابقه قهرماني در 
گرنداسلم ها را داشت. با حذف او، کارنیو بوستاي 
سید بیســتمي  راهي مرحله یک چهارم نهایي 

رقابت ها شد.
حذف جوکوویچ موجب شــد تنها عضو »ســه 
تنیسور بزرگ« هم در یک چهارم نهایي دومین 
گرنداسلم ســال حضور نداشته باشد. به نوشته 
سایت پونتو دي بریک، چنین اتفاقي از 16سال 

پیش رخ نداده بود. در طول این سال ها حداقل 
راجر فــدرر، رافائل نــادال و یــا جوکوویچ به 
یک چهارم نهایي یک گرنداســلم صعود کرده 
بودند. در ســال 2004 نادال روزهاي نخست 
دوران حرفه اي اش را تجربه مي کرد. جوکوویچ 
در تورنمنت هاي چنلنجرز حضور داشت و فدرر 
در دور سوم رولان گاروس مغلوب کوئرتن شد. 
اکنون پس از برگزاري 64تورنمنت گرنداسلم  
هیچ یک از »سه تنیسور بزرگ« را در یک چهارم 
نهایي نخواهیم دید. همچنین براي نخستین بار 
از سال 2016 قهرمان از میان این سه تنیسور 
نخواهد بود. اســتن واورینکا، آخرین کسي بود 
که توانســت فاتح یک گرنداسلم شود. تنیسور 
سوئیســي در فینال اوپن آمریکا توانســت با 

شکست جوکوویچ قهرمان شود.
اخراج مرد شــماره یــک جهان عــلاوه بر این 
موجب خواهد شــد، اوپن آمریکا یک قهرمان 
جدید در بخش مردان داشــته باشد. هیچ یک 
از تنیســورهاي حاضر در رقابت هاي امســال 
تجربه قهرماني در این رقابت ها را نداشتند. تنها 
دومینیک تیم و دنیــل مدودف به فینال صعود 
کرده اند. دو تنیسور چون در یک طرف جدول 
قرار دارند، حداقل در نیمه نهایي به هم برخورد 
خواهند کــرد و این رقابت ها یک فینالیســت 

جدید هم خواهد داشت. 

 عذرخواهي جوکو
این اتفاق همه را تحت تاثیر قرار داد. تنیســور 
صربســتاني به شــدت عصباني بود تــا جایي 
که با خبرنــگاران صحبت نکرد و موجب شــد 
جریمه اش افزایش یابد. جوکوویچ سپس پیامي 
 را در شــبکه هاي اجتماعي منتشــر و از همه 
عذرخواهي کرد. او نوشت: »از این اتفاق ناراحتم. 
از مســئولان رقابت ها درباره وضعیت داور خط 
پرسیدم که خدا را شکر حالش خوب است. واقعا 
متاسفم که باعث شدم چنین استرسي به وجود 
آید. به تصمیم داوران احترام مي گذارم. به زمان 
نیاز دارم و باید روي احساس ناامیدي که دارم 
کار کنم. سپس با تمام قدرت برگردم و آن ماجرا 
را ماننــد یک درس ببینم و از آن براي رشــد و 
پیشرفت خود چه به عنوان بازیکن و چه انسان 
بهره ببرم. از تنیس اوپن آمریکا و همه کساني 
که در این رقابت ها تحــت تاثیر این رفتارم قرار 
گرفتند، عذرخواهي مي کنم. از تیم، خانواده و 
هوادارانم که همیشــه از من حمایت مي کنند، 
قدرداني مي کنم. خیلي متاسف هستم.« لازم 
به ذکر است که طبق اعلام رسمي  یواس اوپن، 
تمام امتیازات و جوایز نقدي مســابقات امسال 
از جوکوویچ گرفته خواهد شد و جریمه نقدي 
نیز در انتظار مرد شــماره یــک تنیس جهان 

خواهد بود.

ماجرای پیوستن محمدحسین مرادمند به استقلال حاشیه های جالبی به 
همراه داشت. او از پرسپولیس هم پیشنهاد داشت اما مدعی شده بود که 
برای انتخاب تیم بعدی اش به ندای قلبش گوش خواهد داد! اما آیا واقعا 
ماجرای او و بعضی از بازیکنان دیگر به ندای قلب مربوط می شود؟ به این 

مثال ها توجه کنید.
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   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 

ماجراي كلاهبرداري 30 ميلياردي زن و مرد با سند جعلي

دستگيری سارقانی که به تابلوهای راهنمایی رانندگی هم رحم نکردند

رئیس پایگاه یکم پلیس آگاهی تهران از دســتگیری زن و مردی خبر داد که با سند 
جعلی قصد داشتند 300میلیارد ریال کلاهبرداری و پلاک ثبتی مالباخته را تخریب 
و با نام خود نوسازی کنند. سرهنگ کارآگاه  ســید علی شریفی در تشریح این خبر 
گفت: یازدهم اسفند سال گذشــته،  پرونده ای با موضوع جعل سند و دستگیری دو 
متهم به نام های جعفر 41ساله و سیاوش 35ساله در کلانتری 122 دربند تشکیل 
و با دستور مقام قضایی برای رســیدگی تخصصی به پلیس آگاهی ارجاع شد.رئیس 
پایگاه یکم پلیس آگاهی تهران گفت: محتویات پرونده حاکی از آن بود، دو مرد با ارائه 
سند مالکیت خانه ای به اداره ثبت اسناد و املاک مراجعه و قصد استعلام داشتند که 
متصدی مربوطه متوجه جعلی بودن سند مذکور می شود و در تماس با مرکز فوریت 
های پلیسی 110 هر دو متهم تحویل کلانتری دربند می شوند. وی با بیان اینکه هر 
دو متهم برای ادامه تحقیقات و بازجویی های پلیسی تحویل دایره مبارزه با جعل و 
کلاهبرداری می شوند، گفت: متهمان در بازجویی های پلیسی اظهار داشتند: دارای 
یک شرکت ساختمانی هستیم که مدتی پیش مردی میانسال به نام وحید به شرکت 
مراجعه و خانه ای را که مالک آن خانمی به نام سمیرا بود را به ما معرفی کرد و مقرر 
شد معامله خرید ملک در بنگاه املاک شخصی به نام سیامک که از آشنایان فروشنده 

بود صورت بگیرد و سپس شــرکت طی قراردادی پلاک ثبتی را تخریب و نوسازی 
کند. ما که از جعلی بودن سند اطلاعی نداشتیم برای استعلام سند ملک به اداره ثبت 

مراجعه و دستگیر شدیم .
سرهنگ شریفی با اشاره به اینکه تحقیقات پلیســی نشان از صحت گفتار متهمان 
داشت، بیان داشت: کارآگاهان در ادامه تحقیقات میدانی موفق شدند متهمان اصلی 
پرونده را شناسایی کنند.این مقام انتظامی توضیح داد: مخفیگاه سمیرا در خیابان 
جردن شناسایی و با هماهنگی قضایی وی در یازدهم تیرماه دستگیر و به پایگاه یکم 
پلیس آگاهی انتقال یافت .این مقام پلیسی با اشاره به اینکه با انتقال سمیرا به پلیس 
آگاهی مشخص می شود اسم او مریم اســت، ادامه داد: مریم به جرم انتسابی اقرار و 
اظهار داشت، شناسنامه جعلی را سیامک تهیه کرده و مدارک و سند ملک نیز توسط 
سیامک به وی تحویل شده است .سرهنگ شــریفی در ادامه گفت: با شناسایی نفر 
اصلی این باند کارآگاهان در اقدامی ضربتی موفق به دستگیری سیامک می شوند که 
پس از انتقال به پایگاه یکم به جعل سند و کلاهبرداری اعتراف کردند.رئیس پایگاه 
یکم پلیس آگاهی گفت: با اعتراف متهمان به جرم ارتکابی هر دو متهم به دادســرا 

معرفی و با صدور قرار مجرمیت از سوی مرجع قضایی روانه زندان شدند.

سرهنگ علیرضا علیزاده از دســتگیری دو ســارق تجهیزات راهداری تهران 
هنگام ارتکاب سرقت علائم راهنمایی و رانندگی خبر داد.رئیس کلانتری 101 
تجریش ادامه داد: ساعت هفت و نیم صبح شانزدهم شهریور ماه ماموران گشت 
انتظامی کلانتری حین گشت زنی در حوالی سه راهی جاده تلو به یک دستگاه 
خودروی پراید سفید رنگ که در کنار جاده متوقف شده بود و سرنشین خودرو 
پیاده و راننده خودرو آماده برای حرکت بود، برخورد کردند.این مقام انتظامی 
با اشاره به اینکه سرنشــین خودرو در حال کندن تابلوهای راهداری کنار جاده 
بود، افزود: بلافاصله گشــت انتظامی کلانتری برای دســتگیری متهمان وارد 
عمل شدند و دســتور توقف خودرو را اعلام کردند. وی تصریح کرد: سرنشین 
خودرو به محض دیدن گشت انتظامی کلانتری سوار بر خودرو شده و از محل 
گریختند، گفت: متهمان بدون توجه به فرمان های پلیســی به سرعت خودرو 
افزوده و وارد جاده تلو شدند.این مقام پلیســی با بیان اینکه سارقان با حرکات 
مخاطره آمیز و رانندگی با سرعت بالا امنیت جاده را بر هم زده بودند، عنوان کرد: 

برای جلوگیری از ورود خســارت مالی یا جانی ماموران چند تیر هوایی شلیک 
کردند ولی سارقان همچنان به فرار خود با حرکات مخاطره آمیز ادامه می دادند.

رئیس کلانتری تجریش افزود: سارقان حاضر به توقف خودرو نبودند که به ناچار 
ماموران لاســتیک های خودرو متهمان را هدف شــلیک گلوله قرار دادند و در 
نهایت با پنچر شدن چرخ عقب سمت شاگرد، خودروی متهمان متوقف شد.وی 
با اشاره به اینکه راننده و سرنشــین خودرو در عملیات پلیسی دستگیر شدند، 
ابراز داشت: در بازرسی از داخل خودرو، تعدادی اموال سرقتی و تجهیزات دفاعی 
و ابراز مورد نیاز برای سرقت کشف شــد.این مقام انتظامی تصریح کرد: هر دو 
متهم که در ابتدا سعی می کردند با تمرد و مقاومت از دستورهای پلیسی مانع 
انجام تحقیقات پلیسی شوند، گفت: با انتقال متهمان به کلانتری هر دو متهم به 
جرم ارتکابی اعتراف و برای اخذ دستورهای قضایی روانه دادسرا شدند.رئیس 
کلانتری 101 تجریش در ادامه اظهار کرد: کشف جزئیات پرونده و تحقیقات 

تکمیلی از متهمان ادامه دارد.

پاییز 9 سال پیش یعني در سال 90 ، زماني كه شبكه هاي 
اجتماعي مثل اكنون قدرت اطلاع رساني زیادي نداشتند، 
خبر قتل ســه دختر توسط پدرشــان در حوالي روستاي 
تختگاه كرمانشــاه تبدیل به یكــي از تلخ ترین پرونده هاي 
جنایي ایران شــد. زماني كه در فیلم گوشي موبایل صحنه 
تیراندازي پدر به سه دخترش منتشر شد افراد زیادي نبودند 
كه این فیلم را دیدند. حالا بعد از گذشت 9 سال قاتل یا پدر 
این دخترها هفته گذشته در زندان سكته كرد و جان سپرد.

   ماجراي قتل ها
هیچ كس فكــرش را نمي كــرد وقتي پدر خانواده به ســه 
دخترش مي گوید مي خواهم شــما را بــراي تفریح بیرون 
ببرم نقشــه قتل آنها را كشیده باشــد. پاییز سال 90 یکی 
از دلخراش ترین پرونده های جنایی تاریــخ حوادث ایران 
با قتل ســه دختر نوجوان توسط پدرشــان در اطراف یکی 
از روستاهای تختگاه کرمانشــاه رقم خورد. این موضوع در 
حالی بود که یکی از دختران هنگام وقــوع حادثه در حال 
فیلمبرداری از صحنه تفریحی بود که پدر برای اجرای نقشه 
شوم خود برای دخترانش تدارک دیده بود. مرد موادفروش9 
ســال قبل براي ازدواج دختر بزرگ ترش مهتاب از زندان 
مرخصي مي گیرد. او به جرم قاچاق موادمخدر و اســلحه با 
حكم حبس ابد به زندان مي رود و حتي همســرش و مادر 
مهتاب، مهسا و لادن نیز به جرم همدســتي با او دستگیر 
مي شود و دو سال حبس به او مي دهند. بچه ها نزد پدربزرگ 

و مادربزرگ زندگي مي كردند چرا كه مادرشان بعد از پایان 
زمان حبس طلاق مي گیرد و دیگر سراغ آنها نمي آید.

   روز حادثه
کلیپ 38 ثانیه ای که مهتاب دختر بزرگ تر و 18ســاله كه 
یك روز به عقدش مانده بود با گوشی تلفن همراهش گرفت 
بود،بعد از حادثه در فضای مجازی دست به دست چرخید 
و عمق فاجعه این جنایت را بیشتر كرد. در این کلیپ دیده 
می شد که مردی میانسال با ســیگاري گوشه لب کنار یک 
نیسان آبی نشسته است و اســلحه ای در دست دارد. اوضاع 
عادی به نظر می رسد.مرد جوان که »فرهاد.ص« نام داشت 
از دختر کوچک ترش لادن 12ساله می خواهد سنگی را در 
فاصله ای دور بگذارد تا به آن شــلیک کند. دختر دیگرش 
مهسا 16ساله هم همان حوالی مشغول گشت زدن است و 
دختر بزرگ تر دارد از صحنه بازی خواهرانش فیلم می گیرد. 
آخرین لحظه پدر تفنگ به دست به صورت فیلمبردار لبخند 
مي زند. لادن به درخواست پدر سنگی پیدا می کند و کمی 
دورتر آن را روی زمین می گذارد اما درست در همان لحظه 
که دارد برمی گردد،یک دفعه شلیک های مرگبار پدر به جای 
این که سمت سنگ روانه شود، نصیب لادن مي شود. دختر 
كوچك تر نقش زمین می شود و صدای جیغ دلخراش مهتاب 
و مهسا در کلیپ پر می شود.پدر از جا بلند می شود و دنبال 
مهسا پشت نیسان آبی می رود و او را هم از پای در می آورد و 

بعد هم گلوله های مرگ نثار مهتاب می شود.

   علت قتل دختران
»فرهاد.ص« كنار اجساد آتش روشن مي كند تا دخترانش 
زودتر پیدا شوند و به خانواده اش خبر مي دهد دخترانش را 
كشته است. بعد به ســرعت از حوالي روستاي تختگاه فرار 
مي كند و بعد از مدتي پنهان شــدن خــودش را به پلیس 
معرفي مي كند. او در آخرین تماســش با خانواده گفته بود 
از مســئولیت بچه ها خلاص شدم. از ســوي دیگر، برادر او 
مي گوید: »روحیه برادرم به هم ریخته بــود و فکر می کرد 
وقتی بعداز مرخصی به زنــدان برگردد،آینده بچه هایش در 
نبود او خراب می شود. همسر برادرم هم او را ترک کرده بود 
و این موضوع ناراحتی او را تشدید می کرد. او در اعترافاتش 
گفته بود که زندگــی را برای خودم تمام شــده می دیدم و 
نمی خواستم بچه هایم در نبود من تباه شوند.برای همین آنها 
را به بهانه گردش به بیابان های اطراف روستای تختگاه برده 
و با شلیک گلوله هر سه آنها را کشــت.« متهم بعد از اینکه 
در دادگاه کیفری کرمانشــاه محاکمه شد،به اتهام قتل سه 
فرزندش به تحمل 15 سال حبس محکوم شده بود.با توجه 

به اینکه مقداری از حبس او مشمول عفو شده بود، حدود 9 
سال در زندان بود و قرار بود دو ماه دیگر آزاد شود اما یک شب 
در زندان ســکته قلبی کرد و جان خود را از دست داد. برادر 
او مي گوید: » برادرم بیماری حــاد اعصاب گرفته بود و دارو 
مصرف می کرد.حال روحی و جسمی مساعدی نداشت و یک 
شب در حالی که فقط دو ماه به پایان حبسش مانده بود،خبر 

دادند که در زندان بر اثر سکته قلبی در گذشته است.«

   پشت پرده قتل ها
هیچگاه پشت پرده قتل این دختران كه یكي از آنها یك روز 
به عقدش باقي بود، مشخص نشد. عده اي گفتند پدر از ترس 
انحراف دخترانش دست به قتل آنها زده است اما پشت پرده 
دیگري كه حالا از آن صحبت مي شود ماجراي قاچاق مواد 
فرهاد است. عده اي مي گویند به دلیل اعترافاتي كه فرهاد 
در زمان دستگیري اولیه علیه باند توزیع مواد داشته است 
در زندان به او  خبر مي دهند انتقام این اعترافات را در بیرون 
از دخترانت خواهیم گرفت و او به همین دلیل دست به قتل 

دخترانش زده است. 

 پشت پرده قتل سه دختر 
با شلیک مرگبار پدر 

پدري كه سه دخترش را در تختگاه كرمانشاه به قتل رساند دوماه قبل 
از آزادي در زندان سكته كرد

کشف 77 میلیارد دینار قاچاق در دلیجان
فرمانده انتظامی استان مرکزی از کشف 77 میلیارد و ۱۰۰ میلیون 

ریال دینار قاچاق در عملیات دستگیری یک راننده خودروی 
عبوری در شهرستان دلیجان خبر داد.  سردار حسن مفخمی 

شهرستانی در تشریح این خبر گفت:  در تداوم طرح های عملیاتی 
پلیس در ارتقای امنیت اجتماعی،  تیمی از ماموران انتظامی در 
یکی از محورهای مواصلاتی شهرستان دلیجان به یک دستگاه 

خودرو سواری مظنون شدند.وی افزود: زمانی که ماموران انتظامی 
قصد توقف خودرو را داشتند، راننده خودرو با تغییر مسیر ناگهانی 
سعی بر فرار از محل داشت که با برنامه ریزی عملیاتی انجام شده، 

 خودرو بعد از دقایقی متوقف و راننده آن دستگیر شد.این مقام 
ارشد انتظامی اضافه کرد:  در بازرسی به عمل آمده از این خودرو 

77میلیارد و ۱۰۰میلیون ریال دینار قاچاق کشف و در این خصوص 
پرونده ای تشکیل شد که در حال سیر مراحل قانونی است.

چمدان طلایی مسافر فرودگاه توقیف شد 
رئیس پلیس فرودگاه استان اصفهان از کشف بیش از ۵۰۰گرم 

طلای قاچاق از یک مسافر در فرودگاه اصفهان خبر داد.سرهنگ 
ذبیح الله دلاور بیان کرد: ۵۰۳ گرم طلای آب شده قاچاق به ارزش 

۵میلیارد ریال که در چمدان یکی از مسافران جاساز شده بود، 
کشف شد.وی گفت: ماموران انتظامی مستقر در گیت بازرسی 

پروازهای داخلی پلیس فروگاه شهید بهشتی اصفهان حین بازدید 
بارهای همراه مسافران با جاسازی شی مشکوکی در چمدان یکی 
از مسافران مواجه شدند.این مقام انتظامی افزود: ماموران پس از 

بازرسی دقیق چمدان این مسافر، ۵۰۳ گرم طلای آب شده قاچاق 
که فاقد هرگونه مدارک معتبر بوده و به صورت ماهرانه ای در کف 

چمدان جاساز شده بود را کشف کردند.رئیس پلیس فرودگاه 
استان اصفهان با بیان اینکه کارشناسان مربوطه ارزش طلاهای 

قاچاق را ۵ میلیارد ریال عنوان کردند، اظهار داشت: در این رابطه 
پرونده تشکیل و متهم برای اقدامات قانونی تحویل مراجع قضایی 

شد.

تاه
 کو

بار
اخ

قاتل جــوان کبودرآهنگی پس از دو ســال فرار 
دستگير شد

فرمانده انتظامی شهرستان کبودرآهنگ گفت: قاتل یک جوان پس از دو سال 
فرار از دست قانون در نهایت شناسایی و در یک عملیات پلیسی دستگیر شد. 
سرهنگ مجیدگلی بیان کرد: حدود  دو سال پیش به دنبال نزاع بر سر یک 
قطعه زمین بین دو نفر در یکی از روستاهای کبودرآهنگ یکی از طرفین به 
قتل رسید و قاتل از صحنه جرم متواری شد.تیمی از کارآگاهان پلیس آگاهی 
با حضور در صحنه قتل و بررسی مدارک و مستندات، دستگیری قاتل را در 
دســتور کار قرار دادند.به دنبال کار اطلاعاتی و نامحسوس ماموران پلیس 
آگاهی این شهرستان، محل اختفای قاتل 48ســاله پس از گذشت دو سال 
شناسایی شد.قاتل در یکی از شهرهای اصفهان مخفی شده بود که با دریافت 
نیابت قضایی در یک عملیات پلیسی وی در مخفیگاهش دستگیر و به پلیس 
آگاهی منتقل شد.قاتل در بازجویی های فنی پلیس به بزه ارتکابی اعتراف و 
علت نزاع منجر به قتل را اختلاف مالی بر سر یک قطعه زمین عنوان کرد که 

با تشکیل پرونده تحویل مرجع قضایی شد.

کشف 30هزار ليتر آب معدنی فاسد در تهران
رئیس کلانتری 1۷5 باقر شهر از کشف 30هزار لیتر آب معدنی تاریخ گذشته 
در انبار فروشگاهی در حوالی باقر شهر خبر داد.سرهنگ داود آقازاده گفت: 11 
شهریورماه دو شهروند به کلانتری 1۷5 باقرشهر مراجعه و اعلام کردند، مالک 
فروشگاهی هستند و اخیرا تعداد قابل توجهی آب معدنی از شخصی که مالک 
فروشگاهی است، خریداری کرده اند اما آب معدنی ها تاریخ گذشته است.وی 
افزود: در بررسی های اولیه مشخص شد که این شخص تاریخ آب معدنی ها را 
با دستگاه تغییر داده و تاریخ جدید زده است.آقازاده در ادامه گفت: بلافاصله 
با هماهنگی های قضایی عوامل کلانتری 1۷5 باقرشــهر برای بررسی دقیق 
موضوع به نشانی اعلامی اعزام شــدند و در تحقیقات پلیسی متوجه شدند، 

آدرس اعلامی یک مجتمع تجاری در حوالی باقرشهر است.
رئیس کلانتری باقر شــهر با اشــاره به اینکه هویت مالــک مجتمع تجاری 
شناسایی شد، گفت: در بررسی های بیشــتر 30هزار لیتر آب معدنی تاریخ 
گذشته از داخل انباری این مجتمع کشف شــد.وی افزود: مالک انباری در 
همان بازجویی اولیه بــه جرم ارتکابی اعتراف و اظهارکرد که با اســتفاده از 
دستگاه چاپ تاریخ ها را تغییر داده و آب معدنی های تاریخ گذشته را فروخته 
است.آقازاده گفت: متهم برای گرفتن دستور قضایی به همراه تحقیقات اولیه 

به مرجع قضایی معرفی شد و کشف جزئیات پرونده در دستور کار قرار دارد.

انهدام باند بزرگ سرقت خودرو با 50 فقره سرقت
فرمانده انتظامی غرب استان تهران از انهدام باند بزرگ سارقان خودروی پراید 
و کشف50 فقره سرقت در ملارد خبر داد. سردار محسن خانچرلی اظهارکرد: 
در پی دستگیری یک سارق با خودرو مسروقه توســط پلیس استان البرز و 
ارجاع پرونده به پلیس آگاهی شهرستان ملارد به دلیل سابقه سرقت خودرو 
در منطقه ملارد، بررســی و تحقیقات پلیس در این زمینه آغاز شد.فرمانده 
انتظامی غرب اســتان تهران افزود: با ارجاع پرونده به دایره مبارزه با سرقت 
پلیس آگاهی شهرســتان ملارد و انجام بازجویی هــای تخصصی، متهم به 
همدستی با یک فرد دیگر و سرقت سریالی خودروهای پراید در ملارد اعتراف 
کرد.با همکاری سارق دستگیر شده، همدست وی و 11 مالخر اموال مسروقه 
در یکی از روستاهای اطراف شهرســتان ملارد شناسایی و  در عملیاتی ویژه 
دستگیر شــدند و در بازجویی تکمیلی به 50 فقره سرقت خودروی پراید و 
قطعات آن در شهرستان ملارد اعتراف کردند.خانچرلی افزود: در بازرسی از 
مخفیگاه سارقان و مالخران، یک دستگاه خودروی مزدا، شش جفت ضبط و 
باند، 10 عدد پخش خودرو، پنج عدد باتری و مقادیری آچار کشف شد.سارقان 
دستگیر شــده اغلب خودروهایی را که برای لحظاتی کوتاه بدون سرنشین 
روشــن می ماندند، مورد سرقت قرار می دادند. لذا شــهروندان از رها کردن 
خودروهای خود به صورت روشن و دور شــدن از آن برای انجام کارهایی از 
قبیل باز کردن در پارکینگ، صندوق عقب خودرو یا سرکشی موقت از منزل 
یا مغازه خودداری کنند زیرا سارقان در این فرصت کوتاه از غفلت شهروندان 

استفاده و اقدام به سرقت خودرو می کنند.

  اخبار 

بازپرس امور جنایی تهران با اشــاره به برخــی اظهارنظرها 
درباره علل حادثه انفجار در کلینیک سینااطهر گفت: برخی 
از افرادی که در این پرونده در رســانه های مختلف اظهارنظر 
کردند خــود جزو متهمــان آن بوده و صلاحیــت اظهارنظر 
ندارند.مصطفی واحدی درباره آخرین وضعیت رســیدگی به 
پرونده حادثه انفجار در کلینیک ســینا مهر و سینا اطهر که 
19کشــته و تعدادی مصدوم برجای گذاشت، اظهار کرد: در 
این پرونده با توجه به ابعاد وســیع حادثه، هیاتی 11 نفره از  
کارشناسان رسمی دادگســتری متشکل از 9 کارگروه شامل 
ایمنی و آتش نشانی، ســازه و ســاختمان، برق، الکترونیک 

و مخابرات، تأسیســات ســاختمانی و مکانیک، تجهیزات و 
مهندسی پزشکی، الکتروشیمی و مواد، حوادث ناشی از کار و 
طب اورژانس  تشکیل شد و پس از چند مرتبه بازدید از محل  
به بررسی جنبه های مختلف این حادثه پرداختند. در ابتدای 
وقوع حادثه و شروع رسیدگی به پرونده با بیش از 15 شخص 
حقوقی اعم از وزارتخانه، نهاد یا سازمان مکاتباتی انجام شده 
اســت و در این میان مرجع قضایی علاوه بــر پی جویی برای 
کشــف حقیقت ماجرا و علل وقوع حادثه، به دنبال این  است 
تا روشــن کند آیا نهادهای متولی در سازمان های مختلف از 
جمله وزارت بهداشت، دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 

و شــهرداری وظایف نظارتی خود را به خوبی ایفا کرده اند یا 
خیر؟ در این رابطه این نهادها مدارک و گزارش اقداماتشان در 
راستای ایمنی و بهداشت مراکز درمانی و بهداشتی از جمله 
مراکزی که حادثه در آنها واقع شد و اقدامات نظارتی خود را 

در رابطه برای ارزیابی ارسال  کرده اند. 

   اتهام قتل شبه عمدی
 همچنین مکاتبات متعددی  بــا ارگان های مختلف همچون 
وزارت بهداشــت، معاونت درمان این وزارتخانه، دانشــگاه 
علوم پزشکی شهید بهشــتی و معاونت درمان آن، شهرداری 
تهران، شهرداری منطقه یک، سازمان ملی  استاندارد، وزارت 
کشور، سازمان اورژانس تهران ، سازمان آتش نشانی و اتحادیه  
فروشندگان و تولیدکنندگان گازهای طبی انجام شده است. 
به گفته ایــن مقام قضایی، در بدو رســیدگی بــه پرونده، از 
13 نفر از مؤسسان، مســئولان فنی، مدیران داخلی، اعضای 
هیات مدیره و مدیرعامل کلینیک بــه عنوان متهم تحقیق و 
در ادامه برای این افراد با اتهام تسبیب در قتل شبه عمدی 19 
متوفی این حادثه قرار قانونی صادر شد و در دو هفته نخست 
نامبردگان که اکثر آنها از پزشــکان بودند پس از صدور قرار 

قبولی وثیقه آزاد شدند. 

   احضار 50 شخص حقيقی به عنوان مطلع
همچنین در راستای رســیدگی به تخلفات صنفی این افراد 
مکاتبات لازم با ســازمان نظام پزشــکی ایران انجام شده و 
برای همه پزشــکانی که در انجام وظایف ذاتی خود مرتکب 
ســهل انگاری شــده اند در هیات های بدوی  این سازمان با 
پیگیری های دادســرای امور جنایی پرونده تشــکیل شده 
اســت. بازپرس ویژه قتل تهران ادامه داد: بــا توجه به تأکید 
دادســتان تهران و سرپرست دادســرای امور جنایی تهران  
بر پاســخگو کردن سازمان ها و ســرعت و دقت در رسیدگی  

به همراه رعایــت حقوق طرفین پرونده، بالغ بر 50شــخص 
حقیقی در  رابطه با موضوع و به عنوان مطلع احضار شدند که 
تعدادی از آنها جزو رؤسا، مسئولان و مدیران نهادهای مختلف 
بودند. واحدی درباره حضور اولیای دم متوفیان این حادثه در 
شعبه رسیدگی کننده به این پرونده و تقاضای آنها نیز گفت: 
اولیای دم تمام متوفیان این حادثه ضمن حضور در دادسرای 
امور جنایی تهران تأکید داشتند که مقصران و مسببان اصلی 
این حادثه شناسایی و به مجازات برسند تا در آینده از حوادث 
اینچنینی پیشگیری شود.بازپرس شعبه 11 دادسرای ناحیه 
2۷ تهران یادآور شد: هر سه مرکز  جراحی محدود سینا مهر 
شمیران، درمانگاه تخصصی داخلی سینامهر شمیران  و  مرکز 
تصویربرداری ســینااطهر  در این حادثه دخیل بودند و اینکه 
برخی مسئولان این مراکز اعلام کردند قصور و تقصیری  در 
وقوع حادثه نداشتند صحیح نیســت البته منتظر نظر هیات 
کارشناسی هستیم و قطعاً متهمان پرونده نیز افزایش خواهند 
داشت.وی تصریح کرد: درباره خسارات وارد شده به املاک، 
اموال همسایگان و مجاوران محل وقوع حادثه  نیز چند جلسه 
میان هیات مدیره مرکز، خســارت دیدگان و نمایندگان آنها 
برگزار شــده و توافقاتی در این زمینه برای جبران خسارات 
انجام و صورتجلسه شده اســت.این مقام قضایی یادآور شد: 
مجموعه  دادستانی تهران و  دادسرای ناحیه 2۷ تمام تلاش 
خود را برای احقاق حق اولیای دم متوفیان و خسارت دیدگان 
انجام داده و بر روشن شــدن دقیق ابعاد حادثه تأکید دارند.

واحدی بیان کرد: هر یک از کارگروه های هیات کارشناســی 
مدارک مربوط به رشته تخصصی خود را جمع آوری کردند و 
تاکنون سه جلسه نیز با اعضای این کارگروه ها و برای بررسی 
مدارک و تبادل اطلاعات در دادسرای امور جنایی برقرار شده 
است. جلسات متعددی نیز با سازمان ملی استاندارد، وزارت 
بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی شــهید بهشتی برقرار شده 

است.

جزئيات جدید از پرونده انفجار کلينيک سينا اطهر
برخی از افرادی که در این پرونده اظهارنظر کردند خود جزو متهمان حادثه هستند
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14- خميده شــده-  محيطی مصنوعی 

برای نگهداری آبزیان
15- علم نجوم- گردش و ســرگرمي- از 

وسایل تهيه چاي

عمودي
1- رشته اي در ورزش ژیمناستيک- برگه 

نمرات دانش آموز
2- فقير و مستمند- پشتگرمي- ارزشمند

3- معالجه- لباس پوشيده- كتلت
4- واحد پول ژاپن- طعنه زن پياز- چوب 

سوزاندني- برش سينمایي
5- نشانه الهي- برگ برنده- آشوب و بلوا

6- فرشــته- به دور خورشيد می گردد- 
كاه فرنگي- سيلي

7- حرف ندا- نگهبان- جاي روشنایي
8- ميوه ای درشــت، با پوست ضخيم- 

پهلوان زورخانه
9- احساس دشمني- سرزنش و نکوهش- 

چه زماني؟
10- خم كاغذ- ردیف قالــي- راه افتاده- 

جان و روان
11- عمومي- بارش به منزل نمی رســد- 

نغمه و آهنگ
12- مدرك- شن نرم- اسب چاپار- حرف 

پوست كنده
13- مقصــود و منظور- به هم ســایيده 

شده- پستي و فرومایگي
14- نيکوكاران- حرف نخســت یوناني- 

كارها و مشاغل
15- باغ انگور- نااميدي و بدبختي

جح

گ

تك

هـ

و

طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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صف و رستهجستیزهآلودگى
چشم گریان

گلى زیباخوابیدهداوطلب

تصفیه 
کردن

کلام درد
 ریختن 

خون
از وسایل 

جنگى قدیمى
بى اندیشه  به تدریج

شعر گفتن چه چیزى؟

برچسب

صدا زدن

از وسایل 
نجارى

شترمرغ 
آمریکایى
خیر خواه

 نام ترکى

 تیره و تار

سلول
حمل و نقل

دفاع فوتبال

بخشنده
فاقد آرامش 

و امنیت
داخل

نخستین
گیاه رنگى

ح
دوست و 

همدم
کامیون 
ارتشى

 پرنده نجار
کار 

نسنجیده

 قومى د
ایرانى

از حواس 
پنجگانه

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 آهار
 تيره

 جعبه
 حليم

 دارا
فيبر

 كمرو
 نمين

5 حرفي : 
 الياف
 ایراد
 براگا

 تاروس
 راهبر

 روسيه
 سوكره
 كبوتر

 كدورت

 لاندا
 مافيا

 ماگما
 معتبر
 ویراژ

6 حرفي : 
 اهدایی
 تيرآهن
گرانسر
 هركاره

7 حرفي :  
 زهر آگين

لگاریتم

8 حرفي : 
ابوالفتح

 دم جنبانک
 فامينگو
 هنرنمایی

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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  ســال ۱۲۸۵ شمســی در تاریخ معاصر ایران، ســالی مهم 
است. مرداد آن سال فرمان مشــروطیت امضا شد، شهریورش 
نظام نامه انتخاباتی تدوین و انتخابات برگزار شد و در مهرماه نیز 
نخستین مجلس گشایش یافت. دی ماه همان سال نیز نخستین 
قانون اساسی ایران تدوین و امضا شد. نکته جالب درباره نخستین 
مجلس ایران اینکه حاصل انتخاباتی بود که مردم عادی در آن 
حق  رأی نداشــتند. پس از امضای فرمان مشروطیت، مجلسی 
موقت مشهور به موسسان تشکیل شده بود تا نظام نامه انتخابات 
صنفی را تدوین کند و مقدمات تشکیل مجلس فراهم شود. در 
این نظام نامه نیز حق  رأی به شش گروه از افراد جامعه داده شد 
و در حقیقت، حتی حق رأی  دادن محدود بود؛ چه برسد به حق 
انتخاب  شدن. این شش گروه شامل شاهزادگان قاجار، اعیان و 
اشراف، علما و طلاب، ملاکین و فلاحین، تجار و اصناف بودند. 
شروطی هم برای رأی دهندگان وجود داشت و خیلی ها از رأی 
 دادن بازماندند. آن موقع درباره اینکه اصلا مجلسی در کار باشد 
یا نه، دعواهای سیاســی هم وجود داشت و مخالفت های شدید 
اما هر چه بود ۲۵ شهریور، انتخاباتی بی سرو صدا میان دارندگان 
حق  رأی برگزار شد تا نمایندگانی از میان خودشان برگزینند و 

نخســتین مجلس ایران با ۶۰ نماینده از تهران و ۹۶ نماینده از 
سایر ایالات تشکیل شود. اغلب نمایندگان نیز از اصناف بودند. 

  راه دشوار مشــروطه: جنبش مشــروطه و تــلاش برای 
مشارکت مردم در امور کشور بالاخره ســال ۱۲۸۵ شمسی به 
نتیجه رسیده بود. راه، طولانی و دشــوار بود و پر از حوادث تلخ 
و خون بار. مشــروطه ایران حاصل تحولات زمانه بود و رشادت 
مشــروطه خواهان و نرم خویی مظفرالدین شــاه قاجار که در 
نهایت، تسلیم خواست ملت شد و البته پیشگامی و رهبری علما و 
روحانیون که همیشه نزد ایرانیان مسلمان وجهه داشته اند. آخر 
ســر نظام نامه انتخاباتی صنفی که آن را نخستین سند اجرایی 
برای دموکراسی در ایران می دانند به برپایی مجلسی منجر شد 
که با همه کاستی ها و مشکلات، از نظر زمانی مجلسی پیشگام 
در جهان بود؛ مجلس در ایران ۱۴ سال پیش از تاسیس مجلس 
در ترکیه تشکیل شد و ۱۳ ســال پیش از هند. همین نخستین 
مجلس، یک قانون اساسی هم تصویب کرد که مظفرالدین شاه 
قاجار ۸ دی ماه همان سال امضا کرد. چهار روز بعد هم فوت کرد و 
پیکرش در کربلا مدفون شد. مظفرالدین قاجار آخرین شاه ایران 

است که در ایران مُرد؛ بعدی ها را از ایران بیرون کردند.

ارتش رضاخان حدود ۱۰۰ تانک داشــت که بــه هیچ دردی 
نخورد! در جنگ جهانی دوم نیز در برابر هجوم اشغالگران این 
تانک ها مثل باقی ارتش رضاخانی کارایی نداشتند. تلخ تر آنکه 
اغلب تانک ها به دلیــل اینکه ســربازان روش کار با آنها را بلد 
نبودند، اصلا از جای شان تکان هم نخوردند! بعدها پهلوی دوم 
تانک های بیشتری خرید؛ رنالت اف تی و پنزر ۳۸ و اسکورپیون 
و چیفتن و ام ۲۶ و ام ۴۷ و ام ۶۰ و ام ۴ شرمن از فرانسه و آلمان 
و انگلســتان و آمریکا. تعدادی از انواع پیشرفته تر چیفتن نیز 
سفارش داده شــد که پس از انقلاب اسلامی، کشور انگلستان 
با اینکه پول آنها را دریافت کرده بــود، تانک ها را تحویل نداد. 
ایران با همان تانک های موجود به جنگ متجاوزان بعثی رفت 
و البته تعدادی تانک  از انواع روســی نیز طی سال های جنگ 
به ایران رســیدند. ایرانی ها یک شکارچی تانک معروف دارند؛ 
»محمدعلی صفا« که به همراه تکاوران نیروی دریایی بوشهر 
بیش از ۱۶۰ تانک عراقی را در خرمشهر نابود کرد و رکورددار 

شکار تانک در دنیا لقب گرفت.

  ذوالفقار و کرّار آمدند!  ایــران، پس از پایان دفاع مقدس، 
سراغ خرید تانک های تی ۷۲ روسی رفت؛ تانک هایی که ارتش 
عراق در اختیار داشت و در مجموع از تانک های ایران و از جمله 
چیفتن ها برتر بود. پس از آن نیز اعمال تحریم های تسلیحاتی 
بر ایران و تلاش برای خودکفایی در تولید تانک که از اوایل دهه 
۷۰ آغاز شــد، ایران را صاحب تانک های قدرتمند بومی کرد؛ 
ذوالفقار سال ۷۷ آمد و کرار ســال ۹۵. نسخه های متفاوتی از 
این تانک ها نیز ساخته شده اســت برای کاربردهای متفاوت. 
تانک های بومی دیگری هم هســتند؛ از مبارز و ســفیر گرفته 

تا تیام و صمصام که اغلب نمونه های بهسازی شده تانک های 
قدیمی تر موجود در ایران هستند. نتیجه آنکه حالا ایران یکی 
از قدرت های نظامی زرهی در خاورمیانه اســت و بخش عمده 

این افتخار به تانک های بومی ایران مربوط است.
)فارس(

انتخاباتی که مردم عادی در آن حق رأی نداشتند!
۱۷ شهریور ۱۲۸۵ شمسی مظفرالدین شاه قاجار، نظام نامه نخستین انتخابات مجلس در ایران را 
امضا کرد؛ انتخاباتی که با معیارهای امروزی اصلا دموکراتیک نبود؛ ولی با معیارهای آن روزگار گامی 

بلند به سوی دموکراسی محسوب می شد!

شکارچی ایرانی تانک های عراقی را بشناسید

مرتضی کلیلی ��قاب��

  قاب مشاهیر
محمدعلي نجفي وزير سابق آموزش و پرورش در مراسم آغازين سال تحصيلي در كنار 

آيت الله هاشمي رفسنجاني . عكس در نيمه نخست دهه 70 گرفته شده است 

  قاب تاريخ2
عكسي كمتر ديده شده از مظفرالدين 
شاه قاجار در حال كشيدن قليان روي 

پله هاي عمارت خود

  قاب نوستالژي2
ميدان فوزيه، شهناز، )امام حسين( 

ابتداي خيابان تهران نو سال 
1346)اون قديما(

  قاب تاريخ1
عكس يادگاري
 در كاخ جوانان 

دهه 40

  قاب نوستالژي 1 
 پيراهن های تبليغاتی باز ی های آسيايی 1۹74 تهران - 
شهريور 13۵3. مسعود مژدهی، محمود خوردبين، صفر 

ايرانپاک، ناصر حجازی و علی پروين 

شهيد 
 محمد 

علی صفا ، 
رکورددار 

شکار تانک 
در جهان

��یادداشت

��ترند

چرا نبايد گرسنه خوابید؟ 
حذف وعده غذایی یکی از اشتباه ترین راهکارها برای لاغری 

است و عوارض جبران ناپذیری برای بدن دارد.
شهاب اولیایی، رژیم شناس و متخصص تغذیه گفت: بسیاری از 
افراد برای کاهش وزن، شام را از برنامه غذایی حذف می کنند 
و به امید لاغر شدن، خود را با سختی زیادي روبه رو می کنند. 
او درادامه افزود: توصیه ما این است که تعداد وعده های غذایی 
افزایش و حجم این وعده ها کاهش پیدا کند. در صورت رعایت 
موارد توصیه شده سیســتم گوارش افراد دچار آسیب نخواهد 
شد و سیســتم تنظیم کننده قند خون کار خود را به درستی 

انجام خواهد داد.
 اولیایی درخصوص مهم ترین آســیب های مربوط به نخوردن 
شام گفت: اولین آسیب مربوط به حذف وعده شام که با تعجب 
مخاطبان روبه رو می شــود، افزایش وزن است. در واقع زمانی 
که شما یک وعده غذایی را مثل شــام حذف می کنید، برای 
وعده های غذایی بعدی بدن به شــدت گرســنه است و باعث 
پرخوری و چاقی می شــود. همچنین با توجه به گرســنگی 
زیاد بدن و نرســیدن مواد مغذی، بدن یک حالت تدافعی به 
خود می گیرد و متابولیسم و سوخت و ساز را کاهش می دهد؛ 
درنتیجه باعث می شــود افراد در میان مــدت افزایش وزن را 
تجربه کنند.  این رژیم شــناس و متخصص تغذیــه افزود: از 
مضرات دیگر حذف وعده شام می توان به کاهش حجم عضلات 
اشاره کرد و  زمانی که ماده مغذی در میان نباشد، رشد بدن با 
اختلال رو به رو می شــود. اولیایی گفت: یکی از مواردی که در 
حذف وعده شام رخ می دهد، از دست دادن توده عضلات است. 
به ورزشکاران توصیه می کنیم قبل از خواب حتما مصرف یک 
وعده غذایی به خصوص حاوی پروتئین را در برنامه داشــته 
باشند. افراد عادی هم باید قبل از خواب نسبت به مصرف یک 
وعده غذایی اقدام کنند و از گرسنه خوابیدن به امید لاغر شدن 
صرف نظر کنند تا نیازهای مواد مغذی بدن تامین شــود و با 

اختلال رشد عضلات رو به رو نشوند.
او در ادامه افــزود: از دیگر آســیب های حذف وعده شــام، 
از دست دادن انرژی است که این افراد به دلیل عدم مصرف غذا 
در وعده شام، در وعده صبح گرسنگی زیاد را تجربه می کنند 
و با کاهش انرژی روبه رو می شوند. در این صورت افراد مجبور 
می شوند در مصرف وعده صبحانه زیاده روی کنند و در نتیجه 

باعث چاقی آن ها می شود.
اولیایی مطرح کرد: اختلال در نوســانات برخی از هورمون ها 
به خصــوص تنظیم کننده خلــق و خو مانند ســروتونین، از 
دیگرعوارض مربوط به نخوردن شــام است که تاثیر منفی آن 
در اخلاق این افراد مشاهده می شود. او افزود: یکی از ضررهای 
مهم مربوط به نخوردن شــام، کم خوابی و بدخوابی است. اگر 
دقت کنید، زمانی که گرســنه هســتید به درستی استراحت 
نمی کنید یا در میان استراحت بیدار و با کاهش کیفیت خواب 
رو به رو می شوید. درنهایت تمام عوارض مربوط به شام نخوردن 
منجر به ضعف سیســتم ایمنی بدن و کاهش قدرت مقابله با 

بیماری های عفونی و دیگر بیماری ها می شود.
اولیایی گفت: بهترین توصیه این اســت کــه همه وعده های 
غذایی و میان وعده ها را مصرف کنیــم. در واقع افراد باید بین 
پنج تا شش وعده و میان وعده غذایی در طول شبانه روز داشته 
باشند که با افزایش تعداد وعده ها، سیستم گوارش بدن کارکرد 
بهتری خواهد داشت. همچنین مواد مغذی بدن به مقدار کافی 
تامین می شود، نوسانات قند خون به حداقل می رسد و احساس 
گرسنگی شدید در پی نخوردن یک وعده غذایی از بین خواهد 
رفت. اولیایی در پایان گفت: بهتریــن توصیه رعایت تعادل و 
مصرف غذا در همه وعده های غذایی است که با نخوردن یک 
وعده غذایــی در وعده بعد دچار پرخــوری و درنهایت چاقی 

نشویم.)باشگاه خبرنگاران(

بشار رسن، فروتن و ...
الف( ده  پست پربازديد ويکی پديای فارسی روز 16شهريور:

۱. محمدرضا فروتن /  ۲. نوید افکاری
۳. یک مقاله غیراخلاقی/  ۴. سامان ارسطو
۵. محمدحسین مرادمند/  ۶. مختار ثقفی 

۷. علی شجاعی)بازیکن فوتبال، زاده ۱۳۷۶(
۸. محمدرشید مظاهری/  ۹. یک مقاله غیراخلاقی

۱۰. مختارنامه )مجموعه تلویزیونی(

ب( هشت موضوع داغ توئيتر از ساعت سه بامداد تا 12ظهر 
روز يکشنبه)برگرفته از صبا رسانه(:

۱. هشتگ هایی عموما از سوی اپوزیسیون درباره پرونده های 
متهم افکاری و علی یونسی

۲. تمدید کنکور نظام قدیم، شورای سنجش و پذیرش تمدید
۳. هشتگی علیه رابطه ایران و روسیه از سوی اپوزیسیون

۴. زهرا رحیمی
۵. هشــتگ های محرمــی مانند مــا ملت امام حســینیم، 

حب الحسین یجمعنا و ...
۶. ایران/  ۷. بورس/  ۸. جریان تحریف

ج( هشت موضوع که بيشترين ميزان رشد جست وجوی 
گوگل چهار روز اخير را داشتند: 

۱. یونس فاروقی
۲. حسن پرطلا

۳. آیت الله جنتی
۴. شاد۲ )اپلیکیشن جدید و به روزشده شاد(

۵. فریبا نادری، شام ایرانی فریبا نادری
۶. فال حافظ اصلی

۷. ثبت نام سایپا
۸. فوتبال ۱۱

د( پنج پست پربازديد تلگرام فارسی در روز 16شهريور:
۱. خبر خوب بشــار رســن بــرای هــواداران پرســپولیس 

)۳.۶۲میلیون بازدید در ۳۰۰کانال(
۲. کدام استان ها در وضعیت قرمز و هشــدار کرونا هستند؟ 

)۳.۲۴میلیون بازدید در ۱۱۶۵کانال(
۳. محرم نویدکیا با قراردادی سه ساله به عنوان سرمربی سپاهان 

انتخاب شد )۳.۰۱میلیون بازدید در ۵۴۲کانال(
۴. افزایش ۱۰ تــا ۲۵میلیونــی قیمت خودرو طــی دو روز 

)۲.۷۹میلیون بازدید در ۱۱۰۰کانال(
۵. نرخ معاینه فنی خودروها حداقل ۴۰درصد گران می شود 

)۲.۷۵میلیون بازدید در ۱۰۸۰کانال(

   دوره آموزش تکاوران نيروی دريايی ارتش. عکس از محمدرضا عباسی، مهر 

   
زمين لرزه ای به بزرگی ۵.1 درجه ريشتر، ساعت 2 و 4 دقيقه و 24 ثانيه بامداد دوشنبه 
حوالی شهرستان راميان در شرق استان گلستان را لرزاند. تا لحظه نگارش اين عکس 

نوشت، پنجاه واحد مسکونی در اين شهرستان بر اثر زلزله از 10 تا 100درصد آسيب ديده 
بودند و 34 نفر نيز مصدوم شده اند. عکس از سايت پيام نو 

    خانم ماتيلده جولی، بازيگر ايتاليايی با لباسی که طراحی مايکل کورس است روی 
فرش قرمز هفتادوهفتمين دوره جشنواره بين المللی ونيز. عکس از گتی ايميجز 

   مراسم عزاداری دهه دوم ماه محرم با عنوان هر کوچه يک حسينيه، هر روز مقابل درب منزل يک خانواده شهيد با رعايت 
پروتکل های بهداشتی برگزار می شود و اين هم حضور يک زن و شوهر رهگذر در اين مراسم. عکس از محمدرضا شريف، ميزان

   
لحظه دلجويی 

جوکوويچ، 
تنيسور معروف 
از يکی از داوران 
کنار زمين. او به 
طور سهوی بعد 

از، از دست دادن 
يک امتياز توپ 
تنيس خود را به 

سوی اين داور 
پرتاب کرد که 
بازی متوقف و 

جوکوويچ هم از 
رقابت ها اخراج 

شد. عکس از 
گتی ايميجز 

  
در راستای 
سياست های قوه 
قضائيه برای مقابله با 
تغيير کاربری اراضی 
زراعی، چندين بنا 
و ويلای غيرمجاز 
در منطقه »هلجرد« 
کرج روز دوشنبه 
با حضور نماينده 
دادستان کرج 
تخريب شد. عکس 
از ميزان 

  
مردی از اهالی غيزانيه، در ميانه آيين بهره برداری دو فاز از طرح آبرسانی غيزانيه خود را مقابل آبی قرار داده 

که به اين منطقه رسيده است. عکس از مهدی پدرام خو، تسنيم 

   تيپ جواد عزتی در جشنواره ونيز. او برای نمايش فيلم خورشيد 
ساخته مجيد مجيدی در ونيز به سر می برد. کارگردان و تعدادی ديگر از عوامل 

فيلم »خورشيد« از جمله مجيد مجيدی و جواد عزتی با سفر به ايتاليا، در 
اين جشنواره حضور پيدا کرده اند. خورشيد، در سی وهشتمين جشنواره 

سينمايی فجر، سيمرغ بهترين فيلم و بهترين فيلمنامه را از آن خود کرده بود.

  
دو قاب از مراسم 
معارفه محرم نويدکيا 
به عنوان سرمربی 
جديد تيم فوتبال 
سپاهان عصر 
يکشنبه در ورزشگاه 
نقش جهان اصفهان و 
البته در کمال تعجب با 
حضور تماشاگران.

   
يک هفته پيش مرضيه 

سليمانی، عکاس 
خبرگزاری ايرنا عکسی 
گرفته بود از سخنگوی 

وزارت خارجه که 
ماسک خود را در طبقه 

زيرين تريبون رها 
کرده است. حالا اما 

طبق عکسی که بهمن 
صادقی، عکاس پانا 

گرفته، آقای سخنگوی 
تشريفات را رعايت 

کرده و ابزاری برای نگه 
داشتن ماسک روی ميز 

خود قرار داده است.
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کارتونی از CNN. ترامپ از سویی می گوید چرا نانسی پلوسی بدون ماسک به آرایشگاه رفته و از سوی دیگر ماسک زدن جو بایدن را مسخره 
می کند؛ آن هم در جمع فشرده و بدون فاصله یارانش.

عربستان و اردن  برای 
ارتباط با اسرائیل شرط گذاشتند

گفت وگوی پادشاه عربستان و ترامپ؛ رابطه با اسرائیل بدون تشکیل کشور فلسطینی عادی نمی شود
پادشاه عربستان که روز یکشنبه به صورت تلفنی 
با دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا گفت وگو 
می کرد گفت که کشورش مشتاق دستیابی به یک 
راه حل عادلانه و پایدار برای مسئله فلسطین است 
که به زعم وی نقطه آغــاز آن می تواند طرح صلح 
عربی باشد که ریاض در سال ۲۰۰۲ پیشنهاد کرد.

ملک سلمان،  پادشاه عربستان می گوید که روابط 
کشورش با اسرائیل تنها زمانی عادی خواهد شد که 
فلسطین به عنوان یک کشــور مستقل موجودیت 

یابد و به رسمیت شناخته شود.
تشکیل یک کشــور مستقل فلســطینی و خروج 
کامل اسرائیل از ســرزمین های فلسطینی که در 
جریان جنگ شــش روزه در سال ۱۹۶۷ به اشغال 
درآمد عمده شروط مطرح شده در این طرح صلح 
برای عادی سازی روابط کشورهای عربی با اسرائیل 
است. رهبران عربستان و ایالات متحده در حالی بر 
سر عادی سازی روابط با اسرائیل تلفنی گفت وگو 
کردند که امارات عربی متحده ماه گذشته میلادی 
از حصول یک توافق تاریخی با اسرائیل خبر داد و به 
عنوان سومین کشور عربی پس از مصر و اردن اقدام 

با اسرائیل روابط دیپلماتیک برقرار کرد.
ملک ســلمان در این گفت وگــوی تلفنی ضمن 
استقبال از تلاش های ایالات متحده برای حمایت 
از صلح در منطقه اعلام کرده که عربستان سعودی 
همچنان خواستار به اجرا گذاشته شدن طرح صلح 
عربی پیشنهاد شده از سوی ریاض است که به زعم 
وی ضامن دستیابی به یک راه حل عادلانه و پایدار 

برای مسئله فلسطین خواهد بود.
عربســتان هنوز به صورت رسمی اســرائیل را به 
رسمیت نشــناخته اســت. این در حالی است که 
ریاض پس از عادی سازی روابط میان امارات عربی و 
اسرائیل برای نخستین بار به خطوط هوایی اسرائیل 
اجازه داد تا از آسمانش برای انجام پرواز به مقصد 
امارات استفاده کند. جرد کوشــنر، داماد و مشاور 

دونالد ترامپ که از مبتکران طرح صلح آمریکا برای 
خاورمیانه قلمداد می شود پیش تر گفته بود که پس 
از امارات عربی متحده، تا یک ماه آینده یک کشور 
دیگر عربی نیز روابط خود را با اسرائیل عادی خواهد 
کرد. کوشنر ماه گذشته در جریان سفر به عربستان 
با محمد بن ســلمان،  فرزند پادشــاه عربستان و 
ولیعهد این کشور گفت وگو کرده بود. دو طرف در 
جریان این سفر بر ضرورت از سرگیری گفت وگوها 
میان اســرائیل و فلســطینیان و نیز دستیابی به 
صلحی پایدار در منطقه تاکیــد کرده بودند. ایران 
و ترکیه اقدام امارات عربی متحده در عادی سازی 
روابط با اسرائیل را محکوم کرده و آن را »خیانت به 
فلسطینیان« خوانده اند. وزیر خارجه اردن: راهکار 
دو کشــوری، کلید برقراری صلح پایدار در منطقه 
اســت وزیر خارجه اردن با دبیرکل کمیته اجرایی 
ســازمان آزادی بخش فلسطین )ســاف(، درباره 

تحولات مسئله فلسطین بحث و تبادل نظر کرد.
وزارت خارجه اردن در بیانیــه ای اعلام کرد: ایمن 
الصفدی، وزیر خارجه این کشور با صائب عریقات، 

دبیــرکل کمیته اجرایــی ســازمان آزادی بخش 
فلسطین که طی یک سفر رسمی وارد اردن شده، 
برای بررســی تحولات اخیر مســئله فلســطین و 
تلاش های صورت گرفته بــرای حل درگیری میان 
فلسطین و رژیم صهیونیستی دیدار کرد. وی در این 
دیدار تاکید کرد: راهکار دو کشــوری، راه برقراری 
صلح پایدار است که تشکیل کشور مستقل فلسطین 
در مرزهــای چهارم ژوئــن ۱۹۶۷ پایتختی قدس 
شــرقی را تضمین می کند. دو طرف بر لزوم توقف 
تمامی اقدامات غیر قانونی رژیم صهیونیســتی به 
ویژه طرح الحاق و ساخت و گسترش شهرک سازی 
تاکید کردند که راهکار تشکیل دو کشوری و تمامی 
فرصت های برقراری صلح پایدار را تضعیف می کند.

عریقات نیز از مواضع ثابت اردن و نقشش در حمایت 
از ملت فلسطین و حقوق مشــروع آن به ویژه حق 
آزادی و داشتن کشور مستقل و دارای حاکمیت در 
خاک خود قدردانی کرد. وی گفت: قیمومیت اردن 
بر مقدسات اسلامی و مسیحی در قدس اشغالی و 

حفاظت از هویت آنها بسیار مهم است.

  سایت نگار   

هند؛ دومین کشور کرونایی جهان، تقابل تند اروپا در مقابل ترکیه و ...
 20 درصد از مردم آمریکا حاضرند الان واکسن کرونا را بزنند؛ براساس نظرسنجی 
انجام شده از سوی موسسه YouGov تنها حدود یک پنجم از مردم آمریکا درصورت 
در دسترس قرار گرفتن واکسن کروناویروس موافق تزریق واکسن این بیماری هستند. 
نتایج این نظرسنجی نشان می دهد: اگر واکسن کروناویروس در ایالات متحده بدون 
هزینه در دسترس افراد قرار گیرد، ۵۸ درصد از افراد تزریق واکسن را مورد بررسی قرار 
می دهند اما منتظر می مانند تا تاثیر این واکسن در افراد دیگر مشخص شود. تنها ۲۱ 
درصد از افراد شرکت کننده در این نظرسنجی موافق هستند درصورت تولید واکسن 
کروناویروس این واکسن را دریافت کنند. این رقم در اواخر ماه جولای ۳۲درصد بوده 
است. همچنین ۲۱ درصد تحت هیچ شرایطی موافق تزریق واکسن این بیماری نبودند 

که این رقم در ماه جولای ۱۷ درصد بوده است. )ایسنا(

 هند دومین کشور کرونایی جهان شد؛ در شبانه روز گذشته، نود هزار مورد جدید 
ابتلا به کووید ۱۹ در هند ثبت شد و به این ترتیب از لحاظ کل مبتلایان این کشور از 
برزیل پیشی گرفت. هند اکنون، با چهار میلیون و ۲۰۴ هزار و ۶۱۳ ابتلا به ویروس 
کرونا، دومین کشور بعد از آمریکا، در جهان است. این کشور با میزان ۷۱ هزار و ۶۴۲ 

مورد مرگ، سومین کشور از لحاظ مرگ و میر است. )بی.بی.سی.(

منطقه
 جنجال قصیده حاکم دوبی؛ به نوشته روزنامه فرامنطقه ای القدس العربی، محمد 
بن راشد، حاکم دوبی و نخست وزیر امارات قصیده ای را در مدح محمد بن زاید، ولیعهد 
ابوظبی در صفحه اختصاصی خود در اینستاگرام منتشر کرد. طبق این گزارش، عنوان 
این قصیده »بطل السلام« )قهرمان صلح( اســت و در آن به نقش محمد بن زاید در 
دستیابی به توافق برای عادی سازی روابط میان ابوظبی و تل آویو تحت نظارت آمریکا 
اشاره شده است. انتشار این قصیده توسط بن راشد واکنش و انتقاد کاربران اینستاگرام 
را به همراه داشت. کاربران نوشتند که بن راشــد مجبور به سرودن شعر است و این 

توافقنامه؛ توافقنامه تسلیم است نه صلح. )ایسنا(

 مکالمات تلفنی پادشاه عربستان با پوتین و ترامپ؛ آن طور که اسپوتنیک گزارش 
داده؛ ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه با ملک ســلمان بن عبدالعزیز، پادشاه 
عربستان به صورت تلفنی صحبت کرده و در این تماس همکاری دو جانبه به خصوص 
اجرای نتایج سفر رئیس جمهوری روســیه به ریاض در اکتبر ۲۰۱۹، توسعه روابط در 
زمینه های  تجاری، ســرمایه گذاری و اقتصادی، آماده سازی دیدار رهبران کشورهای 
عضو گروه ۲۰ که قرار است در نوامبر در عربستان برگزار شود و اجرای توافق »اوپک+« 

برای ثبات در بازارهای جهانی نفت، بحق شده است. )ایسنا(

 هشدار تند اردوغان به یونان؛ رئیس جمهوری ترکیه به یونان بابت بی توجهی به 

ایده مذاکرات درباره مناقشه در شرق مدیترانه هشدار داد و گفت، آتن اراده آنکارا را در 
حفاظت از منافعش در منطقه خواهد دید. به گزارش اسپوتنیک، رجب طیب اردوغان، 
رئیس جمهوری ترکیه گفت: آنها یا باید زبان سیاست و دیپلماسی را بفهمند یا اینکه 
تجربیات دردناک را شاهد باشند. ترکیه قدرت کافی سیاســی، اقتصادی و  نظامی  
برای از بین بردن نقشه های نادرست و اسناد مرتبط به دریای مدیترانه دارد. )ایسنا(

 اروپا: باید از قدرت خود مقابل ترکیه اســتفاده کنیم؛ »جوزپ بورل« مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا روز یکشنبه هشدار داد که این اتحادیه باید از قدرت 
خود برای بازدارندگی در برابر ترکیه اســتفاده کند. وی در ادامه سخنانش گفت که 
تحریم ها یکی از ابزارها برای بازدارندگی در برابر ترکیه خواهد بود. مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا در ادامه سخنانش مدعی شد که ترکیه و روسیه به دنبال زنده 
کردن امپراتوری های گذشته هستند. »ژان ایو لودریان« وزیر خارجه فرانسه گفت 
که نشست شورای اتحادیه اروپا قرار است در پایان ماه سپتامبر برگزار شود اولویت 
مذاکرات خود را موضوع ترکیه و بحران در شرق دریای مدیترانه به خصوص اعمال 
تحریم علیه آنکارا اختصاص خواهد داد. ترکیه طی ماه های اخیر فعالیت های خود از 
قبیل حفاری و عملیات اکتشــاف نفت و گاز را در شرق دریای مدیترانه بیشتر کرده 
و همین مسئله واکنش همسایگان جنوبی و غربی این کشور به ویژه یونان را در پی 

داشته است. )فارس(

 روسیه سه ماه دیگر با سوریه توافق تجاری امضا می کند؛ وزیر خارجه روسیه روز 
دوشنبه در کنفرانس مطبوعاتی مشترک با همتای سوری خود ابراز امیدواری کرد 
که توافقنامه تجاری میان روسیه و سوریه در جریان سفر آینده اش به دمشق در ماه 
دسامبر میلادی )سه ماه دیگر( به امضا برسد. به گزارش شبکه تلویزیونی المیادین 
که این کنفرانس خبــری را به صورت زنده پخش می کرد، ســرگئی لاوروف گفت: 
اولویت های جدیدی برای سوریه مطرح است که در صدر آنها بازسازی این کشور و 

جلب حمایت بین المللی در این راستاست. )ایرنا(

سایر خبرها
 باز هم یک آتش سوزی بزرگ دیگر در آمریکا؛ آتش سوزی در بیش از ۴۵ هزار 
هکتار از جنگل های ایالت کالیفرنیای آمریکا باعث شــد که بیش از دویســت نفر از 
کسانی که در آنجا مشغول به گردش بودند با هلی کوپتر نجات داده شوند. بیست نفر 
از این افراد دچار درجاتی از ســوختگی شده اند. آتش سوزی در روز جمعه در جنگل 
محافظت شده »سی یرا« شروع شد. دمای هوای این منطقه به ۴۷ درجه سانتی گراد 
رســیده بود که در این منطقه کم نظیر بوده اســت. اداره جنگل بانی و مهار آتش در 
کالیفرنیا می گوید که تا به حال صفر درصد از این آتش مهار شده است. از سه هفته 

پیش به این سو، هزار آتش سوزی در کالیفرنیا به وقوع پیوسته است. )بی.بی.سی.(

روایتی از شلیک هفت گلوله توسط پلیس آمریکا
  حادثه روز

مــرد سیاهپوســتی که یــک مامــور پلیس 
سفیدپوســت هفت گلوله به پشــت او شلیک 
کرده بود، در یک پیام ویدئویی که از بیمارستان 
منتشــر کرده، گفته که همــواره درحال درد 
کشیدن اســت. به گزارش بی بی سی، جیکوب 
بلیک، ۲۹سال سن دارد. خانواده اش می گویند 
او احتمــالا از کمر به پایین فلج خواهد شــد. 
پلیس در حالی که سعی می کرد آقای بلیک را 

بازداشت کند به او شلیک کرد. آقای بلیک در 
این فیلم می گوید: »همه ۲۴ســاعت روز درد 
دارم. هیچ چیز جز درد ندارم. نفس کشــیدنم 
با درد همراه اســت. خوابیدنم با درد است. از 
این پهلو به آن پهلو شــدنم دردناک است. غذا 
خوردنم هم با درد است.« هنگامی که پلیس به 
آقای بلیک شلیک کرد، سه فرزند او در اتومبیل 

و شاهد ماجرا بودند.

هفت کشور با بیشترین میزان افزایش متوفی-6 سپتامبر هفت کشور با بیشترین میزان افزایش مبتلا -6 سپتامبر

۱۰۰۸ هند ۹۱۷۲۳ هند

۴۷۵ مکزیک ۳۱۱۱۰ آمریکا

۴۵۶ برزیل ۱۴۶۰۶ برزیل

۴۳۲ آمریکا ۸۰۶۵ کلمبیا

۲۵۶ کلمبیا ۷۰۷۱ فرانسه

سه سال حبس برای 
رقصیدن در تیک تاک

بار دیگر پست های اینترنتی یک زن در مصر تحت عنوان 
نقض هنجارهای اخلاقی جرم انگاری و محکوم شد. منار 

سماع، دختر مصری است که محکوم شده است. او در این 
فیلم در خانه با یک ترانه مشهور می رقصد. اشرف فرهت، 

وکیل دادگستری که حرکات منار را قبیح می داند گزارش این 
فیلم را به مقامات می دهد. کمی بعد دادستانی قاهره حکم 

بازداشت دختر جوان را به اتهام وهن جامعه مصر و نقض عفت 
عمومی صادر می کند و در نهایت این خانم به سه سال حبس 

محکوم شده است. 

ت
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    بایدن 10 درصد از ترامپ جلوتر است؛ 
بر اساس نتایج نظرســنجی »سی. بی. اس« و 
»مؤسسه یوگاو« که یکشنبه منتشر شد، ۵۲ 
درصد رأی دهندگان احتمالی اعلام کردند که 
به بایدن رأی می دهنــد و ۴۲درصد دیگر نیز 
گفتند که به ترامپ رأی خواهند داد. همچنین 
سه درصد رأی دهندگان اعلام کردند که هنوز 
»مطمئن« نیستند به چه کسی رأی خواهند 
داد و سه درصد نیز گفتند که به نامزد دیگری 
رأی می دهند. البته بر اساس این نظرسنجی، 
۴۴درصد پاســخ دهندگان اعــلام کردند که 
عملکرد اقتصادی بایــدن بهتر خواهد بود اما 
۴۵درصد دیگر نیز گفتند که ترامپ عملکرد 

اقتصادی بهتری خواهد داشت. )ایرنا(

   سندرز: رای دادن نباید سلامتی مردم 
را به خطر بیندازد؛ »برنی ســندرز« سناتور 
دموکرات آمریکا عصر یکشنبه به وقت تهران 
در این باره و با توجه به تداوم آمار نگران کننده 

از موارد ابتــلا و فوتی ناشــی از کرونا در این 
کشور گفت: »ما باید مطمئن شویم که شرکت 
مردم در انتخابات سلامتی یا جان آن ها را به 

خطر نمی اندازد.« )فارس(

   انتقاد بایدن از گلف بازی ترامپ؛ »جو 
بایدن« نامــزد دموکرات ها بــرای انتخابات 
ریاســت جمهوری آمریکا در پیامی در توئیتر 
از بی توجهی »دونالــد ترامپ« رئیس جمهور 
آمریکا به شــیوع گســترده ویروس کرونا در 
این کشور و مشــغول بودنش به بازی گلف در 
تعطیلات آخر هفته انتقاد کرد. وی در این پیام 
توئیتری نوشت: »آقای رئیس جمهور، سفرهای 
گلف در تعطیــلات آخر هفتــه و توئیت های 
بی هدف بس اســت، الان زمــان کار کردن و 
کنترل شیوع این ویروس است.« رئیس جمهور 
آمریکا روز یکشــنبه را نیز در زمین گلف خود 
در ویرجینیا سپری کرد و پس از ۶ساعت بازی 
گلف، سرانجام به کاخ سفید بازگشت. )فارس(

   وزیر امور خارجــه آلمان: تلاش ترامپ 
برای شــبهه افکنی در انتخابات غیراخلاقی 
است؛ »هایکو ماس« وزیر امور خارجه آلمان 
روز یکشــنبه درخصوص تلاش های »دونالد 
ترامپ« برای بی اعتبار کردن نتایج انتخابات 
ریاســت جمهوری ســال جاری آمریکا ابراز 
نگرانی کرد. به نوشته نشــریه »نیوز ویک«، 
ماس در یادداشــتی در نشریه آلمانی »بیلد« 
نوشــت: »ما در مــوارد متعددی بــه ایالات 
متحده مدیونیم و این کشــور همچنان یکی 
از نزدیک تریــن شــرکای ما خواهــد بود اما 
آزاردهنده اســت که ببینیــم رئیس جمهور 
آمریکا فکر می کند ممکن است نیاز به چنین 
اقدامی داشــته باشــد.« وزیر امــور خارجه 
آلمان در این باره توضیح می دهد: »مطمئنم 
کــه درایت بالای مــردم آمریــکا این تلاش 
غیراخلاقی برای ایجاد شک در اعتبار انتخابات 
با هدف عــدم پذیرش شکســت را بی نتیجه 

خواهد گذاشت.« )فارس(

   از اسکاندیناوری

   تا انتخابات آمریکا

     
  کیوسک

یک نقاشی دیواری با نوشته امید و 
کبوتران صلح در بیروت، روی جلد 
روزنامه عرب نیوز، چاپ جده 

تصویری از آتش سوزی گسترده 
در کالیفرنیا، روی جلد روزنامه 

نیویورک تایمز 

ماجرای بزه و بزهکاری در جامعه سوئد، همچنان 
در کانــون توجه عمومــی قــرار دارد و از این رو 
مصاحبه روز شنبه معاون رئیس پلیس این کشور 

به چشم آمده است. 
در گفت وگویی که روز شنبه آخر این هفته انجام 
شد، ماتس لوفوینگ، معاون رئیس پلیس به رادیو 
سوئد گفت که ۴۰ خانواده بزرگ یا قبیله، هسته 
اصلی گروه های بزهکار را در سوئد تشکیل داده اند.

به گفته پلیس، فرهنگ سکوت و وفاداری مطلق 
به روابط خویشاوندی باعث شــده است که نفوذ 
در این گروه هــای بزهکار کار نهایت دشــواری 
باشــد. میکائیل دامبری، وزیر کشــور می گوید: 
این مسئله برای من جدید نیست اما برای آنهایی 
که این موضوع را هر روز دنبــال نمی کنند، فکر 
می کنم که مطلبی جدید برای تحلیل این مسئله 

باشد. پلیس روزانه و در سطح محلی این مسائل 
را بازتاب می دهد. مشــخص است که این گروه ها 
چه تشکیلاتی دارند و غیر معمول نیست که یک 
رهبری و ساختار قبیله ای داشــته باشند. کمی 
دشوار است که به آنها نفوذ کنید، به دلیل فرهنگ 
ســکوتی که در میان این افراد رایج است و اینکه 
درگیر یک نوع خاص از جرایم نیســتند، بلکه از 
مجراهای مختلف پول به دست می آورند. بر این 
اساس، گزارشی هم توســط سایت استکهلمیان، 
ســایت ایرانیان مقیم سوئد منتشــر شده که در 
آن آمده اســت:  یک قبیله خانوادگی مسلح که 
مرد ۶۰ ســاله ای به نام »هاشــم علی خان« در 
راس آن قرار گرفته اســت به گفته پلیس تمامی 
منطقه »آنگــرد« و »هامارکولن« در گوتنبورگ 
را در سیطره شبکه مافیایی خود گرفته است و با 

دست زدن به جرایمی از قبیل قتل، شانتاژ، پخش 
مواد مخدر وتهدید شهود دادگاه با اسلحه و دیگر 
جرایم خشــونت آمیز در این مناطق بزرگ شهر 
وحشــت می آفریند. به گفته پلیس اعضای این 
خانواده قبیلــه ای که دارای تبار لبنانی اســت از 
حدود ۱۰۰ نفر تشکیل شده است که تقریبا همه 
مردان آن دارای سابقه محکومت به جرایم سنگین 
هستند. »عبدالباسط علی خان« یکی از فرزندان 
»هاشم علی خان« متولد ســال ۱۹۸۷ در سال 
۲۰۰۸ به جرم قتل یک مرد جوان محکوم شــده 
است. نکته جالب توجه اینکه روزنامه اکسپرسن 
فاش کرده است که این خانواده مافیایی بزهکار و 
تا دندان مسلح دارای چندین »انجمن« ثبت شده 
است که از طریق آن ها صدها هزار کرون بیدراگ و 
کمک بلاعوض از دولت سوئد دریافت کرده است.

چهل خانواده بزرگ، هسته اصلی بزهکاری در سوئد
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